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La ciutat de Terrassa ha esdevingut la capital del jazz a Catalunya des de l'auge del moviment a la dècada dels 70.
Aquest reportatge narra les històries dels qui van començar a fer sonar l'estil a la ciutat de manera aficionada i van
professionalitzar-lo amb esforç i passió per la música; i també dels joves que ara recullen els fruits de més de cinc
dècades de jazz, en renoven l'essència i l'adapten als nous temps. Un mirall entre el passat i el present i una
mirada al futur del gènere.

La ciudad de Terrassa se ha convertido en la capital del jazz en Cataluña desde el auge del movimiento en la
década de los 70. Este reportaje narra las historias de quienes empezaron a hacer sonar el estilo en la ciudad de
manera aficionada y lo profesionalizaron con esfuerzo y pasión por la música; y también de los jóvenes que ahora
recogen los frutos de más de cinco décadas de jazz, renuevan su esencia y lo adaptan a los nuevos tiempos. Un
espejo entre el pasado y el presente y una mirada al futuro del género.

The city of Terrassa has become the capital of jazz in Catalonia since the rise of the movement in the 70's. This
report tells the stories of those who spread the style in the city in an amateur way and professionalized it with effort
and passion for the music; and also of the young people who are now reaping the fruits of more than five decades of
jazz, renewing its essence and adapting it to the changing times. A mirror between the past and the present and a
look into the future of the genre.
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“Si una historia está bien hecha, el lector despierta sus emociones.

Siempre debe haber alguien que cuente experiencias”

Leila Guerriero
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1. Introducció

Aquest projecte neix amb la intenció d'explorar i recollir el present i el passat del

jazz a la ciutat de Terrassa, on aquest gènere musical ha emocionat la població

durant dècades. El jazz ha estat sempre el motor cultural de la ciutat i n'ha

esdevingut un indiscutible símbol identitari. Amb el pas dels anys, Terrassa s'ha

forjat com la capital de referència del gènere a Catalunya. L'objectiu és posar el

focus sobre el gènere en l'actualitat i en com les noves generacions el mantenen

ben viu i, d'aquesta manera, estibar del fil en un viatge enrere per mostrar la seva

trajectòria.

Soc de Terrassa i el jazz ha format part de la meva banda sonora des que era petita.

Quan feia quart de primària la professora de música de l'escola ens va dur a la Jazz

Cava després d'endinsar-nos en la Nova Orleans de finals del segle XIX i

explicar-nos els orígens d'un gènere que no tenia res a veure amb el que havíem

estudiat fins aleshores. Entre aquelles parets fosques i al ritme de "Johnny B.

Goode" de Cuck Berry, vaig quedar totalment meravellada. La professora ens havia

posat la cançó a classe i en directe l'essència era encara més captivadora.

La presència del jazz a la ciutat no passa mai desapercebuda, t'agradi més o

menys. El Club de Jazz Terrassa organitza cada any una temporada estable

d'actuacions que impregnen els carrers, a més del Festival de Jazz anual que

converteix Terrassa en el centre d'interès cultural del país. Gràcies a iniciatives com

aquestes, mai han deixat de sorgir generacions de músics que s'encarreguen de

perpetuar i fer brillar el jazz a la ciutat, que rejoveneixen el gènere, el fan evolucionar

i encomanen la seva passió.

Fins ara, la vida del jazz a la ciutat no s'ha recollit de manera escrita més enllà dels

reculls editats per les mateixes institucions jazzístiques de Terrassa. És cert que els

arxius i biblioteques són plens de fotografies, cartells i articles, però no hi ha un

producte periodístic extens que expliqui la seva trajectòria a partir dels personatges
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que li han donat vida i els que li continuen donant avui dia. D'aquesta manera, el

propòsit d'aquest treball és generar una peça periodística en format de reportatge

literari que reculli vivències, història, emoció i passió i que pugui servir com a eina

d'interès per a un públic general. Un projecte que enllaci el present i el passat i

conjumini els personatges més rellevants que han forjat el gènere a Terrassa al llarg

dels anys i aquells que el representen i defensen avui dia.
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2. Metodologia

Per dur a terme aquest projecte, en primer lloc, he elaborat un marc teòric que situa

el reportatge en història i context i on es desenvolupen els principals temes tractats

al reportatge. Per tal de confeccionar-lo, he realitzat una extensa recerca i procés

de documentació pels arxius, biblioteques públiques i particulars, llibres i altres

portals informatius de Terrassa. Al marc teòric es parla sobre la història del jazz a

Terrassa, la seva arribada, el seu auge, els seus propulsors i la seva situació i

promotors i músics actuals.

Per tal d’elaborar el reportatge, he dut a terme diverses entrevistes a diferents

personatges i actors del món del jazz a Terrassa que representen els inicis i el

present d’aquesta història:

Valentí Grau

És un dels membres fundadors del Club de Jazz Terrassa i se'l considera el

promotor del jazz a la ciutat. Va emprendre la iniciativa d'obrir l'antiga Jazz Cava

l'any 1971 i des d'aleshores s'ha encarregat de tota la programació de Jazz de la

ciutat i de portar artistes internacionals de renom. Fou el creador del Festival de

Jazz de Terrassa i ha estat sempre la seva cara visible, actualment n'és el director

artístic.

Josep Maria Farràs

És un dels músics més emblemàtics de la ciutat. Trompetista i membre dels Amics

de les Arts des que era un adolescent, fou també un dels fundadors del Club de

Jazz. Al soterrani de la botiga de música familiar, Casa Farràs, hi va muntar el que

seria l'embrió de la posterior Jazz Cava. La seva passió per la música va arrossegar

a molts aficionats de la ciutat al cercle del Jazz. Va establir una relació especial amb

Tete Montoliu i ha rebut diversos reconeixements a la ciutat al llarg de la seva vida.

Ara, als seus 80 anys, encara fa concerts a la Nova Jazz Cava.
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Adrià Font

Bateria i amant del jazz des de petit, Font va formar part també de la creació de

l'antiga Jazz Cava. Va acompanyar a grans músics del jazz d'arreu del món i va

forjar una gran amistat amb l'organista Lou Bennett. Ha rebut diversos premis de la

ciutat. Va començar a tocar per afició i tot i ser un dels músics destacats de l'època

va voler ser fidel a la seva manera d'entendre la música i no s'hi va dedicar de

manera professional. Tot i això, continua fent tronar les baquetes durant tota la

temporada estable de la Cava. Forma part també de la junta organitzativa del

Festival de Jazz.

Cesc Soriano

Custodia la porteria de la Jazz Cava des de fa anys. La passió pel Jazz ha definit la

seva vida personal i laboral i ha fet del Club de Jazz casa seva. Mai s'ha dedicat a

la música, però sempre ha treballat per impulsar-la a Terrassa, ja fos a la junta

directiva del Club o fent de porter. Va començar a formar part de l'equip de la Cava

quan tenia només 17, ara en té 60 i encara hi és. Des del primer dia que hi va entrar

va anar anotant tot el que hi passava en una llibreta, un tresor que el club guarda

com a prova del gran impuls cultural que l'antiga Cava va significar per Terrassa.

Susanna Carmona

És l'actual coordinadora de l'activitat de la Jazz Cava i del Club de Jazz, s'ha

encarregat de professionalitzar i actualitzar tota la direcció de la junta. Va estudiar

periodisme i en sortir de la universitat de seguida va encarregar-se de la

comunicació i publicitat del Jazz a Terrassa. Des de petita havia experimentat un

gran interès per l'estil, ja que hi tenia amistats molt relacionades. I ara utilitza

aquesta emoció pel jazz per fer-lo créixer i proliferar. Carmona actua com a nexe

d'unió entre els impulsors i veterans i els artistes actuals.
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Jan Julià

Va començar a estudiar música al Conservatori de Terrassa quan tenia sis anys i

des d'aleshores no s'ha desvinculat mai de la música. Va acabar el grau

professional de saxo clàssic i va decidir que volia entrar a la universitat per estudiar

ciències i mantenir la música com a afició, els últims anys de formació l'havien

desgastat considerablement. Gràcies al jazz va reenamorar-se de l'instrument i va

continuar els seus estudis musicals, ara enfocats en aquesta disciplina. Forma part

de la Fredi's Jazz Band i no es perd gairebé mai les jam sessions de la Jazz Cava,

on té l'oportunitat de lluir-se cada setmana amb el seu quintet d'amics i músics.

Atenea Carter

És una cantant, teclista i professora de cant nascuda l'any 1992 en una família de

dones artistes. Va començar a tocar el piano clàssic als sis anys i als 13

s'endinsava al món del jazz en escoles com el Taller de Músics i Jam Session de

Barcelona. Als 15 anys ja treballava com a corista i al llarg de la seva carrera ha

format diversos grups de versions i quintets de jazz. Actualment, fa classes de cant,

protagonista els "Candle Lights Jazz" a Barcelona i és un pilar essencial per

entendre el jazz actualment a Terrassa. No falta mai a les jams de la Cava i està

treballant en un disc on el jazz i els gèneres urbans es fusionen per fer evolucionar

l'estil.

Alba Ruiz

Nascuda el 1999, ha dedicat la seva vida als estudis musicals de saxo, passant pel

Conservatori i el Liceu, on ha tingut molt males experiències i un gran desgast

emocional i psicològic. Gràcies al jazz s'ha pogut sentir lliure a través de la música i

ha esdevingut una de les saxofonistes més sol·licitades de la Cava. L'any vinent

començarà una nova etapa al Taller de Músics, ha començat a compondre els seus

propis temes de jazz, i també ha perdut la por a cantar i a expressar-se amb les

seves pròpies lletres, la seva música té molt a dir.

8



Pau Gurpegui

Estudia bateria a l'ESMUC, va passar les difícils proves d'accés sense tenir

pràcticament estudis musicals. Té 23 anys i un gran do per la bateria, sent i

transmet el ritme de manera natural sense necessitat de seguir estructures ni

patrons musicals estrictes. A les jams s'apodera de l'instrument i fa gaudir a

tothom. Col·labora al disc d'Atenea Carter i no deixa escapar l'ocasió de fer bolos

per tota la ciutat. Té molt clar que vol dedicar la seva vida a la música i comprendre

els seus propis temes per bateria i per a ser cantats. Tot i la gran diferència d'edat,

és amic d'Adrià font, qui el considera un dels seus "successors".
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3. Marc teòric

3.1. Terrassa, una ciutat permeable i resilient

Les troballes arqueològiques apunten que l’origen de Terrassa i el seu entorn es

remunta a la prehistòria, entorn el 400 aC, com un poblat anomenat Egosa. “Dalt

del turó que formen els dos torrents tan profunds de Vallparadís hi hagué un dels

nombrosos poblats ibèrics dels encontorns. Hi fou del segle IV al II abans de crist,

al mateix lloc de les esglésies actuals. Hom hi ha trobat trossos de ceràmica ibèrica,

tant al recinte, com sota mateix del mosaic de la catedral; també, de vegades,

alguna moneda ibèrica” (Domènech, J.M. 1972, p. 24).

És a finals del període Neolític on tenim les primeres evidències irrefutables de

l’existència de la vila. Es creu que aleshores ja era un indret molt poblat, s’hi han

trobat restes de forns ibèrics per coure peces d’argila de considerables dimensions.

“I, és clar, tants forns per a ceràmica, volen dir que hi havia prou gent per utilitzar-la;

si comencem a dir llocs i masies pel voltant de Terrassa on han sortit restes de

poblats ibèrics, us n’hauríem d’anomenar tants que us en cansaríeu” (Domènech,

J.M. 1972, p. 26).

Cap al 218 abans de Crist, l'exèrcit romà desembarcà a Empúries, dirigit per Escipió

van entrar amb un propòsit dominador, però també ens van aportar una gran cultura

i modernització, de la qual ens queda un llegat importantíssim. El seu propòsit

principal era fundar ciutats i fer avançar les tècniques agrícoles per crear un imperi

pròsper. El Vallès fou una de les localitats preferides pels romans per establir-hi

vil·les. Van ser uns grans constructors i a més de construir ciutats van proveir-les de

ponts, monuments i camins. Va ser en aquest període que l'actual ciutat de

Terrassa va rebre el nom d'Ègara.

“La ciutat d'Ègara fou una de les poques poblacions romanes de Catalunya. Una

d'aquelles que els romans procuraren que fos ben important i destacada, a fi
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d'exercir tota la influència damunt el territori tan extens que tenia encomanat”

(Domènech, J.M. 1972, p. 29). Es creu que el nucli de la població es va edificar

sobre l'antic el poblament ibèric, que coincideix amb el lloc on hi ha el recinte de les

esglésies romàniques de St. Pere.

Van crear nombroses vies de comunicació tan encertades que encara avui dia

s'utilitzen, doncs moltes corresponen a les nostres principals carreteres. Per Ègara

passaven molts camins importants que derivaven de la via principal —la militar que

conduïa a Roma—. Així doncs, la ciutat quedava perfectament comunicada amb

totes les altres vil·les del territori.

Si caminem pel centre de Terrassa, al passatge entre el carrer Cremat i el carrer dels

Gavatxons hi trobem una petita plaça on s'aixeca "la Torre del Palau", un dels

racons més romàntics de la ciutat. El que abans era la torre de guaita dels romans

és ara un lloc de pas que escolta les converses entre un Tiger i la Xixonenca. "Ben a

la vora de la riera, els romans hi tenien la torre de guaita, com a lloc avançat de la

població egarenca, emplaçada precisament al mateix indret on després s'aixecaria

un castell medieval, a la vora de la plaça, i que després havia de donar lloc al

naixement d'una nova població: Terrassa" (Domènech, J.M. 1972, p. 38).

El resplendor d'Ègara en mans dels romans no va durar eternament, cap al 260

—ara ja després de Crist— hi hagué la primera invasió dels bàrbars del nord

d'Europa i la vila quedà gairebé en ruïnes. Tanmateix, la ciutat es va refer i continuà

com a lloc important I poblat. El cristianisme va anar prenent força i així nasqué la

Basílica d'Ègara i amb ella el Bisbat d'Ègara.

Les últimes dades recollides pels historiadors sobre el Bisbat d'Ègara daten el 693

dC. Es creu que Ègara va resistir a la llavors coneguda com a invasió dels moros i

va quedar arrasada. "Arribada la reconquesta, foren restablerts els bisbats de

Barcelona, Girona, Vic i Urgell; en canvi, ja no figuraren mai més ni la diòcesi
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d'Empúries ni la d'Ègara. I des de llavors, tot el territori d'Ègara torna a ser

incorporat a la diòcesi de Barcelona" (Domènech, J.M. 1972, p. 54).

El bateig de Terrassa

En l’època de l’emperador Carlemany, es va reconstruir la torre de guaita que havia

quedat destrossada i també s’hi va edificar un castell. L’origen del nom de Terrassa

es troba, precisament, en aquests materials. “El nom de Terrassa, segons

l’historiador Salvador Cardús, prové de l’antic Terracium castellum, que literalment

vol dir "castell de material de terra", i, per tant, es refereix als materials emprats en

la construcció de la fortalesa anterior a l’actual torre del Palau. És a dir, que no fou

construïda de pedra, sinó a base d’una terra argilosa (terrassa), probablement

extreta del turó de l’Argila. És una hipòtesi, a la qual s’ha objectat, en estudis

posteriors, que l’expressió Terracium castellum és insòlita, no es troba als

documents de Terrassa i prové d’un document escrit a França. Pràcticament, l’únic

que es pot assegurar sobre l’origen del nom és que prové d’un nom llatí i que té

relació amb terra”, segons recull l’Arxiu Municipal de Terrassa.

Figura 1. La Torre del Palau de Terrassa /

Lara Garcia
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Llavors en van dir la Vila del Palau de Terrassa i tenia una població molt reduïda.

"Tenia un aspecte monumental molt bonic: la població era emmurallada i amb valls

tot al voltant; hi havia torres, portals i ponts llevadissos; tot plegat, amb el grandiós

castell, formava un conjunt majestuós" (Domènech, J.M. 1972, p. 71). La població

va anar creixent i es va estendre pels terrenys fora muralles, aquest creixement,

però, es detindria amb l'arribada de la pesta negra.

Durant els segles vinents, Terrassa va anar passant per diferents invasions i

períodes històrics de conquestes que li van anar donant forma fins a l'arribada de la

industrialització al segle XIX. La invasió dels sarraïns, la invasió napoleònica, les

guerres carlistes, la guerra dels segadors... totes les anades i vingudes de poder

van anar definint la demografia de la ciutat, que amb l'esclat de la revolució

industrial adquirirà una nova dimensió tant poblacional com cultural.

La ciutat del fum

La transformació industrial de Terrassa té l’origen en el primer terç del segle XIX i

està estretament vinculada amb l’expansió de la indústria tèxtil llanera. Les millores

tecnològiques van arribar amb la introducció de la màquina de filar (1832), la

màquina de vapor (1833) i, més tard, a partir de 1845, la implantació dels telers

Jacquard, una innovació fonamental per a l’expansió del sector tèxtil. “La

construcció de noves comunicacions viàries com la construcció de la carretera de

Barcelona i l’arribada del ferrocarril a l’Estació del Nord (1856), que unia Terrassa

amb Saragossa i Barcelona, respectivament, van ser indispensables per al

funcionament i creixement de la indústria local: tant per fer arribar matèries

primeres com la llana, per a la confecció, com el carbó, per al funcionament dels

vapors. I, alhora, el tren va ser la via de sortida dels productes tèxtils de les filatures

egarenques”. (Pinyol Puig, L, 2020).

A partir de la transformació de la ciutat, Terrassa es va assentar com un dels

enclavaments industrials més rellevants de Catalunya. La principal indústria tèxtil
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catalana va situar-se a la cocapital del Vallès Occidental, que va ser la comarca

líder de les cotoneres del país. Només Osona i els volts del Ter, amb Manlleu com a

principal poble amb teixidores hidràuliques podien apropar-s’hi. Mentre Sabadell

també es maquillava de l’Anglaterra del S. XIX ―fins al punt de guanyar-se el

sobrenom de la Manchester Catalana―, Terrassa eixamplava la seva base

industrial, i el nou urbanisme es traspassava a la cultura de l’època.

L’any 1904, el poeta Pere Antoni Ventalló dedicava el poema La ciutat del fum a

Terrassa, en referència a les nombroses emissions per les xemeneies de la ciutat.

En aquest fragment, l’autor explica amb una visió crítica com la terra ha estat

coberta amb paviment i dues ciutats ―Terrassa i Sabadell―s’han pràcticament

fusionat.

Figura 2. Fragment del poema “La ciutat del fum”

Al final del poema, el cantor d’Egara, tal i com ell mateix es definia, fa constar la

transformació de Terrassa, filla d’Egara.
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Figura 3. Final del poema “La ciutat del fum”

L’urbanisme també va ser un pedal de transformació, esperonat pel creixement

demogràfic. La vila de Terrassa es va haver d’expandir més enllà dels límits

medievals per donar cabuda a la immigració de treballadors que arribaven del camp

a la ciutat. Aquests eixamples van començar a construir-se cap al nord, poblant els

vorals de l’estació, i cap a la quadra de Vallparadís que, a la pràctica, superava els

contorns naturals de la ciutat. Només hi havia un petit inconvenient que frenava el

creixement d’una puixant Terrassa que era el petit poble de Sant Pere, el terme

municipal del qual constrenyia la vila per tots els cantons fins a Sabadell. Això,

tanmateix, es resoldria el 1904 amb la incorporació com a barri, després que el

diputat conservador Alfons Sala, importantíssim industrial i propietari agrari de

Terrassa, i el republicà Pi i Margall, de Sabadell, ho solucionessin a les Corts

espanyoles. (Pinyol Puig, L, 2020).

El modernisme a Terrassa

El canvi demogràfic i urbanístic va dur amb si un canvi social, que resultaria en

l’enfortiment de les classes socials més vinculades als nuclis urbans, tals com el

proletariat o la burgesia. Aquesta darrera va ser la responsable del sorgiment de

moltes facilitats de comerç i esbarjo. A Terrassa, la burgesia va decidir-se en favor

d’un estil arquitectònic i artístic en particular: el modernisme. L’estil, estèticament

molt visible i fàcil d’identificar, permetia aquesta nova classe social moderna i

cosmopolita diferenciar-se dels menys benestants i refermar la seva posició social.

Per aquest motiu les famílies adinerades de la Terrassa modernista van optar per
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transformar els seus habitatges amb l’arquitectura modernista. L’exemple més clar

és la Masia Freixa, convertida ara en un dels llocs més visitats de la ciutat.

Figura 4. La Masia Freixa / Lara Garcia

Però el modernisme no va ser a Catalunya un moviment merament artístic, sinó

també cultural. El canvi d’estil de vida va resultar notori amb el sorgiment de teatres

i indrets de reunió social, però sobretot també amb l’ànim de celebrar aquestes

trobades. Si bé les residències demostren la intenció de destacar dels seus

propietaris, és a l’actual Museu Tèxtil de la ciutat on podem apreciar la vertadera

distinció de la burgesia dels segles XIX i XX: les vestimentes que lluïen els senyors

―i sobretot les senyores― de llavors. Un codi social al descobert.

Caos demogràfic

Tota revolució té la seva conseqüència. Entre els anys 1940 i el 1965, la població de

Terrassa va créixer de 45.000 habitants a gairebé 120.000, és a dir, un 260% en
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només vint-i-cinc anys. Un increment que beneficiaria a la ciutat a la llarga, però

que a curt termini va causar estralls.

El creixement econòmic de la industrialització va traduir-se en un augment

demogràfic molt important procedent del sud de la península, en un eixamplament

caòtic i desordenat de la ciutat, i en un agreujament del problema de l'habitatge

(Marcet i Gisbert, 1987. p. 440).

Entre un 50 i un 60% de la immigració venia d'Andalusia. L'allau migratòria va

generar un xoc cultural enorme i una reordenació caòtica de la ciutat. Van aparèixer

zones ocupades íntegrament per immigrants, cosa que va contribuir a mantenir

tradicions culturals separades. Terrassa, va començar a albergar diferents accents

tant polítics com lingüístics i culturals.

Amb el pas dels anys, la ciutat va demostrar una gran permeabilitat a l'hora d'acollir

la immigració que va integrar-se en el dia a dia dels egarencs i va forjar-ne les

futures generacions. No osbtant això, l'any 1962 enmig d'aquest creixement

desordenat, Terrassa es va veure afectada per un enorme aiguat, que passaria a la

història com "la riuada". L'especulació del sòl i la urbanització anàrquica havien

situat cases molt a prop de les rieres que envolten la ciutat i els més afectats van

ser els immigrants, a qui s'havia venut aquestes cases. Una vegada més, Terrassa

quedava destruïda sota els ulls de la població commocionada, però en pocs anys

els danys —materials, és clar— s'havien, reparat.

A finals de la dècada dels seixanta, la crisi demogràfica i econòmica se supera

definitivament. L'allau migratòria continuaria fins al 1974, tot i que va disminuir. Era

una època de recuperació, resiliència i bonança a la ciutat, que coincidia amb la

mort de Franco. Va ser aleshores quan es va produir el gran auge cultural de la

ciutat i, per conseqüència, del jazz.
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3.2.  La creació del Jazz

Si hi ha un lloc clau per entendre l'origen del jazz, és la ciutat de Nova Orleans. Per

la seva història, Nova Orleans ha albergat sempre una gran varietat de cultures que

en trobar-se i mesclar-se entre si han donat lloc a diferents patrons musicals nous

amb el pas del temps.

"Nova Orleans té un lloc molt especial en la història del jazz. Va ser una regió

catòlica-protestant durant vuitanta-dos anys, fins que amb la compra de Louisiana

va esdevenir part d'un país predominantment britànic-protestant. Durant molt de

temps els patrons musicals de Nova Orleans s'assemblaven molt als de diferents

illes de les Índies Occidentals. El moment va donar lloc a una combinació única de

la música de l'Àfrica Occidental amb l'europea única que va conduir al naixement

d'una nova música. A Nova Orleans l'ambient era totalment diferent de la resta dels

Estats Units." (W. Stearns, Marshall, 1956).

La compra de Louisiana fou una transacció comercial en què l'any 1803 Napoleó

Bonaparte va vendre als Estats Units les possessions franceses d'Amèrica del

Nord, entre elles l'estat de Louisiana. El llavors president dels Estats Units

d'Amèrica, Thomas Jefferson, va comprar Louisiana, ja que no volia que Espanya i

França tinguessin el poder per bloquejar l'accés als comerciants estatunidencs que

arribaven al Port de Nova Orleans. Aquesta negociació, doncs, va obrir als Estats

Units l'accés a l'Oceà Pacífic i va esdevenir un dels esdeveniments històrics amb

majors conseqüències en la història dels últims segles dels EUA. Amb aquesta

obertura, Nova Orleans va esdevenir un epicentre de diversitat nacional que

aportaria a la ciutat una gran a riquesa cultural i musical.

Louisina i els camps de cotó

A partir del 1803 Nova Orleans esdevé la ciutat nord-americana més europeïtzada,

la població de la ciutat es divideix en meitat negra i meitat blanca, amb una classe
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alta de criolls. D'entre la població negra, una part són treballadors i l'altra esclaus. I

en aquesta segona divisió és on recau la vertadera arrel del jazz.

"Per una banda, els criolls de color que van combinar l'ascendència espanyola,

francesa i africana van adquirir un estatus social considerable i van absorbir molta

de la millor música europea. Van enviar els seus fills a París per educar-los i van

originar la seva pròpia òpera a Nova Orleans. Després de la guerra civil, i amb

l'arribada dels prejudicis del nord, el seu estatus va caure i es van unir als seus

germans negres, qui realment va tenir un paper clau en l'aparició del jazz. D'altra

banda, els esclaus de les grans plantacions de Nova Orleans, abandonats i

maltractats, van poder conservar gran part del seu patrimoni musical interpretant-lo

als camps de treball." (W. Stearns, Marshall, 1956).

Durant bona part del segle XVII i tot el segle XIX els marxants venien els esclaus

africans a les colònies angleses i al sud dels Estats Units, on s'utilitzaven com a mà

d'obra precària. Procedents de l'Àfrica Occidental i arribats de manera forçada a

Nova Orleans, els esclaus feien treballs durs als camps de cotó, de sucre, als

vaixells de vapor del Mississipí o en la construcció d'infraestructures. Per amenitzar

les dures jornades i seguint la tradició musical africana, entre els esclaus van néixer

les worksongs, cançons que cantaven mentre treballaven. Acostumaven a ser

melodies tristes, però molt rítmiques alhora, marcaven els ritmes amb les eines i

sovint es contestaven els versos, com passa a les actuals improvisacions de jazz.

Ben aviat, arribaria la prohibició de fer servir tambors per part dels esclaus per fer

música, però mai arribaria a l'anomenada plaça Congo square, on els esclaus

tenien llibertat per reunir-se, cantar i acompanyar-se de diferents instruments de

percussió. Una altra aportació significant va ser el minstrel, un espectacle que

barrejava elements d'òpera anglesa amb les cançons de les plantacions. Es va

estendre a partir del 1820 i s'interpretava per cantants blancs.
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L’any 1875, el president Lincoln va abolir l’esclavitud i a partir de les hores els

músics negres van poder utilitzar instruments, organitzar-se i anar teixint el que

serien estils com el ragtime i tots els antecedents del mateix jazz.

Es van formar també bandes d’homes blancs que imitaven la manera de cantar dels

africans i així va sorgir el dixieland, un dels principals percutors i el que va tenir més

fàcil accés a la indústria musical.

Què vol dir Jazz?

La paraula Jazz té el seu origen en diferents teories. Va ser emprada per primera

vegada a Chicago, l'any 1916. Es diu que és procedent d'una paraula criolla que

significa "afanyar-se", altres teories diuen que deriva del francès jaser (parlar), i

altres creuen que es tracta d'una abreviació de Jasbo, patronímic d'un músic negre

(Saborío-Bejarano,  Andrés, 2011).

A principis del segle XX el nou estil, tot i que encara no es denominava jazz com a

tal, es va anar escampant cap al nord, passant per St. Louis i arribant a Chicago, on

als anys 20 es va produir l'edat d'or del jazz que es va establir com a gènere. L'any

1917 les autoritats van tancar el barri de Sotyville de Nova Orleans, el centre

d'ebullició del jazz, per baralles i malestar, i els artistes van marxar cap a Chicago,

on van crear bandes de gran èxit com la Creole Jazz Band de King Oliver o els Hot

Five i Hot Seven de Louis Armstrong. Més endavant, l'esclat es traslladaria a Nova

York, d'on s'estendria arreu del món.

Arribada del jazz a Europa

El jazz, més conegut aleshores com a ragtime va entrar per Anglaterra i després

França amb les bandes militars, entre 1912 i 1917. El seu desplegament es produeix

significativament després de la Primera Guerra Mundial i de manera progressiva. Es

va popularitzar amb més força durant els "bojos anys vint" i els anys trenta, però

20



l'esclat dels moviments feixistes arreu d'Europa hi jugaria molt en contra. De fet,

Hitler va prohibir el jazz oficialment el 1935, titllant-lo d'una música "de negres i

degenerats". Fins deu anys més tard, en acabada la Segona Guerra Mundial, el jazz

patiria en la penombra del feixisme, tot i que mai deixaria d'interpretar-se de

manera clandestina.

"A Itàlia, França, Bèlgica i Alemanya, el jazz va ser reconegut des de l'endemà de

l'armistici que posava fi a la II Guerra Mundial, com la música dels nord-americans

que havien salvat Europa de les urpes de i de la megalomania de Hitler i Mussolini.

El clarinet de Benny Goodman havia sonat durant els sis anys de conflicte a les

onades de la ràdio de les Forces Armades dels Estats Units, i el gran Louis

Armstrong es va convertir, acabada la guerra, en l'ambaixador que va portar el jazz

de gira per tota Europa. Bé, per tot el que aleshores era Europa I que, naturalment,

no incloïa l'Espanya franquista" (Adela Farré, 2009. p.)

A Espanya, el retorn del jazz va demorar-se una mica més, amb el franquisme en

plena esplendor, la banda sonora als carrers eren la marxa militar i els himnes

patriòtics, però sempre hi quedaven petits racons de rebel·lia i bon gust.

3.2. Història del jazz a Catalunya

El jazz va arribar al sud d'Europa a través de Catalunya. Va ser durant els anys vint,

a principis de segle XX. Com a música urbana, el primer territori català on va

desplegar-se va ser a la gran ciutat, Barcelona. Les comunicacions van ser clau: el

port de la ciutat comtal, obert al mar i al comerç internacional va dur a Catalunya

les influències artístiques dels anys vint als Estats Units i principalment a Nova York,

la ciutat amb més contacte amb Barcelona a través de vaixells. Llavors el jazz

prenia forma arreu del continent americà, i va anar instal·lant-se al sud d'Europa a

partir d'aquests primers contactes a Barcelona.
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L'exposició universal de 1929 a Barcelona va acabar de fer encendre l'espurna del

jazz català. En una era menys globalitzada que l'actual, les noves tendències als

Estats Units d'Amèrica no arribaven fàcilment aquí, a menys que en un gran

esdeveniment com aquests ciutadans d'ambdós països entressin en contacte. Així

va ser; i malgrat que Barcelona va capitalitzar el fenomen, la resta del territori no es

va mantenir aliena als nous ritmes. Les cobles ―que es dedicaven a la música

tradicional catalana, com les sardanes― van començar a diversificar el seu estil.

Durant el dia tractaven més la música típica de Catalunya i a les nits feien

actuacions en els grans clubs i teatres de les ciutats. En aquestes actuacions hi

incorporaven peces de jazz, molt més animades per a l'ambient nocturn de la

burgesia modernista. Era l'època de ballar, del swing.

Un grup d’aficionats va reunir-se per crear el 1935 a Barcelona l’anomenat Hot

Club, inspirant-se en els primers clubs de jazz d’Europa, creats tan sols tres anys

abans a França i Bèlgica. Aquests apassionats del gènere tenien com a objectiu

propagar i difondre l'entusiasme que tots ells sentien per aquell nou estil musical.

Van fundar una revista i van arriscar el seu patrimoni personal per portar a la ciutat

músics del renom de Louis Armstrong. La història ha dictat que la iniciativa va ser

un èxit, perquè uns anys després s’obriren clubs a Granollers, Cardedeu, Sitges i

Girona, i posteriorment a Terrassa. La ciutat del Vallès Occidental esdevé en poc

temps el nucli del gènere a Catalunya, posició que refermarà durant les dècades

posteriors.

A vegades hi ha noms propis que exerceixen d'institució, i aquest és el cas de

Vicenç Montoliu i Massana, també conegut com a 'Tete' Montoliu. La seva aparició

va canviar la dinàmica del gènere a Catalunya, que estava mal vist des del triomf

del franquisme a la guerra civil (1939). L'èxit de Tete Montoliu, que va perseverar en

l'aprenentatge d'un gènere perseguit, es va fer evident quan va convertir-se en el

primer músic professional de jazz català. El 1958 va iniciar la seva carrera

professional al Festival de Jazz de Canes i va aconseguir que la relació de

Catalunya amb el jazz fos més estreta que a qualsevol altre indret d'Espanya.
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Després de ser beneït per Lionel Hampton com el millor periodista europeu, va

elevar el nivell de l'estil al país, ja que va servir com a referent per molts músics que

el succeirien.

Els anys seixanta van ser testimonis de l'auge del jazz català. A Barcelona es va

crear el Club Jamboree a la Plaça Reial, que actuava com a Cava de Jazz, amb una

programació regular. Hi van passar músics de talla internacional, alhora que els que

s'iniciaven localment en l'estil van créixer com a artistes. No només va ser estímul

per als aficionats barcelonins, ja que arran del club de la capital, Terrassa va decidir

obrir també una Cava de Jazz. Durant les dècades vinents van néixer els festivals

de Jazz de Barcelona i de Terrassa; així com diversos clubs com la Cova de Drac o

la Sala Zeleste.

A partir dels vuitanta va arribar la darrera transformació, que va basar-se en

l'aprenentatge del gènere. Van néixer les escoles de música moderna, encara

vigents i actives: Aula de Música Moderna i Taller de Músics. La nova fornada de

músics de jazz, que havien begut del llegat de Tete Montoliu, van començar a

promoure l'intercanvi amb l'altra banda de l'Atlàntic, els Estats Units d'Amèrica. La

globalització va fer més habituals els intercanvis d'idees i des de llavors el jazz

català ha crescut de la mà de l'americà, incorporant les noves tendències i la fusió

amb estils com el pop o el rock.

3.3. El Jazz a Terrassa

Durant la Segona Guerra Mundial i època de dictadura franquista, a Terrassa, al cafè

d'Amics de les Arts ja hi sonava el jazz com a teló per tapar els dies grisos. "El jazz

era, al capdavall, la música dels enemics dels amics de Franco" (Adela Farré, 2009.

p.).

L'any 1944 havia nascut a França i Bèlgica l'entitat Joventuts Musicals, per

fomentar la música entre els joves i arrelada a l'antifeixisme. Va arribar a Espanya el
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1952 i se'n va obrir una delegació a Terrassa el 1953, després de les de Madrid i

Barcelona. Salvador Alàs i Luis Palomares, que ja feien sonar el jazz a Terrassa als

anys 30 —però en menor escala— van engegar l'activitat discogràfica de jazz dins

la fundació i més endavant van agafar el relleu músics i aficionats del jazz com

Valentí Grau, Josep Maria Farràs, Lluis Freixa i Adrià Font.

Així doncs, l'esclat del gènere a Terrassa es remunta als anys cinquanta, un temps

en què l'atmosfera social i política de la ciutat era força inestable. Un grup de

terrassencs amants del jazz van decidir començar a organitzar diverses activitats

per promoure el gènere a la ciutat.

L'any 1959 l'entitat "Amics de les Arts i Joventuts Musicals de Terrassa" fundada el

1927, ja era una associació avançada i amb una mirada innovadora que pretenia

impulsar definitivament la cultura musical a la ciutat. Des dels anys 30 treballava per

promoure l'art de qualsevol forma pels carrers de Terrassa i de seguida va adoptar

el jazz com a símbol identitari i de progrés i, a més a més, com a resposta contra la

repressió del franquisme. D'aquesta manera, van crear "Jazz Terrassa", el club que

ha donat vida a la Jazz Cava i als Festivals de Jazz de Terrassa durant dècades i

que actualment compta amb més de 500 socis. Gràcies a l'impuls de tots els

membres ha convertit Terrassa en la capital catalana del jazz i ha aportat una gran

rellevància artística i cultural a la ciutat. La tasca més aclamada del club és

l'organització del Festival de Jazz, que es va celebrar per primera vegada l'any 1981

i que aquest any ha donat pas a l'edició número 41.

L’any 71 es fundà l'antiga Jazz Cava com l'espai de referència de jazz a Terrassa.

Fou creada pel Club de Jazz de Terrassa i l'Associació Amics de les Arts-Joventuts

Musicals i funcionà ininterrompudament entre el 1971 i el 1985. L'espai tingué un

paper clau en la divulgació del jazz a la ciutat, cosa que desplegà la creació de

grups i artistes autòctons encisats per la improvisació i les harmonies

característiques de l'estil.
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Tal com es recull als arxius de la Jazz Cava, després del seu tancament forçat el

1985, els terrassencs es mobilitzaren per recuperar un espai per al jazz a casa seva.

D'aquesta manera, l'any 1994 naixia la Nova Jazz Cava, una sala petita i plena de

màgia al bell centre de la ciutat. Amagada darrere el Teatre Alegria i l'Institut del

Teatre, encarna el tòpic del club de jazz fosc i replet d'història amb la polivalència

d'una sala de concerts.

Sens dubte allà és on es du a terme l'activitat més intensa del jazz a la ciutat. La

Nova Jazz Cava és l'espai idoni per a l'audició del fons discogràfic propi del club i

per a una intensa relació social. Alhora serveix als músics com a local d'assaig i

ofereix també el servei d'agència de contractació a qualsevol promotor de concerts

interessat en els músics i grups que hi estan associats. A més, l'espai serveix com a

nexe d'unió de generacions d'artistes a les jam sessions de cada dijous al vespre,

on actuen tots plegats.

3.4. El jazz a Terrassa, avui

La trajectòria del Jazz a Terrassa no brilla només en el passat, actualment

nombrosos artistes pugen als escenaris cada setmana per presentar nous projectes

i donar una nova vida al gènere. A la pista de la jam session hi podem trobar tant

els músics experimentats que hi han tocat tota la vida com joves que comencen a

desenvolupar ara el seu talent i mantenen viu l'esperit del club.

Amb el pas del temps les institucions també han actuat per impulsar el consum de

Jazz entre la població. N'és un bon exemple la iniciativa del 1998 de regalar un CD

de l'últim concert del pianista Tete Montoliu a qui comprés una targeta de deu

viatges de l'autobús, que va aconseguir repartir més de 500 exemplars entre els

ciutadans. Des del 2017, amb la iniciativa "Jazz a prop" també es realitzen cicles de

concerts a tots els barris de Terrassa, per portar el gènere més enllà dels clubs i la

gent del centre de la ciutat. Altres projectes com "Jazz a la fresca" han dotat de

màgia els vespres d'estiu amb els concerts organitzats cada divendres de juliol.
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Amb el pas del temps, a Terrassa s'hi ha anat creant escoles de música, com l’Aula

de música que formen els joves artistes egarencs específicament en la disciplina

del jazz. En l'inici del gènere a la ciutat, els músics aprenien de manera

autodidàctica i a partir d’escoltar els seus referents. Avui dia, però, desenes de

centres ensenyen l'art a les noves generacions, que no perden l'interès per un

gènere que ja ha passat a formar part de la identitat de la seva ciutat.
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4. Reportatge

Terrassa, el soterrani del Jazz

La tradició jazzística es manté perquè els nous músics de la ciutat en

renoven l’essència

La ciutat de Terrassa ha esdevingut la capital del jazz a Catalunya des de l'auge del

moviment a la dècada dels 70. Personatges com Valentí Grau, Josep Maria Farràs,

Adrià Font i Cesc Soriano van començar a fer sonar l'estil a la ciutat de manera

aficionada i van professionalitzar-lo amb esforç i passió. Avui en dia, gent com

Susanna Carmona, Jan Julià, Atenea Carter, Pau Gurpegui i Alba Ruiz recuperen i

conserven la màgia d’aquells qui van començar-ho tot.

El dia que va descobrir el jazz, en Valentí Grau endreçava com cada matí les piles

de llibres de la botiga familiar, la Llibreria Grau, un establiment mític de Terrassa que

es mantindria dempeus al Carrer Gavatxons des del 1932 al 2007. Era un dia

assolellat de l'any 1962 i en Valentí executava la seva tasca amb cura, tant ell com

el seu pare, Joan Grau, coneixien un per un tots els llibres de la botiga. Era una

llibreria de les de tota la vida, però destacava perquè, els llibres, en comptes d'estar

ordenats per prestatgeries, desafiaven la gravetat apilats en muntanyes i muntanyes

i muntanyes interminables.

Cap al migdia, quan la clientela dinava, va sonar una vegada més la campaneta de

la porta. El jove venedor i trompetista de la botiga de música del costat, en Josep

Maria Farràs, de Casa Farràs, entrava, com de costum, per visitar el seu amic i veí

Valentí. Aquesta vegada, però, amb una proposta a les mans que canviaria

definitivament el rumb del llibreter i del venedor de partitures.
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—Valentí, què fas aquest vespre? Ens reunim als Amics de les Arts amb un grup de

gent amb qui compartim interessos culturals, he pensat que potser voldries

venir'—.

Unes cantonades més enllà, al capdamunt del Carrer Sant Pere, s'aixeca un dels

molts edificis modernistes de la ciutat de Terrassa que alberga la seu dels "Amics

de les Arts" des dels anys 30. L'entitat va néixer el 4 de novembre de 1927 amb

l'impuls d'un grup de joves artistes que volien difondre l'interès per la cultura a la

ciutat. S'organitzaren encapçalats per Tomàs Viver, director de l'Escola Municipal

d'Arts i Oficis, que enllaçava les inquietuds dels Joves intel·lectuals amb l'herència i

prestigi del Gremi d'Artistes. L'objectiu fundacional de l'entitat era proporcionar els

mitjans necessaris als artistes per a desenvolupar la seva activitat creativa; un espai

per a exposicions, activitats culturals i per a l'intercanvi intel·lectual i d'experiències,

en definitiva, un antre de tertúlia i difusió artística.

La presència i tasca de l'organització segueix ben viva a Terrassa. L'espai comprèn

una petita i acollidora sala de teatre i una cafeteria que no ha deixat mai de servir

pastissets dàcars terrassencs i idees avantguardistes, de fet, quan hi entres encara

pots copsar perfectament l'essència de l'art modernista dels vitralls i la fusta de

color cirera.

“Vaig obrir la porta a la bohemia i el jazz va entrar dins meu”

Valentí Grau

Així doncs, l'any 62, un Farràs entusiasta de la música va començar a organitzar

trobades al teatre dels Amics de les Arts, on es compartia música i art per aquells

nostàlgics de la bohème. Aquell vespre, en Valentí va deixar de banda la sala de

billar del centre cívic "Socialet" i va acceptar la invitació del seu amic. "Allà va

començar tot, vaig quedar al·lucinat. Sempre m'havia agradat escoltar música,

especialment musicals, m'encanten els musicals! Però vaig quedar atrapat amb el

vinil que ens va posar el Farràs. Vaig obrir la porta a la bohèmia i el jazz va entrar

dins meu", confessa seixanta anys més tards amb un nus a la gola. A partir d'aquell

28



dia, van formar un grup amb uns quants apassionats del jazz a la ciutat i cada nit es

reunien al soterrani del Farràs on projectaven pel·lícules i documentals sobre la

història del gènere, escoltaven àlbums i debatien sobre artistes més i menys

coneguts.

El mateix any 62, Valentí Grau va entrar a formar part de Jazz Terrassa, el club

d'aficionats al jazz a la ciutat, que s'havia creat el 1959 arrelat a Amics de les Arts i

Joventuts Musicals de Terrassa. Aquella colla d'intel·lectuals de seguida va adoptar

el jazz com a símbol de progrés i llibertat i d'un alt poder militant en contra del

franquisme —el jazz era un gènere mal vist pels moviments feixistes de l'Europa i

Espanya del moment—. D'aquesta manera, la secció de Jazz Terrassa ha estat

l'encarregada des d'aleshores de fer bullir el jazz a la ciutat, en Valentí no podia

quedar-se fora.

L'any 1964, Grau, Farràs i companyia van anar per primera vegada a una jam

session de la sala Jamboree de Barcelona, posteriorment hi acabarien anant tantes

vegades que se'ls coneixeria a tot el club com "els de Terrassa". To Jam és una

expressió que es remunta als anys 30 i que pertany a l'argot dels jazzmen que

l'utilitzaven per referir-se a una reunió de músics que sense líder ni partitures

improvisaven a partir d'estructures harmòniques conegudes per tots. A les Jam

Sessions hi pot participar tothom qui vulgui i hi ha total llibertat per improvisar.

Aquella època, el Jamboree tenia l'essència per excel·lència del club de jazz fosc,

ple d'homes i de fum, whiskies en mà i molta, molta marxa. A més, aquelles nits, el

local s'omplia de mariners americans borratxos sempre disposats a animar encara

més la troca. Digne de pel·lícula.

"El jazz necessita clubs petits, amb màgia, res d'auditoris ni

teatres grans"

Valentí Grau
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Després d'aquella primera nit, en Valentí va decidir que l'agitació del Jamboree

havia de tenir també cabuda a Terrassa i el grup d'amics va començar a

organitzar-se. "El jazz necessita clubs petits, amb màgia, res d'auditoris ni teatres

grans", molts anys després, es reafirma en la seva manera d'entendre el jazz i la

seva exhibició. Així doncs, l'íntim soterrani de Farràs on es trobaven els amics per

fer l'intel·lectual, va començar a omplir-se de curiosos i van muntar-hi un petit club

—no massa legal, diguem-ne—. Aquell petit racó soterrat i amagat en una petita

botiga de música del cor de Terrassa, va esdevenir un espai on, encara en època de

dictadura, els amants de la música "per degenerats" —com la qualificaven els líders

de l'Europa feixista— podien deixar-se anar tot gaudint de converses entre

contrabaixos, saxos, trompetes i altres convidats.

En Farràs tocava —i toca— la trompeta de manera excepcional, així ho confirmen

les desenes de premis que ha guanyat arreu de Catalunya i a Terrassa, i el seu

capgròs somrient a les vitrines de l'Ajuntament. Ell fou l'encarregat d'anar captant

els talents de la ciutat i qui va encomanar la passió pel jazz al reconegut bateria

Adrià Font.

“Vaig a prendre a tocar escoltant molta música”

Josep Maria Farràs

Les obres de Beethoven i Chopin sempre havien sonat a casa seva, situada al pis

de dalt de la botiga de música familiar oberta des de 1916. Però quan tenia 15 anys,

remenant entre els discs de pedra, va trobar-ne dos que li van cridar l'atenció; un

d'Ella Fitzgerald i l'altre de Louis Armstrong, quan els va fer sonar ja no va haver-hi

marxa enrere, com a en Valentí, el jazz el va captivar a primera vista. Va agafar un

saxo de la botiga i el va aprendre a tocar pel seu compte "amb llibres i escoltant

molta música", diu. Començaria amb la trompeta prosteriorment, quan en Win Van

der Bruggen —de qui parlarem més endavant— va necessitar un trompetista pel

seu grup i va veure potencial en ell.
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Josep Maria Farràs toca la trompeta a la botiga de música / Lara Garcia

El que abans era casa seva, és ara un dormitori per bateries electròniques,

guitarres, pianos i altres ítems de la botiga. "Jo vaig néixer a l'habitació d'aquí al

costat", assenyala la sala de la dreta del passadís, també plena d’instruments.
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La botiga de música “Casa Farràs” / Lara Garcia

En aquella època, un dels entreteniments més populars de la gent de Terrassa,

especialment dels veïns del centre, era anar al Socialet, en Valentí n'era un gran

afeccionat; hi havia activitats de tota mena, també musicals, és clar. En Farràs va

començar a anar-hi també, però no pas per ballar a l'esbart o jugar al quinto, va

entrar al socialet esbalaït pels encants del piano de Josep Puigbò, pianista i un dels

pares del jazz a la ciutat que va morir l'any 2020. A la dècada dels 60, Puigbò era

dels únics músics de jazz la ciutat que tenia formació acadèmia, havia estudiat al

Liceu i en sabia més que cap dels altres jazzmans sobre llenguatge musical.

Encisava amb cada melodia que tocava, ho recorden tots. Al Socialet, Puigbò va

conèixer a molts altres interessats pel jazz a la ciutat i va formar el grup "The Blue

Angels", amb un gran admirador a la bateria; Adrià Font. "On el Puigbò posava els

dits sonava una harmonia molt maca, tenia molta facilitat per acompanyar i

compondre melodies. Em va ensenyar molt i vam crear The Blue Angels". En Farràs

no volia perdre volada i va entrar al grup, així va conèixer a Puigbò, a qui sempre ha

tingut com a mestre i referent, i a l'Adrià Font, qui es convertiria en un dels seus

grans amics.
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Paral·lelament, als Amics de les Arts hi havia un altre nucli Liderat per Win Van der

Bruggen, un músic holandès que tocava el clarinet i que havia arribat a Terrassa per

treballar com a pèrit tèxtil. A mitjans del S.XIX començava a Terrassa l’esclat de la

industria que convertiria la ciutat en un dels principals productors del sector al país.

D’ençà, moltes famílies van venir a viure a la ciutat per treballar-hi i. Dècades

després d’aquest boom, encara continuaven arribant treballadors, i amb ells la seva

cultura i corrents artístics que impregnarrien la ciutat de diversitat, també musical.

Van Der Bruggen venia de la tradició holandesa del jazz i tenia influències de

l'entorn jazzístic de París, els seus coneixements van ser fonamentals per l'esclat

del gènere a Terrassa. L'any 1964 va formar la Swing Society, una gran banda, i de

seguida en Farràs i l'Adrià Font s'hi van unir. Aleshores en Farràs va començar a

despuntar i fer-se un nom amb la trompeta, "És una persona molt dotada per la

música, un gran jazzman, el millor de Terrassa i de Catalunya. Per això dic que a mi

qui m'ha influït per fer jazz són el Puigbò i el Farràs", Adrià Font li agrairà sempre.

L'any 1971 ja s'arromangaria amb el trompetista i en Valentí per fer brillar el que

seria la primera Jazz Cava de Terrassa, però abans, l'Adrià encara havia d'obrir la

porta del soterrani del Farràs i viure-hi unes quantes aventures que els han quedat

per sempre en el record.

Avui, als seus setanta-set anys, reflexiu dalt d'un tamboret llarg i prim i envoltat de

cables dels equips de música vells del seu taller de l'Avinguda 22 de Juliol, l'Adrià

rememora els vespres viscuts en aquella petita de cova amb els seus amics i en

Louis Armstrong de fons.

Existeix una paraula en àrab per referir-se a aquells moments en què no t'adones

que el sol està agafant el relleu a la lluna, quan ja has passat hores i hores parlant i

gaudint de la companyia dels teus amics, aquell moment en què les flames de la llar

de foc dormen i només en queden les brases, que xiuxiuegen còmodes en silenci.
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La paraula és samar, i és el que passava moltes nits allà sota, després dels tímids

concerts, les xerrades i les pel·lícules.

Recorda amb especial gràcia un dia en què va voler fer una conferència sobre el

saxofonista estatunidenc, John Coltrane. "Vaig pensar que com que era una cosa

mística i espiritual agafaria un fornet elèctric i hi posaria un tubet d'herbes de

l'herbolari". Va reproduir "OM", una cançó experimental que creua el jazz del saxo

amb una espècie d'indie espiritualista, tot plegat una barreja de sons per meditar o

per tibar-te els cabells. "Vaig carregar el fornet amb tantes herbes que tota la sala

es va omplir de fum espès, tothom es va pensar que s'estava cremant alguna

cosa", amb quatre grams n'hi hauria hagut suficient, però amb tant mantra no va

controlar la intensitat amb què evocava les herbes i en va posar mig quilo. "Vaig

passar-me de rosca", admet. Entre rialla i anècdota i rialla, les petites pauses deixen

al descobert uns ulls vidriosos de nostàlgia.

“Anava al Palau quan venien els grossos i retenia cada gest. A casa

ho provava fins que sortia alguna cosa similar. Encara ho faig”

Adrià Font

Feia de les seves allà dins i al matí, ben d'hora, s'aixecava per anar a treballar al

taller, reparava equips de so i televisions, "Sempre he sigut manetes", diu. L'Adrià

estava més que acostumat a fer feina amb les mans, quan era petit va construir ell

mateix la seva primera bateria amb caixes de fusta i quatre pals arreplegats i va

formar l'Orquestra Estrella amb el seu cosí violinista. Va aprendre a tocar de manera

totalment autodidacta, explica que ho feia "Escoltant molta música i anant al Palau

de la Música quan venien els grossos", els mirava de prop i es fixava en tots els

seus moviments. Amb el so no n'hi havia prou. Retenia cada gest de la mà del

bateria, la posició dels dits, el ritme, la cadència, els girs... després, en arribar a

casa, ho provava fins que sortia alguna cosa semblant. Se li escapa el riure,

"Encara ho continuo provant ara!”.
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Adrià Font tocant la bateria a la Nova Jazz Cava / Miquel Carol

Així doncs, quan va tocar construir —gairebé literalment— l'antiga Jazz Cava, no va

patir pas per embrutar-se. En Valentí feia temps que hi pensava, ha estat un gran

emprenedor tota la seva vida i el 1968 va tenir la seva millor idea; obriria un club de

jazz. A Terrassa, als anys 30 havia existit el Hot Club, muntat per Pere Prat i

Salvador Alàs, dos homes moderns i avantguardistes que ja tenien inquietuds pel

jazz i el van fer arribar entre els terrassencs. Amb la guerra i l'arribada de temps

difícils, el jazz va quedar a l'ombra —només de manera oficial—. A partir de les

sessions de jazz a casa del Farràs, en Valentí havia visualitzat un antre com el

Jamboree a la seva ciutat, si aquí el jazz agradava, per què havien d'anar a

Barcelona a escoltar-ne?. "El meu auge personal comença el 1971, amb la creació

de la primera Jazz Cava. Jo anava a tope amb tot, em deien que era boig", diu ara

en Valentí amb la seguretat d'un triomfador.

Va detectar la necessitat d'iniciar una trajectòria sòlida del jazz a la ciutat i creia que

això implicava tenir un club emblemàtic, de manera que van començar a buscar
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locals potencials. "Jo era ideòleg i la resta col·laboradors. Volíem formar grups a

Terrassa, cadascú buscava a gent, i venien de més ciutats. Vaig passar de ser

ideòleg i organitzador a ser productor", ho explica assegut a la seva butaca color

granat d'una de les llars més cotitzades del barri de Sant Pere. El Valentí i la seva

dona, l'Adela, veuen el parc de Vallparadís cada matí en obrir les cortines. Viure al

capdamunt del parc no és per qualsevol. Sortir de la casa i veure les Esglésies de

Sant Pere, les romàniques més antigues de Catalunya, estar al bell epicentre de la

història de Terrassa i llegir un llibre al balcó mentre escoltes els falciots als arbres,

és un pla de vida temptador i privilegiat. El barri de Sant Pere és dels més acollidors

de la ciutat, es coneix com "el poblet" i realment té l'essència i l'estètica d'un petit

poble empedrat. Viu en dissonància amb tota la resta de l'arquitectura de la ciutat i

això a banda d'especial el fa el més romàntic.

Només entrar-hi, a la dreta, un Opisso original et dona la benvinguda. Però la

sorpresa es dispara quan, just davant de l'Opisso, et topes amb una fotografia

—també original— de la fotoperiodista Joana Biarnès. "La Joana i jo érem amics,

venia sovint i dinàvem plegats, parlàvem sobre coses molt interessants, era una

intel·lectual de cap a peus", imagino el frenètic intercanvi d'anècdotes entre les

historietes amb Els Beatles d'una, i les batalletes amb Johnny Griffin de l'altre.

Té 80 anys però en Valentí conserva la seva vivacitat i empenta

Piles de vinils, coixins llampants, quadres, escultures, llibres..."La meva dona és

interiorista", destaca. Navega entre les mil anècdotes que conserva a la seva

memòria de 80 anys, pausa per respirar, glop d'aigua i continua. Darrere l'aspecte

que li correspon per edat, encara hi queda el Valentí vivaç i amb empenta que un

dia va portar els millors músics de jazz del globus a un petit soterrani de Terrassa al

que anomenaria Jazz Cava, el brillant negre que penja de la seva orella dreta el

delata.
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Valentí Grau / Nació Digital

"No teníem un duro, però vam anar reunint diners fins que vam llogar el local", la

recerca per tornar a tenir un club de jazz a la ciutat no va ser fàcil, en Valentí i

companyia van visitar molts locals, fins que un dia de l'any 1965, en una de les

trobades al soterrani del Farràs els va comentar que tenia uns soterranis al número

22 del carrer Sant Quirze, que estaven en molt mal estat però que potser s'hi podria

fer alguna cosa. Després del diagnòstic i vistiplau de l'arquitecte terrassenc, Carlos

Escudé, van formar un equip d'unes quinze persones per condicionar l’espai.
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Nº 22 del Carrer Sant Quirze, ubicació de l’antiga Jazz Cava / Lara Garcia

L’Adrià Font es va encarregar de deixar-ne constància, va gravar en una cinta de

vídeo els moments en què tots plegats buidaven i construïen el club, i avui dia

també li ha donat forma de DVD. L'essència de la història del jazz a Terrassa es

manté viva en els tresors personals dels seus creadors, més enllà de la Informació

dels arxius municipals oficials.

"Treballàvem els diumenges, vam haver de treure molta cosa, picar molt i rebaixar

molt el terra, quasi mig metre, perquè tingues una mica d'alçada, el cap gairebé et

tocava el sostre", en Farràs assegura que van arribar a treure 1.500 carros de runa i

que finalment va quedar una Cava molt bonica —bé, això ho afirmen tots— L'antre

tenia cert encant, ple de volta catalana modernista com tenen tantes edificacions

terrassenques. Va obrir el 1971 i des del primer dia encarnà el tòpic del mític club

de jazz fosc. Aleshores estava permès fumar a l'interior del local, i la Jazz Cava no

n'era una excepció, ni els músics s'hi veien bé de tant fum que hi havia "jo tenia un

extractor davant la bateria i tot i que no anava massa bé, jo anava posant el cap allà
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per respirar perquè de ventilació no n'hi havia pas. Quan arribava a casa havia de

deixar la camisa al pati perquè feia molta pudor.", el cas de l'Adrià s'aplica a tots als

que hi entraven.

Músics a l’antiga Jazz Cava / Enciclopèdia Catalana

Hi anava gent de tota la ciutat i també de fora, sobretot de Sabadell, Barcelona i

Granollers. En Valentí, que es descriu a si mateix com "un voltaire, molt mogut que

coneixia molta gent", va aconseguir portar grans artistes internacionals com Johnny

Griffin, Lester Bobbie, Art Blakey, Bobbie Stern, Chick Corea o Lou Bennett, amb

qui Adrià Font va mantenir una estreta relació d'amistat.

Adrià Font va arribar a ser el bateria de Johnny Griffith i Lou

Bennett

En Valentí anava a escoltar els músics a altres sales de concerts i allà intentava,

com diu ell mateix, caçar-los. Aleshores molts d'aquells artistes encara no tenien el

renom que han adquirit amb els anys i en Grau va aconseguir captar-los: "El Valentí

va fer que tots els artistes que venien cap a França i Europa vinguessin cap aquí a
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Terrassa". Abans, quan els convidats arribaven al lloc on havien de tocar, la mateixa

sala, auditori o teatre els proporcionava els músics d'acompanyament, la qual cosa

és impensable avui dia ja que tot s’ha professionalitzat molt bé i els solistes duen la

seva propia banda. Així és com l’Adrià i el Farràs van anar forjant relacions amb

grans artistes internacionals. "Va resultar que no hi havia gaires músics aquí i a

Barcelona tampoc hi havia molts grups", apunta l'Adrià amb posat d'afortunat. Va

arribar a ser bateria de Johnny Griffin, però amb qui més va tocar fou l'organista de

Filadèlfia Lou Bennett, en un duo que ha marcat indiscutiblement la seva trajectòria

com a músic.

Georgia, Georgia

The whole day through

Just an old sweet song keeps

Georgia on my mind

Georgia on my mind

Sonen els primers acords de Georgia on my mind, no hi ha la veu d'Ella Fitzgerald,

en aquesta ocasió és l'orgue qui entona la Melodia. Amb els dits a les tonalitats

agudes i elpeu fent un greu fort, Lou Bennett tira el cap enrere i, com de costum,

posa els ulls en blanc. És dissabte 18 de novembre de 1978, l'Adrià toca la bateria

amb la cadència i constància del ritme que demana la cançó, ja ha acompanyat

altres vegades a Bennett dalt l'escenari, però mai deixa de meravellar-lo.
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Josep Maria Farràs i Lou Bennett a l’orgue / Club de Jazz Terrassa

"En Lou m'impressionava molt, vaig tocar Georgia amb ell i em van caure les

llàgrimes, va ser molt maco", l'emoció s'escapava per tots cantons de l'antiga Cava

i l'Adrià, que havia començat tocant una bateria de fusta ara compartia pista amb

un dels seus ídols, a qui ja considerava amic. "T'ho vas perdre", em llença, i ara

amb l'Spotify obert i Lou Bennett et son orchestra en reproducció, entenc els seus

ulls vidriosos quan parla del de Filadèlfia. L'any 2018, pel Festival de Jazz, l'Adrià va

organitzar un acte anomenat "Estimat Lou" on va donar a conèixer a la ciutat

l'amistat i l'estima que sempre li guardarà.

A l'antiga Cava, a banda de les relacions que es van anar forjant entre artistes locals

i forasters i amateurs i professionals, el Club de Jazz Terrassa va anar adquirint

nous fitxatges i creixent com a corporació. Les relacions amb l'Ajuntament van anar

enriquint-se i els músics van començar a programar activitats més enllà de les

portes del seu club. Les escoles de Terrassa van interessar-se pel què es coïa a

l'ànima musical de la ciutat, i un grup amb l'Adrià Font i el Farràs anava a tocar als

centres escolars com a festa de final de curs. En una d'aquestes ocasions, van anar

al pati de l'escola dels Carmelites, on assegut a les grades de ciment hi havia
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l'home que encara avui custodia la porta de la Cava, Cesc Soriano, aleshores un

infant de 14 anys. L'actuació el va entusiasmar força, ell ja sabia que existia la Cava

i va començar a anar tot sol als concerts de diumenge a la tarda. "Hi anava cada

diumenge i m'ho empassava tot", diu mentre es col·loca bé el coll de la samarreta

del marxandatge del 32è festival de jazz, llavors encara no n'havien celebrat cap. En

Cesc va anar establint contacte i relació amb els músics, i l'any 79, quan ell tenia 17

anys, li van proposar formar part de l'equip: "Des de llavors que formo part del

Club, vaig entrar com aficionat i hi he treballat sempre". Explica que les actuacions

que més el captivaven de jove eren les del pianista Tete Montoliu, i destaca que no

se'n perdia cap.

En totes les converses amb els músics i amants del jazz d'aquella època hi ha un

nom que es repeteix sempre: Tete Montoliu, i no es pot tancar la història de l'antiga

Jazz Cava sense mencionar-lo. "Quan la Cava va anar creixent, ja cap als anys 80,

vaig decidir que volia fitxar a Tete Montoliu, ell ja era famós llavors, i jo pensava: ha

de ser meu!", ressalta en Valentí eufòric.

Vicenç Montoliu Massana va néixer a Barcelona el 1933, als 16 anys va entrar al

Conservatori Municipal de Barcelona on va estudiar piano, des d'adolescent tenia

clar que volia dedicar-se al jazz, una passió que li va encomanar la seva mare arran

de la seva col·lecció d'àlbums d'artistes com Duke Ellington o Art Tatum. Fou el

primer músic de jazz de Catalunya a professionalitzar-se.

Era cec de naixement, però això no va ser mai un impediment per convertir-se en

un dels millors músics de la història del jazz a Catalunya. Després d'una impecable

formació i de fer-se un nom a Barcelona, el 1958 actuà al Festival de Cannes amb

Doug Watkins i Art Taylor, i el 1961 va entrar a formar part de l'European All Stars,

que agrupava als millors jazzmen del continent.

A Berlín va compartir escenari amb Chet Baker, Benny Bailey i Slide Hampton i a

Copenhaguen enregistra temes amb músics com Kenny Dorham, Archie Shepp i
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Ben Webster. Va viure a Nova York, una vida que compaginava amb constants

viatges a Catalunya i Madrid. Al Jamboree de Barcelona va formar un trio amb el

contrabaixista Eric Peter i el bateria Billy Brooks i va acompanyar a músics

destacadíssims com Booker Ervin, Donald Byrd, Lucky Thomson, Pony Poindexter,

Lee Konitz, Art Farmer i Ornette Coleman. Després de diferents gires arreu del món,

va tornar a Europa convertit en una llegenda del Hard Bop. Montoliu va començar a

actuar a la Jazz Cava de Terrassa el 71 i va fer 282 concerts en total, segons recull

l'arxiu del portal web de Jazz Terrassa, allà va protagonitzar actuacions memorables

amb Johnny Griffin, Dizzy Gillespie, Ponny Poindexter, Chick Corea, Roy Hardgrove

i Jesse Davis, entre d'altres. Va morir el 1997, però abans va ser Premi Nacional de

Música i el van guardonar amb la Creu de Sant Jordi de la Generalitat de Catalunya.

Un vespre del 71, quan acabaven d'obrir la Cava, en Valentí, l'Adrià i el Farràs van

anar a la Galera de Sitges, un antre de jazz, perquè el trompetista i el bateria hi

actuaven. El destí va voler que a la barra del bar hi hagués Tete Montoliu i en

Valentí, amb la seva característica extraversió, se li acostà sense miraments: "Tete,

soc en Valentí Grau, de la Cava de Terrassa!". Resulta que Montoliu el va reconèixer

—en aquell moment en Valentí també començava a fer-se un nom en l'espai

jazzístic català com a promotor—. "Així que vam començar a parlar em va

preguntar que qui era el trompetista que estava tocant", li va agradar molt l'actuació

del Farràs i des d'aquell moment tots repeteixen que l'admirava. En Valentí ja ho

tenia: "Aquest tio no se m'escapa, vaig pensar. Era el millor músic del país, sens

dubte", alça la veu i fa un cop a la taula.

El mateix Montoliu continuaria explicant l’anècdota anys després. “Estava parlant

amb el Dexter Gordon i se’m va acostar un tipus molt nerviós, però molt nerviós, i

em va dir: ‘Nen, nen. Tinc una cava de jazz a Terrassa i hi has de venir’. I hi vaig

anar i em va agradar molt perquè era una autèntica cava de jazz i la gent hi anava a

sentir jazz i no a lligar o a deixar-se veure entre els progres com en altres llocs. No

hi havia res semblant en tota Espanya, ni ha existit mai. Ni el Whisky Jazz, ni el

43



Jamboree, res. La Jazz Cava era autèntica, pura, encantadora.” (Tete. Quasi

autobiografia, de Miquel Jurado, Proa, Barcelona, 1998).

“Era el millor músic del país, sens dubte”

Valentí Grau

“Tete Montoliu era el millor pianista que hi ha hagut a Espanya”

Adrià Font

A partir d'aquell dia, la relació professional no es va trencar mai, a banda dels

centenars de concerts a la Jazz Cava, els de Terrassa i Montoliu van anar a tocar a

molts festivals d'arreu, un d'ells a Lisboa. "Els del club de jazz de Lisboa em van

trucar perquè volien al Tete Montoliu, recordo que era una Cava petita, un ambient

excel·lent", també van anar a França, València, Sant Sebastián... Van ser uns anys

de ritme frenètic, en què ho vivien tot amb passió, tal com ho expliquen ara. "He

viscut una vida de plena passió, és el que em feia moure", en Valentí somriure

sincer i deixa de banda el promotor xuleta.

Tete Montoliu al primer Festival de Jazz de Terrassa el 1982 / Miquel Carol
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L’Adrià Font considera que va aprendre molt de Tete Montoliu i assegura que tenien

molt bona relació, que se sentia molt a gust a Terrassa, li atribueix el mèrit al valentí:

"L'acollia molt bé, sabia com tractar-lo, perquè Tete Montoliu era el millor pianista

que hi ha hagut a Espanya". En aquella època no hi havia molts bateries a la ciutat,

van tocar junts moltes vegades i així van anar forjant una bona relació tot I el

caràcter especial que assegura que tenia el pianista, "Em deia: Nen, nen, sembles

un capellà!, era una mica malparit però vam fer bon rotllo".

Recorda també amb especial afecte un concert del pianista Michel Petrucciani que

van compartir junts des del públic: "Va venir al centre cultural i jo estava davant a la

primera fila i el Tete Montoliu dues butaques més enllà, emocionats tots dos".

Tenien caràcters molt diferents però, al cap i a la fi, els movia la mateixa emoció per

la música.

El Farràs també en té la mateixa percepció, "Era curiós, havia vingut a dinar a casa

però ni diria que fos una relació propera", confessa. Així i tot, l'inicial entusiasme

que Montoliu havia mostrat per la manera de tocar del trompetista, es va fer palès

durant els anys que el va estar a la Jazz Cava. "A mi em tenia una estima especial,

encara no sé perquè, li agradava molt com tocava i em demanava moltes vegades

que l'acompanyés", destaca el mateix Farràs. Expliquen que a vegades a Montoliu li

feia mandra anar a tocar a les jams de nit, però que si el Farràs hi anava, ell també.

Al cap i a la fi, el llenguatge de dalt l'escenari no té perquè anar sempre en

consonància amb el que es parla a baix.
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Placa de l’Ajuntament de Terrassa en homenatge a Tete Montoliu a l’entrada de la Nova
Jazz Cava / Lara Garcia

El pas de Montoliu per Terrassa ha deixat una empremta significativa a la ciutat, la

gent del jazz el té present sempre que arriba al carrer de la Jazz Cava actual, que es

troba al "Passatge de Tete Montoliu", un homenatge merescut, segons aquells qui

el van veure tocar i que van acompanyar-lo durant tants anys a l'antic club. El

passatge pot fer-se feixuc d'esbrinar, caminant pel carrer Gaudí i deixant enrere el

Teatre Alegria, treu el cap el carreró i, amagada entre les portes de sortida del

Cinema Catalunya i esquena amb esquena amb l'Institut del Teatre, s'hi aixeca

tímida la Nova Jazz Cava. Però abans d'entrar per la porta, cal conèixer què va

passar amb la vella.

Hi ha diverses teories que expliquen el tancament de l’antiga Jazz

Cava

Hi ha diverses teories que intenten explicar el tancament de l'antiga Jazz Cava. A

l'Arxiu Tobella de la ciutat, on es recull informació de molts àmbits culturals de

Terrassa, asseguren que va tancar per problemes econòmics, que els fundadors no
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van poder seguir el ritme, portar artistes i mantenir el local dempeus tenia un cost

molt elevat i els ajuts de l'Ajuntament no eren els d'ara.

D'altra banda, en Valentí Grau assegura que va ser per desentesos amb la veïna del

pis de dalt: "Ens va denunciar per soroll". El Farràs coincideix, "La veïna ens va

posar mil denúncies per soroll", explica que fins i tot un dia van anar-hi uns

inspectors a comprovar-ho: "Van venir amb un aparell per mesurar els decibels del

so. Vam posar la música al màxim i vam anar a dalt on vivia la dona. L'agulla de

l'aparell no es movia... li van preguntar si dormia amb l'orella enganxada a la paret",

assegura que no se sentia res de res i que la dona tenia una obsessió amb tancar la

Cava perquè no li agradava l'ambient. L'Adrià Font creu que, a banda de les

denúncies de la veïna, els haurien acabat tancat el club igualment a causa de les

males condicions del local; no tenia ventilació ni sortida d'emergència.

Finalment, l’any 1985 abaixava el teló. Avui dia, des del carrer no queda mostra de

l’esperit de la Cava. La casa continua habitada, però el jazz no va entrar-hi mai més.

Quan trepitges el sostre del soterrani del Farràs es respira una nostàlgia semblant,

en una reforma de la botiga ho van tapar tot per la humitat. Fa dècades que no hi

entra ningú, “encara hi ha la porta, fa més de 30 o 40 anys que no hi vaig”, només hi

queda un toca-discs rovellat, pols i els records de tants anys de sessions de jazz i

llibertat. Quan en parla, l’enyorança envaeix la sala. Hi ha portes que costa tornar a

obrir.

Fins l’any 1994 no s’obriria la nova amb l’ajuda de l’Ajuntament de Terrassa.

L’antiga Cava és recordada com un espai lliure on deixar-se anar, també fosc i de

consum de substàncies que corren pel món de la música i la bohème, però sobretot

un indret que recuperava i revivia el jazz de la Nova Orleans de finals del segle XIX,

que duien els que venien d'allà i que revolucionaven els d'aquí. Entre tots feien del

club un antre d'esclat del Be Bop i el Hard Bop, de l'antiga Dixieland evolucionada

de les worksongs i de la improvisació desenfrenada que només té el jazz. Estils que
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es recuperarien a la nova més endavant i que avui responen al públic actual i

experimenten una evolució constant.

Van continuar fent actuacions als Amics de les Arts i en altres sales, discoteques, el

Casino, i cinemes de Terrassa, també fora de la ciutat, és clar. Quan la Cava va

tancar, en Valentí ja havia posat en Marxa l'any 82 la seva obra mestra; el Festival

de Jazz, que va expandir la popularitat de Terrassa com a capital catalana del jazz a

escala internacional. Enguany ha celebrat l'edició número 41, es compta com a

primera la celebració el 1981 del desè aniversari de la Jazz Cava. No va ser ben bé

un festival, però va servir de precedent pel que es va esdevenir l'any següent. El

programa va ser modest en comparació amb els Festivals d'ara però va acollir

figures molt importants del panorama jazzístic de la ciutat, cosa que va suposar una

enorme despesa per als organitzadors però que va significar un punt d'inflexió per

la història del gènere a la ciutat.

Es va celebrar en escenaris de tota la ciutat; el del cinema Rambla —que aleshores

era el cinema més gran d'Europa i ara només és un Zara mitjanet—, el del Museu

de la Ciència i la Tècnica, el teatre del Centre Cultural, el Parc Sant Jordi, etc.

L'actuació més emblemàtica la va protagonitzar Chick Corea, "Vam pagar un milió

de pessetes i van venir gairebé 2000 persones", diu en Valentí. Al pianista i

compositor li van perdre la maleta a l'aeroport i va haver d'actuar en xandall.

Article a la Revista de Terrassa del desè

aniversari de la Jazz Cava recollit a l’Arxiu Tobella

/ Lara Garcia
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"Era una època genial, jo era promotor i anava a tot gas, muntàvem molt bons

festivals", en Valentí ho relata amb una gran emoció. Era pràcticament l'únic

promotor de jazz a Catalunya, de fet, ell mateix va ser l'encarregat de recuperar als

anys 80 el festival de jazz de Barcelona, del qual ja no se'n fa càrrec per la

magnitud que ha adquirit el de Terrassa amb el pas del temps i perquè es

trepitjaven.

"Jo muntava el festival a Barcelona i un amic meu economista de l'Ajuntament de

Barcelona em va animar a muntar-lo a Terrassa", en Valentí sempre havia considerat

que per Terrassa el millor era tenir una temporada de jazz estable, ja que la gent

tenia interès i tradició d'anar a concerts durant tot l'any. En canvi, a Barcelona el

format de festival anual tenia èxit de manera puntual, ja que no hi havia el costum

per part de la població d'anar a escoltar jazz. "Finalment, em vaig animar, li vaig

veure potencial i el meu amic va moure fils a l'Ajuntament de Terrassa per començar

el festival l'any 1982", exposa.

L'Adrià Font també ha estat sempre implicat en l'organització del festival, "sempre

hi he estat posat, em cuido d'organitzar els concerts a l'aire lliure de la Plaça Vella i

la Plaça Catalunya", esclareix també que no està a la junta de manera permanent

com ho està en Soriano.

“El dia que vaig baixar per primer cop a l’Antiga Jazz Cava

sabia que em quedaria allà”

Cesc Soriano

El Festival va costar de consolidar del tot, en Valentí va posar-hi moltes ganes i

"molts cuartos". Suposava una gran despesa de diners, i no tenien subvencions de

l'Ajuntament. Però ho van arriscar tot per portar els millors, i amb perspectiva,

consideren que hi van sortir guanyant. "Vam aconseguir portar músics que ni

pensàvem que podríem portar. El Chick Corea, per exemple, demanava 30.000
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euros per venir a tocar", diu en Soriano, i afegeix amb orgull: "Hem tingut crisis

econòmiques... Però en el fons som uns privilegiats!".

Desprèn una gran emoció quan parla dels festivals i de quan els "grans" que van

anar a l'antiga Cava. És un gran entusiasta del jazz, ho ha estat tota la vida: "El dia

que vaig baixar per primer cop a l'antiga Cava vaig sentir alguna cosa que em deia

que jo em quedaria allà, que allò seria important. Vaig començar a prendre notes en

llibretes de tot el que passava i vaig guardar tots els programes des de l'any 77",

confessa. Poca gent coneix l'arxiu de jazz que té Soriano, però és el seu tresor més

preuat i ha servit per datar i recopilar la majoria de concerts que s'han fet a l'arxiu

del Club de Jazz. A més a més també es va encarregar d'investigar tot el que

s'havia fet abans i que, evidentment, ell no havia pogut anotar.

En Cesc Soriano ven entrades a la porta de la Jazz Cava / Lara Garcia

Tornant al Festival de Jazz, alguns dels que en Valentí recorda com els més

especials són els que hi va participar el trompetista de Texas Roy Hargrove, que va

ser l’estrella de nou festivals, el primer el 1990 i l’últim el 2010. També va
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protagonitzar diversos concerts durant les temporades estables a la Nova Jazz

Cava. Va morir el novembre de 2018, a l’edat de 49 anys. Uns anys abans de la

seva defunció, Terrassa el va guardonar amb el premi Jazzterrasman, que reben els

músics més emblemàtics per l’entramat del jazz a la ciutat, i que el Farràs i l’Adrià

Font tenen ben exposats als menjadors de casa seva.

“Hargrove no es va endur el trofeu de Jazzterrasman; pesava molt”

Valentí Grau

En Valentí explica que Hargrove mai es va endur el trofeu, “pesava molt!”, riu.

L’estatueta de ferro no va resultar fàcil de transportar pel trompetista i es va quedar

a la Cava, on la guarden amb molt de respecte i estima. “Era genial quan venia,

teníem molta relació”, silenci.

Les llums tenyeixen de vermell l’escenari de la Nova Jazz Cava, les notes juganeres

del Crazy Race de Roy Hargrove fan ballar tots els caps presents, com la majoria de

la seva discografia, la cançó desprèn un ambient seductor i magnètic alhora que

divertit i amè.

We 'bout to get up on this thing, the time is now

What you waitin' for?

It's time for you to get up and show the world

What we have in store

Some people have to stand in line

To get up in this place

Time is surely hard to pick up your gun

In this crazy race

Tothom marca el tempo, al públic i a la pista, fins i tot l’estatua de cartró de

Hargrove. Anys enrere ell mateix hauria tocat el seu repertori a la Jazz Cava
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acompanyat pels amfitrions del club, aquesta vegada hi és present però al record

de tots els qui li rendeixen homenatge.

El trofeu de ferro que el músic mai va recuperar ara fa d’oient entre els músics. Som

al Festival de Jazz de 2022. Anys enrere els tributs a Hargrove sempre els

realitzaven quintets amb el Farràs a la trompeta, el contrabaixista Pep Coca, i Font a

la bateria. Ara, molts joves de la ciutat han despertat un especial interès per la

música de l’artista. El que no ha canviat és el presentador de l’acte. En Valentí puja

a l’escenari, amb ajuda, però puja i hi posa la mateixa força i alegria de sempre

mentre explica, una vegada més, l’anècdota de quan Hargrove va guanyar el premi.

Intenta aixecar l’estatueta per demostrar al seu públic que, evidentment, pesa.

Valentí Grau presenta el tribut a Roy Hargrove 2022 a la Nova Jazz Cava / Lara Garcia

Dies abans del concert, la cantant Atenea Carter li havia demanat que presentés el

tribut. Els joves conserven i fomenten el respecte pels veterans i sempre procuren

deixar-los l'espai que mereixen a la Cava. "Jo ja estic cansat, però l'Atenea m'ha

demanat: Valentí! Oi que ens presentaràs el concert? I clar, no li diré pas que no!",
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deia un mes abans del festival, fent-se el modest però sense amagar la il·lusió per

sentir-se encara avui protagonista de què ell va impulsar.

La jam session més esperada del festival s'obre pas amb una forta arrancada amb

Jan Julià al saxo, Saül Andreu a la trompeta, Biel Roca al piano, Pol Candela a la

guitarra, Eric Elias al baix, Gerard Pola a la bateria i, com ja és habitual cada dijous

al vespre a la Cava, Atenea Carter al micròfon.

Jan Julià Grup i Atenea Carter fan tribut a Roy Hargrove a la Nova Jazz Cava / Lara Garcia

Els programadors dels concerts del Festival, entre ells en Soriano i el Valentí, sabien

que pels passadissos de la Cava hi havia un gran aficionat a Hargrove, en Jan Julià.

Quan van decidir que aquest any volien retre homenatge al trompetista no van

dubtar en demanar-li a ell que s’encarregués d’obrir la jam i d’escollir el repertori i

els músics acompanyants al seu gust.

“A la Jazz Cava tenen molt apreci a Hargrove”

Jan Julià
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“A la Jazz Cava li tenen molt apreci a Roy Hargrove, nosaltres, sense saber-ho, vam

tocar en una jam session un tema seu i es van tornar bojos, recordo la cara d'il·lusió

del Cesc. Es van revolucionar. La seva vida és el jazz, s'emocionen molt”, en Jan

explica que els veterans estan encantats que a les generacions posteriors els

continuïn entusiasmant artistes com Hargrove. És la manera de mantenir l’essència,

tenir unes passions en comú. I tot i ser puristes amb els temes de sempre, els

donen total llibertat per fer i desfer amb la música, “La jazz cava et dona molta

llibertat. Agafem les cançons i modifiquem les bases i mirem com encaixar veus”.

En Jan confessa que, tot i experimentar i provar amb la música, sempre acaba

interpretant els temes que més li transmeten —i amb els que més transmet—, i

Hargrove ho aconsegueix de ple.

Va començar a interessar-se pel jazz gràcies a un amic seu, també músic, que quan

es veien li posava temes coneguts de l'estil. De mica en mica va anar descobrint

que quan tocava jazz se sentia més lliure, especialment en els moments

d'improvisació. Acostumat als estàndards rígids del clàssic, ara podia posar una

mica de si mateix en la música que tocava i deixar-se endur. Quan va acabar els

estudis bàsics de solfeig i instrument al conservatori, va decidir cursar el grau

professional de saxo: "Quan arribes a aquest punt, la música es torna molt més

tècnica i menys lliure, les peces són més difícils, però no transmeten tant". En

acabar, va deixar de tocar clàssic i confessa que va tenir una "crisi amb la música",

en què se sentia tan saturat per la pressió que havia experimentat al conservatori

que gairebé no volia tocar.

Gràcies a l’amic guitarrista que li ensenyava temes de jazz, va apuntar-se a classes

de “combos” de jazz, va tornar a animar-se amb la música: “Notava una vibració

molt diferent, molt magnètica, una connexió molt especial entre els músics”. El jazz

li ha permès tornar a gaudir del saxo i valora especialment el fet de tocar en grup,

“jo només vull tocar amb gent, passar-m'ho bé i el jazz m'ho dona”.
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“Em fa por que la música es converteixi en una rutina i em deixi

d'agradar”

Jan Julià

Els d'abans veuen en el Jan Julià la mateixa il·lusió que tenien ells pel jazz quan

eren joves i, de fet, comparteix la manera d'entre la música que té l'Adrià Font, que

va decidir que no volia que el jazz fos el seu ofici per por a veure-ho com una

obligació. "Crec que no m'hi vull dedicar. Em fa por que la música, una cosa que

gaudeixo tant, es converteixi en una rutina i em deixi d'agradar. Ho passava molt

malament quan anava a fer audicions al Conservatori, no estava fet per mi, la meva

por llavors era avorrir la música", exposa.

Per la seva banda, l’Adrià va arribar a una conclusió semblant: “Sempre he pensat

que la música la faria millor si no m’hi havia de dedicar per cobrar. No volia fer

concerts pensant que havia de donar menjar als meus fills. La música em sortia de

dins, volia tocar el que m’agradava i  fer-ho per obligació”.

És curiós, Roy Hargrove, a qui tant un com l’altre admiren, en una entrevista el 2012

a la plataforma ‘iRock Jazz music’, compartia que, per ell, la música no és una

feina. Explicava també que un músic ha de tocar perquè l’apassiona el que fa, “és

igual si estàs arruïnat, perquè la música no es pot concebre com una feina, jo vaig a

les jam sessions i toco sense pensar en si cobraré o no”.

En Jan, a banda del quintet, té un grup “més comercial”, Atretz, on fan pop en

català i ell hi aporta un toc de jazz. I està iniciant un altre projecte on mescla el so

del saxo de jazz amb música tecno. Aquestes innovacions del jazz que els més

joves estan posant en marxa és el que manté viu el gènere a Terrassa, el que capta

nous seguidors i el que el fa créixer.
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Però més enllà de les variacions, hi ha una cosa que no perden mai: l’essència.

Quan preguntes a l’Adrià i al Farràs que què senten quan toquen jazz, la resposta és

gairebé un calc del que diu el Jan: “Em transmet molta llibertat. Et desfogues, ho

treus tot, et buides i tornes a començar. El jazz et permet projectar l’ànima, té

moltíssima essència i es crea una atmosfera brutal. Soc molt conscient dels inicis

d'aquest estil, i ho remou tot”.

Fa un temps va entrar a formar part de la Fredi’s Jazz Band, la Big Band d’ara, el

que seria l’equivalent a l’antiga Swing Society. La conformen nois i noies de joves

de Terrassa i de Matadepera, que s’ha encomanat del jazz de la ciutat veïna. El

director i professor és Enric Alegre, un saxofonista de Vilafranca que ja als anys 80

venia a les nits a tocar a l’antiga Cava quan sortia de treballar. Entusiasmat pel jazz

a Terrassa va muntar la banda el 2013 i ara s’ha convertit en una de les més

prometedores de la zona. A més la passió d’Alegre per la música ha fet que sigui un

dels professors de jazz més ben valorats pels joves de Terrassa amb ganes

d’aprendre.

Tant a la banda com al món del jazz de la ciutat el Jan explica que hi ha un ambient

“molt saludable”, sense competicions ni jutjar-se entre si. “A les jam sessions és

increïble, som gent molt diferent entre nosaltres. És una de les coses que més

m'agrada i em sorprèn del jazz, la interpretació és tan lliure i tan divertida…”. Per a

les jams, hi ha temes “estàndards” que tots coneixen, així s’afegeixen uns i altres i

en deriven improvisacions i variacions. “Tenim diàlegs sense haver parlat,

intercanviem música abans que paraules”.

La familiaritat s’ha mantingut a la Cava i es refereixen entre ells

amb els noms de pila

La familiaritat sempre s’ha mantingut a la Cava, és per això que es refereixen entre

ells —m’incloc— amb els noms de pila. Joves i grans tenen bona relació,
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principalment pel respecte que els primers tenen cap als segons, així ho viu en Jan

Julià: “Coneixem perfectament la història del jazz aquí. L'Adrià Font a vegades ve a

les jam sessions i demana permís per pujar a tocar, com si no fos un dels millors

músics de la ciutat, i puja i toca com si tingués 17 anys, és un ambient molt

agradable i hi ha molta admiració”.

De fet, el primer dia que vam parlar, l'Adrià Font em va confessar que ja no anava

gaire a la jam dels dijous per por a no encaixar entre tanta gent jove. En traslladar-li

la il·lusió que tenen els joves quan algun d'ells puja a l'escenari i es va mostrar

commogut. "Em costa perquè potser els faig una mica de respecte", deia prudent,

"Potser m'animo".

El dia que el Jan Julià va obrir la jam amb el seu grup van omplir la sala de bat a

bat, aleshores les màximes de Hargrove també van cobrar sentit. A més, va ser la

primera vegada que la jam session s'omplia de tal manera després dels aforaments

per les restriccions sanitàries per la pandèmia i la gent estava eufòrica.

Comença a sonar el tema St. Denis i la sala es torna blava. Aquesta cançó és

instrumental i té un ritme encisador. Al costat del Jan, l'Atenea Carter ha estat tota

la vetllada lluint-se amb els temes vocals, ara somriu i mira els seus companys al

vent. Des de ben petita volia dedicar-se a la música i fa més de 10 anys, quan va

venir a viure a Terrassa, va emprendre la seva carrera com a cantant de jazz.
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Atenea Carter i Jan Julià Grup interpreten St. Denis de Roy Hargrove a la Nova Jazz Cava /
Lara Garcia

Va néixer el 1992 a Barcelona, en una família de dones artistes, a ella li agrada dir

que es va criar en un matriarcat i que això “té el seu punt sexy”. Quan tenia dos

anys, la seva àvia ja li ensenyava a cantar cobla espanyola i als tres ja recitava les

cançons de Rocío Jurado. “Em disfressava, em feia vestits a mida, m’ensenyava a

imitar a les grans artistes i em feia cantar”, recorda l’Atenea. La seva performance

favorita començava quan l’àvia li posava temes de la Whitney Houston i la gravava

en cintes de vídeo que encara que conserva.

La seva mare, ballarina, cada any pel seu aniversari li regalava discs de jazz:

“Investigava cantants de jazz del moment i me’n comprava el disc, perquè m’anés

emmirallant”, així, l’Atenea va anar adquirint un gran repertori de jazz, no només als

armaris de casa seva sinó també dins la seva memòria.

“Parava l’orella i cantava el que creia que quedaria bé”

Atenea Carter
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Als sis anys va començar les classes de piano amb una professora molt especial

per a ella: “Anys enrere, a Barcelona hi havia un musical molt famós que es deia La

Monyos. El director musical de l’obra era un pianista que es deia Vicente Sabater,

un dels millors que hi havia. Quan es va jubilar, ell i la seva dona, que també era

pianista, van començar a fer classes particulars a casa seva i jo vaig tenir dels 6 fins

als 11 la seva dona com a professora”. A l’audició de final de curs del seu últim any

com a estudiant de piano clàssic, tots els alumnes van fer una actuació coral. De

sobte, l’Atenea va desmarcar-se del grup i va començar a fer harmonies per damunt

del cor. “Jo no havia après enlloc a fer harmonies amb la veu, simplement parava

l’orella i cantava el que creia que quedaria bé”, destaca. Després d’allò, la

professora va encoratjar-la a apuntar-se a classes de cant, i així ho va fer.

Als 15 anys va entrar al Taller de Músics de Barcelona i més tard a l’escola Jam

Session, també a la capital. Allà va entrar al món del soul, el bossanova i el jazz, on

va ampliar encara més el seu repertori de temes estàndards. Confessa que on més

ha après al llarg de la seva carrera no és a les escoles de música, sinó a les jam

sessions dels clubs nocturns, i afirma: “La dèria de debò pel jazz em ve de venir a

viure a Terrassa el 2010”.

Atenea Carter / Imatge cedida
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Quan va arribar a la ciutat, va formar petits grups i duos amb qui anava a fer

actuacions a restaurants i altres esdeveniments i a tocar a les jam sessions, on

podia experimentar amb el jazz i la seva versatilitat. Va conèixer en Marc Uroz, amb

qui comparteix edat i professió. Junts han anat trobant el seu estil jazzístic, ella cap

al Neo-jazz i ell cap al Glam jazz. Uroz brilla dalt l’escenari amb cada volta elegant

dels vestits de diva de la Nova York dels anys 30 que duu per cantar. La seva

estètica de boes amb plomes i brillants es mescla amb un timbre de veu

freddiemercurià que li atorguen un estil únic. La diversitat entre els músics de

Terrassa és ara el més habitual, però en un inici, i com ja s’ha anat veient, no hi

havia pràcticament dones ni ningú que se sortís dels cànons de l’home

heterosexual.

L’Atenea ha estat una impulsora d’aquest pluralisme als escenaris de Terrassa, a les

xarxes fa una gran labor i dona visibilitat a molts tipus d’artistes amb cossos,

procedències i estils molt diversos. De la mateixa manera que sempre té en compte

la perspectiva de gènere a l’hora d’impulsar nous projectes o de convidar artistes a

les jams que ella obre.

Marc Uroz i Atenea Carter actuen a la Nova Jazz Cava / Lara Garcia
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Valora molt el fet de poder pujar a un escenari cada setmana i el que més li agrada

és “servir” al públic: “Per a mi, la jam session dels dijous és una petita prova de foc

cada setmana i una oportunitat d’exposar-te i de servir a la gent, a vegades això

se’ns oblida als músics. Els concerts han de servir per fer sentir a la gent. Inclús

l’empresari més tancat del món pot emocionar-se”.

Durant els mesos de confinament perimetral per la pandèmia, la Cava va servir com

a eina de desconnexió i aïllament del món exterior, oferia música i un espai segur

però lliure. Era l’únic lloc on Atenea i companyia podien fer música acompanyats. A

cada jam session ho va donar —i ho dona— tot. “Mai saps qui pot estar

escoltant-te”, diu. De fet, en una d’aquestes vesprades, li va sorgir una gran

oportunitat laboral; els concerts Candle Lights Jazz. “L’organitzadora em va sentir

cantar i li va agradar. El dijous següent van venir uns quants productors a veure’m a

la jam i em van seleccionar definitivament”, ara és la protagonista dels Candle

Lights a Barcelona i omple de jazz les sales més luxoses de la ciutat.

“If you take care of music, music will take care of you”, pronúncia. És teva aquesta

frase?—pregunto— “No, és de Roy Hargrove”.

A diferència del Jan Julià, l’Atenea té molt clar que vol viure del jazz. I ja ho fa. A

banda dels espectacles té una escola online de cant amb alumnes d’arreu. Afirma

que és un món complicat i competitiu però que ha aconseguit trobar un equilibri

gràcies a la frase de Hargrove que citava anteriorment: “Abans estava obsessionada

amb guanyar diners. Ara dono importància a cada bolo, escullo el repertori amb

amor i canto el que em ve de gust, així gaudeixo molt més”.

Ha volgut que ens trobéssim a l’Ateneu Candela, un centre de trobada d'iniciatives

ciutadanes, d'activitat i de producció de cultura de Terrassa que conjumina una

cafeteria i una petita llibreria. La fusta i les portades de colors creen una escena

càlida i ella no pot evitar cantar en veu baixa les cançons que sonen de fons i que jo
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ni tan sols identifico. L’essència a la qual es referien tantes vegades en Valentí i el

Farràs corre per les seves venes i fa poesia cada vegada que parla de jazz.

Amb aquesta passió per tenir cura de la música, ha iniciat fa poc la gravació d’un

disc de temes propis. Ella ha compost les lletres de les cançons i les bases

melòdiques i altres membres dels grups amb més formació instrumental de jazz

acaben de crear les harmonies. “Jo porto els temes i ells fan la màgia”, considera.

Un dels encarregats d’aquesta màgia és Pau Gurpegui, bateria i compositor de 23

anys que l’Atenea va conèixer en una jam session a la Cava. Està acabant els

estudis professionals de jazz a l’Escola Superior de Música de Catalunya (ESMUC)

i, assegura que porten “molts anys picant pedra”.

Entre tots, han confeccionat el que anomenen neo-jazz i descriuen com “una

barreja entre jazz, soul i hip-hop”. El disc s’emmarca plenament en el gènere

jazzístic però recorre l’estela de la música urbana i l’R&B.

Els pioners a Terrassa no es van atrevir a barrejar estils i buscaven la vessant més

clàssica del jazz, especialment el Farràs: “Els joves d’ara fan moltes fusions, té molt

mèrit, però jo soc molt purista, només feia Be Bop”, reconeix.

Ben mirat, però, el Be Bop ja era una revolució anys enrere. Naixia als anys 40 de la

frustració de molts músics com Charlie Parker de tocar només jazz en grups grans.

Buscaven formes d’expressió fresques i originals del mateix estil i van trencar amb

les “normes” establertes. Aleshores, els concerts de jazz s’ompliren d’un caos

perfectament controlat d’improvisació i solos d’instruments desbocats que no

volien seguir cap patró tancat d’orquestra. La música, com totes les altres arts,

dona resposta a la societat de cada periode, el Be Bop va significar trencar amb el

jazz estàtic de les big bands que s’imposava. I ara, el neo jazz de l’Atenea o el glam

jazz de Marc Uroz responen als gustos actuals del públic jove. Sense deixar enrere

els temes més emblemàtics de l’estil, els nous protagonistes fan que l’estil

evolucioni i ofereixen als joves terrassencs un jazz transgressor i trencador, adient

als temps que corren.
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L'Atenea afegeix: "El disc està fet per éssers humans que tenen la seva història i a

qui he pogut donar una oportunitat". En total són vuit artistes a repartir drets

d'autor. La cantant ha triat curosament amb qui crear el projecte. Indica que sempre

pretén donar feina a qui creu que pot necessitar-ho, no només professionalment

sinó també personalment. Aquest és el cas de la saxofonista Alba Ruiz.

Ella també va cursar el grau professional de saxo al Conservatori de Terrassa, però

en acabar va preparar-se les proves d'accés i va entrar al Liceu. Allà ha realitzat els

dos primers anys de la carrera de saxo jazz. Però considera que, fins ara,

l'experiència estudiant a la gran institució catalana de la música ha estat traumàtica.

"L'ambient acadèmic m'ha fet molt mal, estic molt cremada, m'han linxat",

confessa amb ràbia. Ara està en una excedència d'un any i es troba en procés de

tramitar el canvi d'expedient al Taller de Músics, on començarà el tercer de carrera

el curs vinent.

“Si no tens la fortalesa tòxica masculina

que ells volen, et mengen el cap”

Alba Ruiz

"El món acadèmic de la música deixa molt de banda la psicologia. Jo vaig entrar en

una espiral de pensaments intrusius que no em deixaven avançar. El nivell

d'exigència del Liceu és molt bèstia, i hi ha professors amb conductes

psicològicament abusives", apunta. La veu li tremola quan explica les males

experiències amb el seu professor de saxo. Diu que s'ha trobat amb

comportaments molt misògins per part dels docents: "Si no tens aquesta fortalesa

tòxica masculina que ells volen, es dediquen a menjar-te el cap". Reivindica que en

l'àmbit educatiu musical falta donar importància a allò que els músics tenen a dir, i

assegura que si mai arriba a ser professora de música, canviarà les coses i valorarà

"l'art" dels seus alumnes.

63



Anar setmanalment a jam sessions l'ha fet sortir d'aquesta espiral de pensaments

negatius: "He començat a anar a moltes jams i a fer-me moltes preguntes sobre qui

soc i què vull transmetre amb la música".

Alba Ruiz tocant el saxo a la Jazz Cava de Terrassa / Imatge cedida

El jazz, en especial, li ha servit per guarir ferides. “És magnètic, el jazz, encara que

no en sàpigues, et mou”, se sent alliberada quan toca i canta els temes de la Billie

Holiday i diu que ho fa de forma orgànica, sense pensar. Durant aquest període dur

i reflexiu, ha començat a compondre els seus propis temes, que conformen, com

els de l’Atenea, una evolució pel jazz de la ciutat. “El jazz és la base del meu estil, i

construeixo a partir d’allà”, explica. En aquest cas, el jazz es mescla amb el pop i un

toc de flamenc inspirat en la cantautora Silvia Pérez-Cruz. Ha presentat algun dels

seus temes infiltrats en jams de la Cava, i admet que han tingut molt bona rebuda.

També compon temes amb una de les cel·listes de la ciutat, Anna Llorenç, “Jo

componc, canto i ella posa la melodia”. Aquestes col·laboracions en duets són cada

vegada més habituals, una tendència que no es veia en el jazz dels 70 a Terrassa.
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Davant l’ambient tòxic dels centres educatius professionals, destaca que

l’atmosfera del jazz entre els músics de la ciutat és sana. Diu que és un dels motius

pels quals ha continuat tocant i que, qui l'ha animat especialment és en Pau

Gurpegui. "El Pau sempre m'ha ajudat a créixer com a saxofonista, ha mogut a

molta gent i ha apropat a molts músics de la ciutat", l'elogia l'Alba. Aquesta

conducta fa pensar en un jove Josep Maria Farràs, animant i enlluernant a través del

jazz al músics de Terrassa per emprendre nous projectes.

Però tot i tenir una funció semblant a la del Farràs, el Pau Gurpegui s'encarna en

l'Adrià Font. El ritme de la bateria li corre per les venes. L'Adrià s'emmirallava amb

els bateries de les bandes municipals durant les festes majors de la ciutat, en Pau,

quan era petit, ho feia amb el bateria de l'església protestant. Un es construí una

bateria de fusta i l'altre feia percussió "a l'aire" allà on anava.

“Ringo Starr deia que tots els seus companys eren

bateries frustrats, jo també ho crec”

Pau Gurpegui

“He anat a l’església fins als 18 anys i allà hi havia una bateria, un baix, una guitarra

un piano… Cada diumenge es feia un concert de pop cristià. Jo només volia anar a

l’església per veure la música i fixar-me en la bateria”, explica en Pau. Quan tenia 11

anys, els seus pares, cansats de veure’l percutir en tots els mobles de la casa, van

apuntar-lo a l’Aula de Músics de la ciutat. Allà li va fer classes Oriol González, que a

Terrassa se’l coneix com “el successor d’Adrià Font”.

Creu en la teoria dels bateries frustrats: “Ringo Starr deia que tots els seus

companys eren bateries frustrats, i també ho crec perquè la bateria és el més bàsic,

ritme”. Tot és ritme, el teu pols, la vibració de les cordes quan parlem, tot. “Tothom

quan és petit pica coses, després acaba tocant el saxo… qui sap per què?

Qualsevol persona, tothom té una connexió amb el ritme en particular”, assegura.
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Pau Gurpegui a la bateria / Imatge cedida

Pau Gurpegui es dedica a la música per passió i ho veu com una

forma de vida

Quan va acabar el batxillerat va entrar a l’ESMUC i, ara, als seus 24 anys, ja es

dedica professionalment a la música. “És complicat, però ho prefereixo abans que

treballar de qualsevol altra cosa”, assevera. Al seu racó, darrere de la bateria, no

passa desapercebut tot i el seu posat aparentment tímid. Ha impulsat diferents

projectes amb l’Atenea Carter i el Marc Uroz i han anat trobant el seu lloc més enllà

de la Cava.

En contraposició amb la percepció de l'Adrià i el Jan, el Pau mai ha pensat que la

música pugui esdevenir una obligació per a ell. "Em dedico a la música per passió,

per a mi no és treballar, és una forma de vida". A banda dels concerts i bolos

setmanals, compon bases i temes de percussió a encàrrec d'altres grups i artistes.

Exposa que és partidari d'experimentar amb la música i les diverses combinacions

rítmiques que ofereix el seu instrument: "M'encanta experimentar, també componc

temes d'estil Hard Bop o Be Bop, però no és el que més m'agrada". Gaudeix
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component i no li suposa un esforç extraordinari, des de petit ha tingut facilitat per

fer-ho, "compondre no és tan místic i intens com sembla, més aviat és com jugar a

un videojoc, m'ho passo molt bé", dispara.

El seu entusiasme i esperit positiu ha engrescat a molts altres joves de Terrassa a

endinsar-se al jazz, a tocar en grups, i a perdre la por a actuar les jams. De la

mateixa manera que el Farràs va aconseguir que el Valentí baixés al soterrani o que

l'Adrià se sumés a la Swing Society.

Descriu el jazz com "una música molt potent, que expressa molt i que requereix

tenir una ment oberta". I és un gran fan del "risc que té aquesta música", en

referència als elements d'improvisació. "Quan veus Sonny Rollins, Lee Morgan o

l'Art Blackey tocant la bateria i penses: què vindrà després?", diu. Expressa una

gran delicadesa quan ho descriu: "Fins i tot els temes més tranquils desprenen una

tensió tan fina que es pot trencar en qualsevol moment".

El Pau segueix els passos del trompetista Oriol Vallès, encara que no comparteixen

instrument, sí que comparteixen la passió pel jazz. Vallès va néixer el 1993 en una

família de Terrassa plena de tradició musical. El 2015 es va graduar a l'ESMUC amb

matrícula d'honor i va formar la banda Smack Dab, que ha arribat a tocar amb els

millors artistes de Nova Orleans, com ara el saxofonista Jesse Davis. Uns anys

després la banda es convertiria en una Big Band que viatjaria pels Estats Units de

concert en concert. Ha tret tres discs, l'últim el 2020, i a més dels concerts

constants treballa com a pedagog i compositor freelance.

Gurpegui reivindica que, per arribar a triomfar com Vallès i transcendir al panorama

jazzístics dels EUA, cal, sobretot, valorar l'origen del gènere —com sempre ho havia

fet Farràs—. "Sempre intento posar-me al lloc dels afroamericans, com se sentien

quan creaven el jazz, la vida que tenien als camps de treball", reafirma.
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“Els meus avantpassats servien a la família Carter. Jo conservo un

cognom esclavista anglès”

Atenea Carter

L'Atenea també ho té sempre present en cada nota que canta. A més, explica que

hi té una connexió especial per les seves arrels. Els seus avantpassats per part de

pare, van ser esclaus a la colònia anglesa de Trinitat i Tobago. Salvant les distàncies

amb Louisiana i la situació dels esclaus a les plantacions de cotó, la comparació és

inevitable. "Els feien adoptar el cognom de la casa rica on eren esclaus, els meus

avantpassats servien a la família Carter, jo encara conservo un cognom esclavista

anglès".

Tenen una sensibilitat molt especial pel jazz i els dos fan èmfasi en l'augment de

públic jove a la Nova Jazz Cava durant els darrers anys. Amb la falta d'oferta d'oci

durant els confinaments per la COVID-19, les jam sessions van començar omplir-se

encara més. Si a diferència d'altres municipis, els concerts de jazz ja eren un

entreteniment habitual de molts joves terrassencs, a partir del 2020 l'afluència s'ha

disparat. Així ho confirma l'actual coordinadora i portaveu de Jazz Terrassa, la

periodista Susanna Carmona.

"Vam ser agosarats i vam ser els primers a tornar a fer activitat cultural. Ho fèiem al

pati de la Cava perquè es podia fer a l'aire lliure i vam captar molta gent jove nova

perquè no hi havia res a fer", admet. Hi va començar a anar gent que sortia de

l'escola, de la universitat o que acabava de treballar i necessitava una estona de

llibertat. "S'ha incorporat un relleu generacional tant a dalt com a baix de l'escenari.

Això és molt important pel jazz, per la música i també és imprescindible pel club de

jazz", afegeix Carmona. Els músics més joves, inclosos nens, que no tenien el

costum d'actuar cada setmana van animar-se a tocar i ja no han parat. En temps

adversos, la Cava va esdevenir un "oasis", en paraules del Jan Julià, fins i tot un

lloc terapèutic, com diu l'Atenea.
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“Sense il·lusió no es pot fer aquesta feina”

Susanna Carmona

L'any 97 Carmona va agafar el relleu com a cap de premsa de Jazz Terrassa, just

havia acabat la carrera de Periodisme i sempre havia estat immersa per afició al jazz

de la ciutat. Ara ja porta més de vint festivals al capdamunt de la coordinació del

club. En Valentí considera que la Susanna és la seva substituta, ella creu que a

banda de fer el que feia el Valentí, ha acabat de professionalitzar el panorama del

jazz a Terrassa.

El seu paper se centra a la part empresarial del jazz, en fer-lo créixer musicalment i

numèricament i en procurar que tots els fils quedin ben lligats. No obstant això, és

molt conscient de la història que corre per les parets de la Cava i se sent orgullosa

de la varietat generacional que alberga tant l’escenari com les cadires del públic.

Coneix i intenta mantenir una relació propera amb tots els artistes que hi passen.

Assegura que, algú que no senti passió pel jazz o que no ho faci “per amor a l’art”

no podrà portar mai el lideratge de la Cava: “Sense la il·lusió no es pot fer aquesta

feina”.

A vegades l'amoïna que l'afició a la ciutat vagi a menys en un futur: "El jazz

necessita que la gent escolti i vivim en una època on la gent escolta poc, té poc

temps i tot va molt ràpid. Això va en contra nostra". Però a la vegada és conscient

que la Cava s'ha de vendre com una experiència. Despertar l'interès pel jazz sembla

complicat en una societat que abandona els cinemes per les sitcoms

estrambòtiques de Netflix i que ofega els mercats amb els "¡Tu compra en casa en

10 minutos!". Però, tot i això, la trajectòria jazzística de la ciutat s'ha mantingut

ferma i Carmona té clar que a Terrassa "hi haurà jazz per temps".

“Quan van començar, el Farràs, l’Adrià i companyia havien d'obrir camí i fer

entendre aquesta música, que no agradava i estava censurada. Van fer un esforç

molt gran i van aconseguir que Terrassa quedés fixada al mapa del jazz
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internacional”, destaca. Menciona també que a la ciutat hi ha diferents escoles que

ensenyen jazz, com ara l’Escola de Música i Conservatori Professional de Terrassa

(CEM), discogràfiques, estudis de so, i més espais per tocar i que, sens dubte, “té

una progressió i té futur”.

Alumnes de jazz del CEM obren la Jam Session / Lara Garcia

“Deien que l’antiga cava de jazz era un espai de llibertat per la situació política del

moment. Ara és un espai de repòs, de reflexió, de poder consumir cultura de forma

tranquil·la, d’aturar-se i de gaudir del jazz”, conclou.

–Endavant!– el Cesc Soriano el deixa passar com ha fet tantes vegades. Des de

l’entrada, de fons, se sent el saxo del Jan Julià i la veu tronadora de l’Atenea Carter.

S’obre pas entre el públic, s’asseu a la cadira de sempre, treu les baquetes i regala

el seu somriure a la Cava una vegada més. L’escenari és ple de gent molt més jove

que ell, però no sembla estar incòmode, l’envolten les fotos dels seus companys de
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sempre, els cartells de tots els festivals de jazz i altres trofeus i simbologies que ell

coneix millor que ningú dels presents. 1, 2 i 1, 2, 3. Era cert, després de parlar amb

ell per darrera vegada, s’ha animat. L’Adrià Font ha tornat a pujar a la jam session

del dijous.
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5. Conclusions

- El futur del jazz a Terrassa és positiu i està garantitzat però necessitarà una

millor comunicació i pedagogia en un futur per competir amb clubs i escoles

de Barcelona de manera equilibrada.

- La pandemia ha afavorit a l'augment d’espectadors joves a la Jazz Cava de

Terrassa.

- Les Jam sessions de la cava terrassenca s’estàn postulant com un espai de

calma i desconnexió davant els ritmes de vida atrafegats de la societat

actual.

- El jazz es troba en constant evolució i respon a les tendències i gustos de la

comunitat oient del moment.

- En el passat, la paritat de gènere no existia al món del jazz a Terrassa però

actualment, les dones músics de la ciutat s’obren pas. Per aquest motiu, ha

estat difícil impossible tenir paritat de gènere en les fonts de la primera part

del reportatge.

- Els joves músics son conscients i coneixedors de la historia del jazz a la

ciutat.

- El mètode d’entrevista vivencial per a teixir un relat de periodisme literari és

aplicable a projectes futurs. A través d’històries de vida es pot fer un retrat de

la situació del Jazz a Terrassa i del caràcter cultural de la ciutat.

- El contingut d’aquest reportatge novel·lat podria traduir-se en un documental

audiovisual amb projecció.

- Hi ha molta menys cobertura del jazz a Terrassa del que m’esperava.

- Les cobertures periodístiques que s’han fet anteriorment tracten el tema des

d’un punt de vista històric i transcendental però no paren atenció als detalls

que els protagonistes tenen i volen explicar.

- En contra del plantejament genèric que el periodista i les fonts han de salvar

distàncies per procurar un relat objectiu, considero que la proximitat entre

periodista i font ha estat clau per aquest reportatge.
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7. Annexos

7.1. Annex primer. Recull fotogràfic.

Fotografies utilitzades

Figura 1. Torre del Palau de Terrassa (pròpia) Figures 2 i 3. Fragments del poema “La ciutat
del fum” de Pere Antoni Ventalló i Vintró

Figura 4. La Masia Freixa de Terrassa (pròpia) Josep Maria Farràs a la seva botiga de música
(pròpia)
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Rètol de la Casa Farràs (pròpia) La botiga Casa Farràs per dins (pròpia)

Adrià Font toca a la Nova Jazz Cava
(Miquel Querol)

Retrat de Valentí Grau
(Nació Digital)

Local de l’antiga Jazz Cava (pròpia) Josep Maria Farràs i Lou Bennett a l’orgue

(Club de Jazz Terrassa)
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Tete Montoliu actua al festival de jazz de
Terrassa (Miquel Querol)

Placa d’homenatge a Tete Montoliu a la Nova
Jazz Cava (pròpia)

Article a la Revista de Terrassa del desè
aniversari de la Jazz Cava (pròpia)

Valentí Grau presenta el tribut a Roy Hargrove
2022 (pròpia)

Jan Julià, Atenea Carter i altres músics en el
tribut a Hargrove (pròpia)

Músics a l’antiga Jazz Cava / Enciclopèdia

Catalana
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En Cesc Soriano ven entrades a la porta de la

Jazz Cava (pròpia)

Atenea Carter i Jan Julià Grup interpreten St.
Denis de Roy Hargrove a la Nova Jazz Cava

(pròpia)

Atenea Carter / Imatge cedida Marc Uroz i Atenea Carter actuen a la Nova

Jazz Cava (pròpia)
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Alba Ruiz tocant el saxo a la Jazz Cava de

Terrassa / Imatge cedida

Pau Gurpegui a la bateria / Imatge cedida

Alumnes de jazz del CEM obren la Jam Session

(pròpia)
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7.2. Annex segon. Recull d’entrevistes

Entrevista a Valentí Grau

Quan va començar tot?

Jo diria que el meu auge personal comença el 1971, amb la creació de la primera

Cava. Jo anava a tope amb tot, em deien que era boig. Hi havia necessitat de crear

una història, una trajectòria del Jazz a Terrassa i jo ho donava tot, encara que abans

era molt tímid, qui ho diria! Ara ho se tot sobre el jazz a Terrassa, però ho sé perquè

ho he viscut tot, no m’he perdut res.

Jo era l’ideòleg i la resta eren col·laboradors. Volíem formar grups a Terrassa,

cadascú buscava a gent, i venien de moltes ciutats, no només de terrassa.

Aleshores vaig passar de ser ideòleg i organitzador a ser productor. Jo era una mica

tímid, com t’he dit, I em feien sortir a presentar cada vegada que tocava un grup,

llavors em vaig preparar un guió i em vaig anar fent “famosillo”.

Com que volia fitxar gent, quan la cava va anar creixen, ja cap als 80, vaig decidir

que volia fitxar a Tete Montoliu, ell ja era famós llavors, i jo pensava “ha de ser

meu”. Ens vam conèixer a la Galera, a sitges, un antre. Jo hi vaig anar amb l’Adrià

Font i en Josep Maria Farràs, perquè ells tocaven I allà a la barra hi havia el Tete. Em

vaig acostar i li vaig dir: Tete, soc en Valentí Grau, de la cava de Terrassa. I ell va dir:

De la Cava! Jo hi he estat!. Així vam començar a parlar, em va preguntar qui era el

trompetista que estava tocant, era el Farràs. Va quedar meravellat. En aquell

moment vaig pensar “aquest tio no se m’escapa”, era el millor músic del pais, sens

dubte.

Era una època genial, jo era promotor i anava a tope, muntavem molt bons festivals.

Vaig començar a muntar també concerts per tot arreu; a Tarragona, a la Bisbal,

Sabadell, Granollers… En aquella època jo era l’únic promotor que hi havia, ara sí

80



que en surten de sota les pedres, però llavors només estava jo i, és clar, tenia

moltíssima feina. No dormia. Jo de dia treballava a la llibreria familiar, I a la nit era

promotor de jazz. Al 80, vaig recuperar el festival de Jazz de Barcelona, després ens

el van prendre però jo i dos més vam ser qui el va recuperar, des del 80 fins al 88.

Vaig organitzar el primer concert del festival al Palau de la música, i agafat fort a la

taula, tenia assegut al costat a Fèlix Millet i a la seva secretaria.

Amb el Tete, més endavant, vam anar a tocar a tot arreu, a Portugal, quan hi havia

la revolució dels clavells. Els del club de jazz de Lisboa em van trucar perquè volien

al Tete Montoliu. Recordo que era una Cava petita, un ambient excel·lent. Recordo

que fins i tot vaig fer una entrevista per ràdio Lisboa, i em van deixar que parlés en

català. Amb el Tete vam anar per tot França també. Era un ritme frenètic. Ho vivia

tot amb passió, he viscut una vida de plena passió, és el que em feia moure’m.

I el club de Jazz?

Mira, jo coneixia al Farràs perquè érem veïns de negoci, ell tenia la botiga de música

i jo la llibreria. Ja havíem sigut amics de més petits. Un dia, l’any 62, va entrar a la

botiga i em va dir si volia reunir-me amb un grup de gent que tenia “inquietuts”

intel·lectuals, musicals, culturals. Es reunien a la sala del teatre dels “Amics de les

arts”, escoltaven jazz. Allà va començar tot. Vaig quedar impregnat, a mi sempre

m’havia agradat la música, els musicals especialment, però vaig quedar parat amb

allò que escoltava. Allà vaig obrir la porta a la bohème. Vam formar un grup

d’escoltar jazz a la nit, per revifar la bohèmia. Vaig començar allà a fer concerts amb

el Farràs.

El 64 vam anar per primer cop a la jamboree a la nit. Va ser una bogeria, era ple de

mariners americans borratxos, els havien de treure amb pala. Al final ja ens

coneixien allà, ens deien “els de terrassa”.
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Això del jazz necessita clubs petits, caves petites, res d’auditoris ni teatres grans. El

Farràs tenia un “sótano” i allà vam fer com un mini club. Vam fer una Cava molt

petita del 68 al 70, feiem reunions, I sessions d’escoltar discos, els membre sdel

club. I mira que era època en que era il·legal reunir-se tanta gent, per la dictadura.

Convidàvem a molta gent, un dia al Raimon i la seva dona. Vam anar a sopar a la

Plaça Vella i la gent va reconèixer al Raimon, teníem por que vingués la policia i tot.

Com neix la primera Jazz Cava?

A partir d’aquestes sessions de jazz a casa del Farràs, ens vam inspirar pe fer una

Cava. Vam començar a buscar per tots els antres buits de Terrassa, tots els locals I

“sotanos”, finalment vam trobar el del Carrer Sant Quirze. Ens vam reunir, i sense un

duro, vam anar reunint diners I vam llogar el local. Ho vam fer tot de la nostra

butxaca. L’entitat estava pelada. Ho vam fer tot nosaltres, trèiem carros de runa,

feiem de paleta… Costa molt d’acabar una obra. La Cava no s’acabava mai i no

teniem recursos, però un dia va entra algú a la llibreria i em va donar un sobre, a

dins hi havia 10.000 pessetes, era l’any 70. Em vaig quedar parat, vaig poder

arreglar-ho tot i inaugurar. Era molt bonica, un soterrani de volta catalana

modernista, hi venia tothom, de tot arreu. Els millors anys de la meva vida.

Uns anys més tard ens van fer fora, la veïna de dalt ens va denunciar per soroll. A la

primera denuncia vam guanyar nosaltres. Davant del jutjat tots els músics tocaven.

La gent va protestar molt. Finalment el 1985 ens la van tancar. Vam continuar fent

coses als Amics de les Arts. Anàvem també a Mallorca, La Bisbal, Roses,

Granollers, Sabadell.

Jo era un voltaire, no parava, era molt mogut I anava a tot arreu, coneixia molta

gent. Anava sempre a la discoteca “Mcintosh” a l’avinguda Jaume I. Era una

discoteca moderneta, l’amor era “antidiscoteca”! Però feia diners. La gent jove va

començar a sortir cada vegada ,més tard, entraven a la 1, a les 3 ja no entraven ales

11. L’amo ens va proposar fer concerts de jazz abans que entressin els joves. Del
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85 al 93 sense sala, fèiem els concerts als Amics de les arts i el 92 aquest ens va

proposar fer-ho al McIntosh, de 11 a 2. I ja al 94 vam poder obrir la nova Jazz cava.

I el festival de jazz?

Jo muntava el festival a Barcelona i un amic meu economista em va animar a

muntar el festival a Terrassa. Jo sempre havia pensat que per Terrassa era millor

tenir una temporada estable de jazz, més que tenir un festival, que dura poc i

després ja s’ha acabat. Però aquest paio em va animar i va moure fils a l’ajuntament

de Terrassa per començar el festival, l’any 82. Vam anar a parar al Centre Cultural,

vam començar al cinema Rambla, que ara és un Zara peròi era el cinema més gran

d’europa, al Museu de la Ciència també hi vam fer concert, quan encara estava tot

destartelat, vam posar-hi una barra, música, gent jove, va venir la Cèlia Cruz i es va

televisar i tot. Al Rambla va venir el Chick Corea, vam pagar un milió de pessetes i

van venir gairebé 2000 persones. Al “tiu” li van perdre la maleta i va fer el concert en

xandall, tal com venia de l’avió.

Aleshores sem solapaven els dos festivals, el de BCN I el de Terrassa, I ens van fer

una “putadeta” i vaig deixar d’organitzar el de Barcelona.

Trobàvem a faltar encara alguna cosa més, volíem jazz de club, i vam aconseguir

obrir la nova jazz cava.

Vam fer també molt jazz a València, a “Los Tres Tristes Tigres”. A San Sebastián

també, era la meva il·lusió cada any, estic enamorat de Sant Sebastián, hi he anat

fent moltes amistats. Vaig fer de promotor i de jurat. He fet vida per tot arreu, però

jo sempre era “el hombre de Terrassa”.

Molts dels meus amics i companys de l’època son morts, tinc més gent morta que

viva. Jo sempre m’he sentit jove I he anat sempre amb gent més jove que jo. La

clau és tenir mentalitat de jove.
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No et vas animar mai a tocar?

Vaig estar a punt. Jo vaig fer la mili a Cartagena, dos anys, el 64. Volia aprofitar i

aprendre a tocar algun instrument, però finalment vaig tornar a Barcelona abans i no

vaig tenir temps. I ja no m’ho vaig plantejar més. No tenia temps per aprendre

música. Però ja feia prou pel jazz, era promotor, organitzador i director artístic!

Jo sempre ho he fet tot perquè la gent se senti contenta i estimada. Muntava

concerts aquí perquè els músics, els meus amics, fossin feliços. Aquesta era la

meva satisfacció real.

Com veus el futur del jazz a Terrassa?

Molt bo! Hi ha gent boníssima ara! Abans la gent era autodidacta. Ara hi ha moltes

escoles de música a Terrassa i la gent en sap molt. Tota la gent jove nova ho fa molt

I molt bé. La única pega és que no hi ha tants llocs per treballar, massa gent i molt

poc lloc. Abans no hi havia tanta Gent que volgués tocar. Però de totes maneres, el

jazz no és només tècnica, és expressar. Sempre he dit que abans de la tècnica va la

vivència, potser cal anar a Nova York i trepitjar els carrers i captar l'essència dels

clubs. Menys llibres i més essència. Sempre els hi fotia aquest rotllo als professors

de l’ESMUC.

Trobar feina és un problema i trobar l’essència també. Hi ha moltíssima gent que

s’hi vol dedicar, a la Jazz Cava no para de trucar-hi gent, d’aquí i de fora també eh,

molts europeus i americans. Una cosa molt positiva és també que ara hi ha moltes

noies, abans només hi havia cantants, ara les noies toquen i ho fan de conya.

Si vas a la jam session ara alucines. Ara amb el covid no hi vaig tant però jo sempre

hi anava i allargava ben tard a la nit. I sempre presentava, ara ja no. Ja els hi deixo

el lloc als joves. Veig que tenen molta empenta. A la jam abans venia molta gent, el
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bar estava obert. Abans entraves gratis, prenies algo i la gent pujava a cantar. Ara

has de pagar entrada i ja no pots consumir res, és molt diferent.

Com ha estat la relació entre el club de jazz i l’ajuntament?

Sempre ens han ajudat perquè sempre han valorat molt bé el jazz. Tenim

subvencions, ajudes, sempre ha anat funcionant, ara amb el Ballart també. El

Roynes va entendre que el jazz tenia èxit, que erem el motor del jazz a catalunya.

Quins han estat els antecedents del jazz a la ciutat?

Del 30 al 36 es van anar muntant locals, com el Hot Club de Terrassa, que el va

muntar Pere Prat. Salvador Alàs va ser el gran ideòleg de tot, un home molt

adelantat per la seva època, és qui ens va ensenyar a tots què era el jazz. Era molt

modern, i avantguardista i fugia del jazz clàssic, ell ens va ensenyar el jazz negre, el

jazz amb essència i el free jazz.

També em vaig Fer meu a Lester Bobie! Va venir al Palau de la Música i al Palau

dels esports de Barcelona i també va venir aquí Terrassa, on li vam fer una big band

de 20 músics. Em va agafar un dia després d’un concert, anava amb la seva bata

blanca i fumant porros, em va passar el braç per sobre l’espatlla i va dir “Hey men,

the jazz man, Sony Parker, Duke Kellington, and me, Lester Bobie”. Com dient, ja

formo part de la història del jazz. Penso en aquests moments i m’emociono.

També vaig aconseguir la Carla Blay, la pianista. Vam fer un conert al museu de la

ciència i la tècnica aquí a Terrassa, i em va fer una putada! Va arribar tardíssim. Ens

va fer anar a buscar un piano específic perquè deia que sense aquell tipus de piano

no tocava. Va arribar tard i després ens va dir que no, que no volia quell piano, que

ja tocaria amb el tecladet que portava.
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Hi ha algun festival que recordis en especial?

N’hi ha molts que els recordo boníssims. Sobretot el que va venir la Celia Cruz.

També els que va venir el Roy Hargrove que el vam fer jazzman de Terrassa. Era

genial quan venia, teníem molta relació. Ara al festival d’aquest any li fan un

homenatge un grupet de nois de matadepera que ho fan molt i molt bé i cantarà

l’Atenea Carter.
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Entrevista a Adrià Font

Quan comença el teu interès per la música?

Com tot a la vida hi ha coses que son fruit d'una casualitat circumstàncies que es

donen. Per sort o per casualitat. De petit sí que he de reconèixer que m’agradava la

música, la música en general (vull dir amb 7 o 8 anys). Quan sentia una emissora de

ràdio que tocaven música, amb una batuta que m'havia fet el meu pare jo els

dirigia. Vol dir que la música ja m’agradava. Ara bé, entrant al jazz ja és més tard,

fruit d'una sèrie de circumstàncies.

A mi m’agradava la música, i llavors quan venia una orquestra de ball ―en aquell

temps era molt habitual que en aquells cafès antics venien orquestres a fer

cafè-concerts―, quan venien jo em posava allà al costat dels músics, jo era petit i

això ho fan els nanos, sobretot al costat del bateria. A mi em va agafar… i després

m’hi vaig anar posant, no se ben bé com… Vaig començar amb el meu cosí i un

amic fent una cosa de nens, amb una bateria de fusta que em vaig fer jo i el meu

cosí que tocava el violí bé. Ell feia música i jo donava cops a les capses de fusta.

Així vam fer una mica de començament a la música. D’aquesta petita orquestra en

dèiem Orquestra Estrella i vam fer uns programets i tot perquè vam fer un concert al

social… El centre social que ara es diu Societat Cultural… socialet.

Allà vaig conèixer una altra persona molt influent en la meva vida musical: el Josep

Puigbò, un músic i pianista molt considerat. Tenia molta especialitat i va ser qui em

va encaminar. En aquell moment quan el Puigbò ens va juntar a aquesta gent que

fèiem música més casolana o comercial, ell sabia molta música i clar on ell posava

els dits sonava una harmonia molt maca, tenia molta facilitat per acompanyar les

melodies. Em va ensenyar molt i amb ell vam començar a fer un grup que es deia

de The Blue Angels. De moment fèiem música americana, de Glenn Miller, o

italiana… pseudo jazz. El jazz ja existia clar, parlo dels 60. Jo escoltava Louis

Armstrong.
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El que t’introdueix al jazz va ser Louis Armstrong, el teu primer referent?

Sí referent sí. Aquest cosí meu, Joan Font, tocava violí i contrabaix (va morir jove).

Amb ell vam fer un altre grup que tocàvem coses semblant als Beatles. jo anava

molt a casa seva i tenien un tocadiscos gros, amplificador... Ell i el seu germà eren

aficionats al jazz i escoltaven molt Louis Armstrong i allà vaig conèixer una mica el

jazz. Ell em deixava discos de l’Armstrong, del Gillespie, coses de bebop que era

més difícil. Perquè Armstrong era més del gospel, tradicional mes comercial, el

podia anar seguint, però clar el Charlie Parker ja era una altra història.

Lo ja definitiu va ser quan el JM Farràs venia al social perquè ell olorava el Puigbò.

“Hi ha un xicot que toca molt bé el piano”. I clar llavors hi havia pocs músics. A més

als amics de les arts hi havia un nucli que el liderava el Win Van der Bruggen, un noi

alemany que havia vingut d’holanda per treballar de perit tèxtil. Aquest noi tenia

coneixements de jazz, tocava bastant bé el clarinet tot i que fos amateur. Es va

formar un grup allà, Swing Society el primer grup a Terrassa. Considero que ell va

ser molt important pel jazz a Terrassa (Any 62).

El Farràs estava allà, i el Win li va dir tu tocaràs la trompeta. I el Farràs va agafar la

trompeta ―és una persona molt dotada per la música― és un gran jazzman, el

millor de Terrassa i de Catalunya. Això, el Farràs venia molt al social, a jugar billar i

tal… ens vam conèixer i ell ens va anar portant cap al jazz, ens proposava més

influències de Jazz. Per això dic que a mi qui m’ha influït per fer jazz son el Puigbó i

el Farràs. I bueno que en aquell moment els discos m’hi vaig identificar.

El bateria que tocava a Swing Society era el Tono Aymerich, un bateria d'aquí

Terrassa amateur però capdavanter. Tots érem amateurs, encara ho som. Però ell

tocava amb el Win. Però va anar a la mili i jo vaig entrar allà. Això que passa amb

els artistes, que se’n van a fer un bolo a nord amèrica i al tornar els hi han tret el
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lloc. Bé no va ser així ben bé perquè li vaig dir “no, no, tornes tu”, però el grup

després no va tenir gaire continuïtat. Jo vaig tocar dos o tres anys, no més.

També hi havia el Codina, que tocava el contrabaix. Bueno li dèiem vés fent així,

però no en sabia, no sabia música. Va ser una cosa provisional, alguna actuació.

El Farràs va entrar a Blue Angels a tocar. Teníem dues guitarres, el Puigbó tenia

molta traça a l’escriure, teníem un piano, el Gerard Parera tocava el vibràfon. Al

Puigbó li agradava molt la orquestra harmonitzada i escrivia bé, ens va fer papers i

sonava bé, vam fer un grup bo. Vam fer actuacions en directe, a ràdio terrassa per

exemple fèiem un concurs el dissabte a la tarda, a l’auditori del carrer sant pere

amb el carrer cardaire, allà hi havia l’emissora. Havíem tocat alla en una sala

d’edició molt maca. Amb els Blue Angels havíem fet una sèrie d'actuacions molt

maques. Va durar uns anys, no sé quants.

Llavors clar, es va morir el Joan (el seu cosí) i la cosa va quedar una mica… I llavors

jo em vaig passar als amics de les arts, com si hi tingués la meva vida. Jo vivia a

tres minuts d’allà, al c/sant cristòfol. Clar cada nit vinga cap allà. Tenien un cuarto

on em guardaven la bateria i amb el Farràs ens trobàvem molts dies, ell em va

ensenyar coses de jazz, la mecànica “aquí hi van els 4, els 8…” Ell anava molt més

avançat en aquell moment.

I com vas aprendre música tu?

Autodidacte, al principi molt autodidacta. Llavors vaig dir tu si gairebé m'hi dedico!

Perquè clar hi havia uns anys on no hi havia ningú que toques. Entrem als anys 70,

es va inaugurar la cava petita i llavors ja tocava cada setmana i fora d'aquí…

Com ho feies per fer-ho autodidacta?
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Bueno escoltant molta música. I anant al Palau de la Música quan venien l’Art

Blackey i quan venien els grossos. Corrents cap allà! i amb fotos i els mirava de

prop, veia coses que feien. Amb el so no n'hi havia prou. Veia la mà com la posaven

i pensava ho provaré. Després no ho sabia fer. Pensava, clar fa una cosa amb el dit

i la baqueta fa tac-tac-tac-tac amb una mà. No sé com ho fa… però ho provava a

casa. Encara ho provo ara, em surt una mica però com a ell no clar.

Després em vaig apuntar amb un professor i tota la carrera de solfeig. Instrument no

perquè nomes ensenyaven la caixa municipal, així de bateria. Molt senzilla, per

passos dobles. No hi havia escoles de música com hi havia ara. Ara és fantàstic:

esmuc, liceu, taller de músics… surten nanos de 19-20 anys que t'has de treure el

barret. Ells tenen dret a entrar-hi perquè s’ho han guanyat. Ara ensenyen més bé, la

pedagogia. Exemple: Sant Andreu, d'on surten Andrea Motis… ensenyen molt bé.

Ara bé, la música no és sols la tècnica, necessites comunicació, que transmeti algo.

Aquí està el kit de la qüestió.

Això ho deia el Valentí, que l'essència del jazz s’ha de tenir.

Els músics que van inventar-se el jazz, els negres que nosaltres imitem, això no es

compra ni s’apren. Es pot imitar de la millor manera pero no ho fem com els negres,

com ells els autèntics, s’ha de portar dintre la sang. L’abolició de l'esclavitud els va

permetre escampar-se i expressar el que havien passat, melangia i sofriment. La

Billie holiday… per mi allò es el jazz de veritat.

Seguim allà on estàvem, Els amics de les arts van ser la meva porta a tocar jazz.

Perquè allà es va anar ambientant la cosa, sobretot amb el JM Farras. Va haver-hi

una transició entre el social i els amics de les arts. Allà hi havia un club de jazz, el

Valentí ja hi era. Per mi ha sigut la persona més important dintre del jazz d’aquí

Terrassa.

És el promotor.
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Tindrà les seves coses com tothom, però sense ell… Lo que ha fet pel jazz de

terrassa no té preu. Pagava a músics, ha organitzat concerts en els primers temps

al casino del comerç amb una sabata… anava a la presó, bueno a la presó no,

anava a la comissaria i li fumien multes perquè havia fet coses sense permís… i jo

l’ajudava, li deixava un amplificador que tenia jo de 40 watts ―res a veure amb el

que es posa ara― i posàvem un parell de micros pel concert, ens arreglàvem com

podíem… però l’ànima, la força i les ganes de fer-ho: el valentí. Era una època de

transició fins la jazz cava petita, que va ser el sorgiment del jazz aquí

Al final la Jazz Cava antiga la vau crear vosaltres de 0, buscant locals i

buidant-los.

Als Amics de les Arts es feien concerts i el Valentí estava al peu del canó,

presentant, amb ganes que tiri endavant, fent venir músics… el punt d'arrencada

seria va ser el 71, que es comença a inaugurar la cava del Carrer Sant Quirze. El

jamboree va plegar, perquè el Rosselló va haver de tancar. El Jamboree era el

nostre mirall, jo hi anava de petit. Hi anàvem dos o tres amb el tren d’aquí terrassa i

no ens deixaven entrar segons com, perquè hi havia ambient allà, donotes… i veien

nanos molt jovenets (15-16 anys)… es bevia, hi havien dones, tots els mariners

borratxos. Noies que es buscaven la vida...

Jo estava al costat del Lou Bennett, lo del Jamboree va ser important, va influir per

descobrir la part tèrbola del jazz, que això passava a EUA o a Saint Germain a París.

La part fosca.

Es va donar el cas que un dia hi havia el Lou Bennett. A mi em va marcar molt

perquè a més quan tocava feia aquestes carotes… i a part d’aquesta comèdia que

era una forma de ser ell, tocava molt bé. Un dia estàvem allà al Jamboree i el Lou

anava mirant… i el bateria no arribava, i va començar a tocar sol. I un amic meu que
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parlava anglès, jo no ho feia llavors, li va dir el meu amic toca la bateria… “Que

pugi!”... L’escenari no era gaire alt i em va fer així com va puja. I vaig tocar amb ell,

va ser una experiència important. Va ser el primer músic que vaig tocar jazz en

serio, encara no havíem obert la cava.

Per les coses de la vida ell va venir molt aquí a terrassa i ens vam fer molt amics.

Vaig fer una xerrada sobre el Lou Bennett. Fa 4 o 5 anys vaig fer una xerrada que es

deia Estimat Lou. Havíem tocat molt junts, aquí la cava, festival de cardedeu,

girona, figueres… Aquí a terrassa també es feia el retaule artístic, que es feia a

l’estiu al parc de sant jordi, un auditori que ara està molt abandonat. Sempre ho

organitzava el valentí.

I com era l’ambient a l’antiga jazz cava?

El jazz era de moda, era snob. No s’hi podia entrar de tanta gent que hi havia, no

passa ara. Tenim sort que tenim el festival, fem els picnics. Té bastanta volada i una

transcendència de fa molts anys. Com la festa major. Però penso que el nivell de…

allà venien molts joves… ara els joves venen quan toquen.

I les jam sessions?

Ara com que les fan molt els joves hi van molt els joves, està molt bé. Jo ja no hi

vaig tant perquè no els coneixo a tots. A més em costa més perquè vivim més lluny.

Això que et deia de la cava petita, va ser l'eclosió de la cosa. El Valentí va

programar que tots els artistes que venien cap a França i Europa vinguessin cap

aquí. Llavors es va donar la casualitat que no hi havia gaires músics aquí i

Barcelona no hi havia gaires grups… només els vells. I el Valentí “nye nye nye

acompanyaràs el Johnny Griffin”. I jo: “hosti però si és dels grossos i té un disco

amb l’Art Blakey, bueno va, a vera que passa”. I el puigbò, i jo, i l’Erich Peter que era
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un baixista que venia molt per aquí… anant a la cava petita va ser l’època daurada.

Va durar bastants anys, jo tocava cada setmana perquè no hi havia ningú més.

Va estar oberta fins el 85… i el 92 va obrir la nova. Perquè va tancar la vella?

Més que res per la veïna. Però ens haguessin tancat igual perquè no hi havia

sortides, allò no tenia cap condició. Estava permès fumar. Jo tocava la bateria i

tenia un extractor però no funcionava… jo anava posant el cap allà per respirar,

perquè ventilació no n’hi havia. Al ser baixos l’aire no tiba. Jo quan arribava a casa

havia de deixar la camisa al pati perquè feia molta pudor.

D’aquella època tinc molt bons records, vaig poder tocar amb músics molt bons…

Tete Montoliu, Lou Benett… Com que tocavem sols amb el Lou hi havia molt bon

rotllo i a més a mi m’impressionava. Ja de per si és molt espectacular, amb el pedal

fent un greu fort i amb aquella carota… jo vaig tocar Georgia (in my mind) amb ell i

em van caure les llàgrimes. Va ser molt maco, tu t’ho vas perdre. Va ser un moment

determinat, que el jazz estava molt de moda, era snob, estava molt viu tot plegat..

havia fet un canvi el mateix estil, ja hi havien músics avantguardistes com en John

Coltrane que llavors a partir d’aquell moment… les grans evolucions del jazz van

ser llavors, la base ja està feta. Es van fent altres coses… però el hard bop ha

quedat com a més universal, més perenne. Ara sí que es fan varietats de barrejar

músiques ètniques, amb el flamenc, però en el fons vols que hi hagi swing que

diguis “ah ah aquí aquí”. Al final no calen gaires experiments, si el músic ho sap

portar.

I quan es va obrir la nova jazz cava hi vas tornar a tocar?

Llavors ja hi havia més varietat de músics, convidàvem a gent de fora de

catalunya… es va obrir molta gent que tocava. El local era municipal, el vam

ambientar, la Susanna i el Valentí se’n cuidaven.
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La vella en canvi, era un obrador d’aquests que maten porcs… El Carles Escuder de

la colla era arquitecte i en va fer els plànols, hi havia uns arcs, hi cabien pocs

músics apretadets, molt compacte, la gent molt a prop, amb les cadiretes del públic

petites… molta gent jove venia.

2009, Jazz Terrassa Man

Perquè sóc dels vells sí.

I un capgròs tens, és molt fort

Sí el 2002 devia ser, em va fer molta il·lusió.

El jazz ha canviat molt

La història de tot plegat és que la música ara de jazz està molt oberta, s’evoluciona

molt però anem a parar a lo de sempre. Amb una jam session anem a parar a lo de

sempre. Després arriben grups intel·lectuals i versionen les harmonies dels temes

antics… i penso a veure, m’he divertit?, m’ha agradat?... potser sí, però de vegades

surto com he entrat.

T’has dedicat al jazz per guanyar-te la vida?

Ah no, jo sempre he treballat, he sigut molt treballador i encara treballo. Sempre he

pensat que la música la faria millor si no m’hi havia de dedicar per cobrar, si no hi

anava pensant que havia de donar menjar als meus fills… no, no volia que fós això.

Era una activitat que feia perquè em sortia de dins, que no fos una obligació. Ara

són molts músics per la demanda… han de fer coses que no els agrada,

acompanyar a cert músic perquè és comercial…
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Aquí Terrassa tenim el Miki Núñez. Jo conec algun noi que toca amb ell, el Jofre

Alemany. El nano va agafar una època molt bona però ara no toca gaire i ha de

buscar feina d’una altra cosa. Els que tenen la sort… però clar ja és música per

cobrar la pensió, vull dir, si t’agrada el jazz però has de tocar sardanes…

Jo sempre ho he vist així i el Farràs també. Tenia la sort que feia una feina com a

autònom però era el jefe, de manera que podia marxar molts dies a les 6 de la tarda

per anar a tocar a girona o figueres, o dormir fora en un festival… jo sabia que tenia

una feina més o menys segura, arreglava aparells electrònics, d’àudio sobretot. A

l’època de les teles arreglava teles. És vocacional, ho faig perquè m’agrada.

Encara toques?

Sí, el dissabte vam tocar a l’aula. Però hi ha hagut un baixon amb la pandèmia. Tinc

varios grups, però s’ha notat molt la pandèmia. Toco, però no com abans, he anat

afluixant.

A quins grups?

Tenim un grup que assagem es diu Kailaix. Som tots de 60 i algo. No perseguim

bolos, però si surt es fa. Tenim el jazz spirit, amb el Farràs, el Pep Coca, enric

carreres, carles pineda i jo… i el farràs com a convidat però sempre bé. Després

estic amb el Benjamín León que és un organista de Barcelona, una mica és el

successor del Lou Bennett per ell també era el seu mite i professor… i toca també

de l’estil. Hi ha molts organistes que el peu el fan veure, però el Lou Bennett sí que

l’utilitzava… El Benjamín també, més ràpid que el Lou Bennett. Hem anat a

festivals, vaig fent alguna cosa esporàdicament. No tenim gaires bolos però ja em

va bé, prefereixo agafar-ho amb calma.

Participes en l’organització?
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Amb el Festival sempre hi he estat posat, em cuido d’ajudar a organitzar els

concerts a l’aire lliure. El Pícnic no, també hi sóc, però a segona fila. Els concerts de

Pl.Vella i Pl.Catalunya ajudo a que no hi falti res. Vaig a algunes reunions però no

estic a la junta de forma permanent, només en època de festival que hi ha més

feina. Per cert, a la junta del Jazz hi necessitem gent jove, com tu, perquè som 4

vells… la més jove és la Susanna que tampoc és una nena. El Valentí, jo, el

Domingo, el Soriano…

Has de tornar a les Jam Sessions.

Sí, però clar tots són nanos. Alguns els conec però penso, no estic massa a gust

perquè m’agrada més tocar amb els més grans d’edat. Potser els hi faig una mica

de repsecte.

Els hi fa il·lusió, t’ho puc assegurar.

Ja ho miraré. Em fa una mica de mandra, però divendres hi aniré, que hi ha concert.

Els joves no hi venen gaire per motiu econòmic. Trobo que la gent jove a les Jam

Sessions venen molt, però després costa… el pressupost sé que no dóna per tant.

El jazz aquí a Terrassa està viu, però falta…

Recordes algun festival en especial?

Tots tenen coses bones, son diversos que recordo amb il·lusió. En un va venir el

Michel Petrucciani, que és un pianista que té una malaltia degenerativa, és molt

petit i físicament té problemes però té les mans molt grosses i toca molt bé. És un

dels discos, el seu, que escolto més. Va venir al centre cultural i jo estava davant a

la primera fila i el Tete Montoliu dues butaques més enllà, emocionats tots dos. Jo

no sabia que era tan petit, només havia vist la cara en fotos, el portaven a coll com

si fos una nina i el van seure allà a la butaca. Va ser emocionant.
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I després el meu ídol, l’Art Blackey que el vaig veure al cinema de la rambla, i

després l’havia vist al Palau de la Música, quan va venir amb el Gillespie i amb tots

els gegants del Jazz, totes les figures del pessebre hi eren. Em va impressionar i

vaig anar a dintre a veure si el podia saludar i el vaig saludar, però ell era una mica

pinta i anava amb una noia, una amiga. Vaig fer-me una foto amb ells però no em va

fer gaire cas.

I amb el Tete Montoliu teníeu relació?

Sí, molta, molt bona. Perquè vaig tocar moltes vegades amb ell, no era el bateria

definitiu d’ell ni molt menys. Em va ensenyar moltes coses. Ell tenia un carinyo

especial a la cava de Terrassa. Tocava molt fora, a Hamburg, Dinamarca, Europa… I

venia aquí per Nadal i no tenia on anar, però a Terrassa es trobava molt bé. El

Valentí l’acollia molt bé, sabia com tractar-lo i s’ho mereixia. Primer perquè (Tete

Montoliu) era el millor pianista que hi ha hagut a Espanya, i després perquè ens va

regalar un piano. Arran de tot això hi havia molt bona amistat. En aquella època hi

havia molt poques bateries i em va tocar tocar molt amb ell. Em deia: “Nen, nen,

sembles un capellà”. Vam fer molt bon rotllo, però era molt raro. Malparit, però amb

mi no. Vam fer alguna gira i tot, vam anar a València amb el Johnny Griffin, el Tete i

l’Erich Peter, a una escola on estava tot ple. Just abans de començar el concert ens

diuen que se suspèn. Eren temps de Franco i el governador civil de València va

suspendre per massa gent, era una època que hi havia una moguda rara. Es va

suspendre a la tarda, però a la nit hi havia un altre pase, ho van arreglar i es va

poder fer.

El Roy Hargrove te’n recordes de com va venir aquí?

Sí, era molt bo. No el tinc al meu altar, tinc a uns altres més com a referents. Però

és un dels grans. Era dels més destacats.

I amb els bateries joves de la Jazz Cava hi tens relació?
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Sí, alguns els conec. L’Oriol, i també la seva mare, que també tocava la bateria, i

aquell noi que va amb el cap pelat. Toca molt bé. El Sergi Torrejón és més grandet,

ja fa temps que toca, però és d’una generació inferior a mi. Molts els conec de

vista. Toquen bé ara, toquen bé tots.

I l’Atenea.

Aquesta noia és d’un altre nivell.

Què et sembla que els joves experimentin amb el jazz?

Avui dia és molt difícil inventar-se coses noves, però tothom té ganes de

personalitzar-ho tot. Són temes que jo els he tractat d’una manera, i jo així.

Canviant de tema. Anaveu al soterrani del Farràs oi?

Sí, això és pre-Cava. Estàvem als amics de les arts, havíem vist pel·lícules, sabíem

que es gravaven discs en caves subterrànies… la Saint Germain de París, altres a

Estats Units… era típic del jazz. I el Farràs tenia un soterrani petitó a la botiga. Ho

vam veure i bé, s’havia d’arreglar una mica però allà hi fèiem conferències, sobre

algun artista. També hi vam fer algun assaig, hi havia un pianet… Jo vaig fer una

conferència sobre el John Coltrane, i vaig pensar que com que era una cosa mística

i espiritual agafaria un fornet elèctric i hi vaig posar un tubet d’herbes de l’herbolari.

Vaig posar Om, el seu àlbum espiritual, i llavors vaig engegar el fornet. El vaig

carregar tant que es va omplir de fum i tothom es va pensar que es cremava algo.

Vaig passar-me de rosca, amb quatre grams n’hi hauria hagut suficient, en vaig

posar mig quilo.

Una vegada vam fer un fòrum, van venir el Pi de la Serra i el Raimon. I l’Ovidi

Motllor. M’agradaven i hi havia col·laborat amb el Pi de la Serra, però no era jazz.
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Ets fundador del club de jazz.

Sí, tots els que el vam iniciar. Hi ha una època anterior que es deia Hot Club de

Jazz, on hi havia uns senyors grandots ―bé, grandots per mi, llavors eren joves―,

ara estan tots morts ja. Després va venir el club de jazz dels amics de les arts i

joventuts, i després el club de jazz… estem lligats als amics de les arts, nosaltres.
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Entrevista a Josep Maria Farràs

D’on neix la teva història amb la música?

El meu avi, el 1916 va muntar la botiga de música, abans vivíem aquí també, jo vaig

néixer en aquest “cuarto” d’aquí al costat! Abans estava tot ple d’aquests discos

enormes de pedra i sempre se sentia música aquí casa. Els diumenges el meu pare

sempre posava Beethoven i Chopin. Jazz se sentia poc, veniem discos des del

1916, però no era tan famós.

Quan tenia 15 anys vaig conèixer el Màrius Duran, comprava discs per una

discoteca que tenia. Vaig trobar jazz de l’Armstrong i l’Ella Fitzgerald, en Màrius en

comprava i jo vaig començar a aficionar-m’hi. El 1959, vaig veure un cartell al carrer

Sant Pere que posava “10 obres mestres del jazz; Salvador Alàs”, vaig anar a

l’esdeveniment, seriem unes 100 persones. Salvador Alàs va portar el jazz de París.

A mi el jazz em cridava l’atenció I quan vaig conèixer el Valentí i ens hi vam posar

vam començar a buscar on podríem fer un petit club de jazz, a tot arreu ens deien

que no, que el Jazz era una música de drogoaddictes i de negres, però als Amics

de les Arts eren més oberts de ment. Al 59 vam fer els primers concerts.

Però al 36 ja hi havia hagut antecedents, amb l’Alàs. Al pis de sobre del cinema

Rambla, hi havia el Hot Club Terrassa, va durar pocs mesos, tres em sembla,

perquè va començar la guerra. I aleshores ja no va tenir més volada. Per la ràdio

tampoc se sentia jazz, ara també costa trobar-ne. Però el jazz està per tot el món,

encara que sigui una música de minories. És universal. Ara la gent jove molta es

passa al jazz, estudien música i no volen fer clàssic o modern i tiren cap al jazz. Un

músic de jazz està molt més ben preparat que un altre, s’ha d’estudiar molts anys.

Fèiem conferències als Amics de les arts i al cap d’un any va venir el Valentí, i sort

d’ell. Primer anàvem al soterrani, ara està tot tapat, hi havia moltes humitats, però

era un soterrani d’arcs de volta i només va quedar-hi un tocadiscos, potser fa 30 o

100



40 anys que no hi baixo, hi ha la trampilla però està tot tapat. Quan vam fer

reformes a la botiga ho vam haver de tapar per humitats. Vam fer-hi jazz comentat,

començavem ales 12 de la nit i s’acabava a les 12 del migdia del dia següent. A la

gent li agradava, l’entrada era gratuïta.

Comentàvem jazz més antic i més modern, i ho comentàvem seriosament, tothom

estava en silenci, erem una mica exagerats i tot!. Un dels que venia, cap al 65, ens

va dir que tenia uns soterranis al St. Quirze, hi vam anar I estaven en molt mal estat,

però un arquitecte també fundador del club de jazz, Carlos Escudé, va dir que ho

podiem arreglar i ens vam posar a fer-ho. Van venir Músics molt importants, el Bill

Coleman, per exemple.

Vam fer un equip de 10 o 15 tios i vam començar a treballar els diumenges, vam

haver de treure molta cosa, picar molt i rebaixar molt el terra, casi mig metre,

perquè tingues una mica d’alçada, el cap gairebé tocava el sostre, gairebé arribem

als fonaments. Jo diria que vam treure uns 1.500 carretons. Va quedar una cava

molt bonica, amb unes arcades modernistes molt boniques.

El Valentí ho va agafar seriosament i va començar a fer de promotor, ho va tirar tot

endavant. Van venir Músics tan bons… en Johnny Griffin! ara, el Jazz estava ple de

drogaddictes i alcohòlics. Hi ha anècdotes que no es poden explicar.

Un dia es va inundar la cava, l’aigua arribava a la cintura, va quedar tot fet una

merda… el piano destrossat, i de calers no en teníem massa. El Tete Montoliu, que

es guanyava una mica millor la vida, va comprar un piano per quan venia a tocar i ja

el va deixar allà per tenir-lo a la cava, I encara està als amics de les arts.

Fins que al final va tancar la cava per problemes amb els amos del lloguer. La veïna

que ens llogava el local era terrible. Va fer mil denúncies, van venir uns inspectors

amb un aparell per medir els decibels del so. Vam anar a dalt on vivia la dona, a
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baix vam posar la música a tope i l'agulla de l'aparell no es movia... l'agent li va

preguntar: vostè dorm amb l’orella enganxada a la paret?

Vam estar uns anys que no teníem club.

Quan comences amb la trompeta?

A casa els meus pares i germanes tocaven el piano, a mi no em van ensenyar. Vaig

trobar un dia un saxo a la botiga i vaig començar a tocar pel meu compte.

Aleshores el 59 ve a Terrassa Win Van Der Bruggen, li agradava el jazz clàssic i

necessitava una trompeta. Vam ser el primer grup dels Amics de les Arts, la Swing

Society, vam fer concerts i ell es va casar i va deixar tota la vida del jazz.

Paral·lelament, al social hi havia un grup que tocaven molt bé, amb el Puigbò i

l'Adrià Font, feien molta música francesa. Vaig anar cap allà pel Puigbò, tocava molt

bé i harmonitzava genial. Junts vam fer el grup "The Blue Angels" inicialment de

blues i després de Jazz. El 72 vam guanyar premis a St Sebastià a millor grup

espanyol i millor grup de jazz modern.

Després del tancament de la cava, vaig parar un temps i no vaig

professionalitzar-me tant.

Amb la vella dixieland vaig tocar a Nova Orleans, amb el Capella (pianista), vam

anar al festival Heritage en un festival que dura tot el dia. Allà, quan la gent s'anima,

agafa un paraigües i balla, amb nosaltres va ballar tothom. Recordo una dona gran

negra que va dir: "ara han tocat uns espanyols que no portem ni panderetes ni

guitarres ni castanyoles!". Tocàvem els arranjaments dels negres d'allà, la dona ens

va dir que tocàvem igual que el seu pare i el seu avi.

Vam anar a la nit a tocar en un club d'allà i a una jam, érem els únics blancs.

Recordo estar tocant amb el capella en una jam, entra un negre i posa 20 dòlars al
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pot de voluntari, el propietari del bar ens va dir que mai ningú hi havia posat tants

diners. Vam anar per tot el món, jo a Japó no hi vaig anar, perquè no sabien bé què

era el jazz i volien que toqués un paso doble.

A San Sebastián em van donar premi al millor solista. Em van deixar portar la jam

session, i vaig fer fora a l'Sting! Tocava molt bé el baix elèctic però no sabia temes

de jazz, portava tres temes tocant i li vaig dir que baixés, ell tenia uns 20 anys.

També tinc una anècdota amb Jorge Pardo, l'any passat va guanyar premi al millor

músic europeu, en una jam session va tocar molta estona i a mi no m'agradava, li

vaig dir: "no és porque seas de Madrid, pero lo haces muy mal". A dia d'avui encara

s'enrecorda. L'any següent em va demanar permís per tocar un. Tema, li vaig dir:

"haz un solo corto" i ho va fer molt millor.

Quins referents de música tens?

Del 1900 al 1960 son els meus preferits. Actualment hi ha massa invents. La Billie

Holiday, la Sara Vaughan, m'encanten. El jazz necessita essència, més que notes.

M’encanta el Be Bop i la improvisació. M’agrada tot però també reconec que he

sigut molt purista. Sempre hi ha Hagut moltes fusions al jazz, els nois joves d’ara en

fan moltes, amb flamenc inclús, a mi m’agrada el clàssic però ho fan molt bé.

Ara hi ha molt bons músics, moltes escoles ensenyen música. Està molt be tocar

les escales ràpid pero cal essència. També això ho diem els que no tenim tanta

tècnica acadèmica. El Chamorro, Andrea Motis, Atenea Carter, la Fredi’s de

Matadepera... son boníssims! El director de la Fred’is, l'Enric Alegre, és de

Vilafranca, era fanàtic de la Cava de Terrassa i venia a les 3r del matí a tocar, quan

plegava dels seus assajos.
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Ara a la jam session no hi vaig tant... son molt bons i son molt joves i a vegades em

sento una mica sol però quan hi vaig em tracten molt bé. Ja tinc una edat jo, 80

anys...

La trompeta és un instrument molt difícil i dur de tocar, no hi ha gaires trompetistes

que als 80 anys encara toquin. Ho vaig fer tot autodidacta I després vaig anar quan

tindria uns 16 anys al conservatori a fer solfeig, era el més petit de la classe.

Després vaig fer classes particulars de trompeta amb 18/19 anys, però no

m’agradava perquè no volien que inflés les galtes, jo inflo molt les galtes quan toco.

“En el país de los ciegos, el tuerto es el rey”, i jo era tuerto, hi havia poques

trompetes i jo acompanyava a tots els bons que venien.

Tenies una relació propera amb Tete Montoliu?

Era un tio estrany. No era una relació propera, però havia vingut a dinar a casa, a mi

em tenia estima, encara no sé perquè. Li agradava molt com tocava i em demanava

moltes vegades d’acompanyar-lo, era un home molt especial el Tete. Recordo una

vegada a la jamboree, el pianista no havia vingut i vam pensar de trucar-lo, ell va dir

que no, que li feia mandra, però va preguntar si hi havia el Farràs, li van dir que sí i

aleshores va venir.

Recordes algun concert en concret o festival especial?

Aixó un concert no, però em van passar coses molt especials. Recordo el Johnny

Griffin, un dia em va demanar que toqués amb ell a Manresa, em va sol·licitar.

Recordo també un cap d’any que va venir el Benny Golson, vam fer allà les

campanades, vaig tocar la trompeta a la jamm, se’m va acostar i em va dir; “ves a

Nova York i truca’m”.
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Entrevista a Cesc Soriano

Com vas començar a la Jazz Cava?

Un dia per curiositat, jo anava als carmelitans, i quan tenia 14 anys van venir a tocar

al final de curs al pati. Un grup de jazz tradicional. Hi havia el JM Farràs i l’Adrià

Font. I ja em va entrar. I com sabia que hi havia una cava, un local, vaig pensar quan

comenci la temporada vinent hi he d'anar un dia a veure un concert. A més el

concert m'interessava perquè era més fusió. Hi vaig anar el diumenge a la tarda,

perquè els bons es feien nits de divendres i dissabte i tardes de diumenge. Hi vaig

anar a veure què passa. I ja vaig pensar que era interessant. Jo escoltava discos,

però no anava a concerts encara. I a partir d'aquí vaig començar a anar-hi

diumenges a la tarda. M'ho empassava tot... El Tete Montoliu... Un solista americà

que se li posava els músics de la casa… Jo coneixia aquesta gent però tenia una

relació de client. Però al cap de dos anys em van dir que si volia formar part de

l'equip, i fins avui. Era el 79. Al vespre només hi podia anar algun dia en concret.

Era una altra cosa, anaven més animats, tocaven diferents. Era una música molt de

nit. Ara el públic s'ha renovat molt, és molt jove.

I abans, com era l'antiga jazz cava?

L'antiga jazz cava es va obrir el març del 71. I ens vam veure obligats a tancar-la

l'octubre del 85. Vam haver de fer un primer concert de temporada i últim. No era

pel soroll, el propietari es va cansar i no va voler renovar-nos. Això quan ja teníem el

festival ben consolidat, amb recursos. Perquè nosaltres llavors amb prou feines

teníem diners per tirar endavant una temporada. Vam portar músics que ni

pensàvem que podríem portar. El Chick Corea, per exemple, demanava 30.000

euros per venir a tocar. Amb això, nosaltres en fem quatre. Hem tingut crisis

econòmiques... Però en el fons som uns privilegiats. A més no és un negoci, només

necessitàvem mantenir l’estructura.
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El teu paper ha anat canviant.

He estat a la direcció i a la porta. Jo he estat molts anys fent de porter i cobrant en

negre, però això és un problema ara. M'hi vaig posar perquè els porters van plegar i

jo havia perdut la feina. Jo no hagués pensat fer mai de porter a la sala. Per primer

cop a la vida estic fent algo que m'agrada. Era un hobbie, tots estem per amor a

l'art. Si això fos un negoci ja hauríem tancat, perquè no tenim prou recolzament.

Però hi va haver uns bojos que ho van muntar.

El Win Wan der Bruggen:

Quan es va casar, va desparèixer. Tampoc s'entén gaire, que desapareixis així. Però

se dona el marcava molt, devia veure l'ambient... però el Farràs tocava i marxava, i

l'Adrià és de muntanya, vull dir que no és mal ambient…

Què escoltaves abans?

Jo escoltava rock, no sóc tan purista. M'agrada el rock, el country, el soul, el jazz…

el Valentí en canvi tots els discos que té són de jazz, el Farràs i l'adrià també. Pensa

que jazz ja en sento molt, aquí. És una música molt de directe, llavors a fora escolto

altres coses. Tot i que ara no puc, perquè estic assalariat i he d'estar a la porta.

Intento entrar un

moment, però he d'estar a la porta.

Mai t'has animat a tocar?

Mai. Aprendre un instrument, si no hi comences de jove... No he tingut mai l’interès,

ni em sap greu. Organitzar un concert ja m'omple. El valentí i jo pensem molt en si

l'artista serà comercial, en si agradarà a la gent. Perquè ja no tenim recursos per

portar segons qui, però sí per donar espai a gent que serà molt bona després.
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La pandèmia.

Amb la pandèmia vam haver de reduir molt. Vam haver de llançar 20.000

programes... després vam fer un festival de gent del país només, i ara hem reduit

l'aforament a 250 persones, enlloc de 300 o 350. Però també va fer que molta gent

jove vingues a les Jam Sessions, vam ser dels primers a Terrassa en arriscar-nos a

obrir i molts joves era l’únic pla que tenien i van descobrir llavors la Cava. Ara hem

de fer que es quedin tots els nous també als concerts de cap de setmana.

Tens uns artistes preferits de jazz?

No, ni de vells ni de nous. Sí que hi ha un pianista que m'agrada molt d'ara, el

Kenny Barron... I m'agraden els clàssics, però el nivell de jazz m'agrada tot, tots els

estils. M'agrada el bop i el hard bop, modern. Bé ara ja no és modern sinó clàssic

també. Està tot inventat. El jazz sempre ha sigut molt obert, artistes que fan temes

de rock... però això tots els d'abans, el Farràs i el Valentí, no els hi agrada gens. Ja

no van tant a les Jam Sessions perquè se senten una mica desplaçats. I és perquè

hi ha un nivell molt alt. El Pau Gurpegui a la bateria per exemple. Puja la gent jove

que té una gran tècnica -potser a vegades poc sentiment- però això ells no ho

tenien abans.

El Jan Julià també! Que li encanta Roy Hargrove, que sempre toca aquell tema de

St Denís. Clar, l’últim cop que va venir el Jan era molt petit i no el va veure. No el va

veure mai però li encanta. El dia que va obrir la Jam amb el tribut al Roy va venir

moltíssima gent.

Alguns diuen que els hi falta essència, a l'haver sortit de les escoles de música

surten amb un patró molt marcat. I amb la música t'hi has de trobar… Això li passa

al Farràs. Que va començar de res i era molt bo. El Tete Montoliu idolatrava al

Farràs, deia, "i a sobre no s'hi dedica". Viure del jazz és molt difícil, però el Tete

malvivia del jazz, encara que era professional d’això. Si hagués anat a viure a Nova
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York s’hagués guanyat millor la vida, però ell deia que necessitava la pudor de

Barcelona i el pà amb tomàquet.

Hi ha músics que volen promoure el seu discs o actuar aquí, però no fan cap pas de

portar la seva gent, els que ho fan en porten molta! Així renoven el públic, quan

venen els de Matadepera, per exemple.

Tens bona relació amb els artistes actuals?

Sí, em porto bé amb tots. La vella i la nova escola.

Com veus el futur del jazz aquí?

Molt bo. Hi ha molts músics, però pocs locals —no Parlo de Terrassa, parlo de

Catalunya—. El problema és que es guanyen més la vida fent classes. Llavors clar

quan en surtin de nous, estarà tot ocupat per gent que encara es jove i fa classes.

Veig complicat que s'hi puguin dedicar, al jazz. Però de nivell i músics n'hi ha.

Perquè propostes n'hi ha, i moltes.

Recordes un concert en especial?

Una pila. El que em va fer més il·lusió organitzar... el del festival del primer festival…

El del quartet de Dexter Order, que vam portar pels 10 anys de la Jazz Cava, com a

embrió del festival que començaria l'any següent. Això ho vam poder fer pel centre

cultural, perquè a l'antiga jazz cava no es podia... I el McCoy Tyner Quintet, a mi em

feia especial il·lusió de portar-los, perquè no ho hauria pensat mai. O Elvin Bishop,

de blues. El vaig veure a Barcelona, tenia 100 espectadors només però va ser

brutal. I vaig pensar, a veure si el podem portar a la nit de blues. I mira... Clar,

aquest any ja era el Festival 41!
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Ara està tot recopilat a la web. Jo prenia apunts des que vaig entrar, des del 77 tinc

bastant clar tot el que s'ha fet, amb algun error. Des del primer dia que vaig entrar,

sabia que allò seria una cosa important I vaig començar a apuntar-ho tot en

llibretes, tots els concerts que fèiem, tots els que venien. Tinc el meu propi arxiu. Jo

ja guardava els programes, el dia que hi vaig baixar per primer cop és com si ja hi

hagués alguna cosa que em deia que jo em quedaria allà. Li vaig donar les llibretes

al Marc Ribera, encarregat de la web perquè ho poses a l’arxiu. També vaig

investigar tot el que es va fer abans i no ho he trobat tot. Però em fa gràcia que

estigui tot entrat. Però als anys 60 ja es feien concerts als Amics de les Arts, això no

se sap que s'hauria fet. En el moment que detecto alguna cosa a l'arxiu que està

malament, demano que ho canviin. És un gran arxiu i el cuidem, a altres llocs

acabes el concert i ni se’n preocupen... El 2019 ho vam entrar tot.

Alguna cosa que no t'hagi preguntat important?

No. (Riu). Si ja has parlat amb els capos...
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Entrevista Atenea Carter

Quan comences a interessar-te pel cant?

Quan tenia 2 anys la meva àvia m'ensenyava a cantar cançons de cobla espanyola,

de la Rocío Jurado especialment. Em disfressava i em feia cantar, també em

posava cintes de la Whitney Houston i em feia vestits i em feia imitar-la. La meva

família per part de mare eren artistes, la meva mare i les seves germanes eren

ballarines. L’àvia em gravaba amb vídeo i tot. La meva mare també em posava

molta música dels 80. Això poca gent ho sap però quan es va començar a posar de

moda operación triunfo vaig enganxar-m’hi molt, la filosofia de que tothom pot

cantar que instauren aquests programes em va motivar molt.

I el jazz?

A la meva àvia li agradava molt el jazz, però sí que és veritat que no és el que més

escoltava de petita. La dèria pel jazz em ve de viure a Terrassa, vivia a Barcelona i el

2010 vaig venir a viure aquí. Jo tenia un duo amb el meu ex i cantàvem bàsicament

pop, quan ho vam deixar vaig començar a anar a moltes jam sessions i llavors em

vaig animar. A fer un quartet. Em sabia molt repertori de jazz. La meva mare, pels

meus aniversaris i per reis em comprava discos de jazz o investigava noves

cantants de jazz i me les ensenyava, com ara la Corinne Bailey amb ‘Put your

records on’.

Vaig començar a actuar fa 5 anys. Quan tenia 15 anys em van apuntar al Taller de

Músics de Barcelona i també he anat a altres escoles de música de Barcelona i

Terrassa on vaig anar coneixent més el jazz, soul, bossanova, però temes

estàndards. On més he après ha estat a les jam sessions. A les escoles s'aprèn més

la tècnica i a les jam aprens l’essència del jazz.

Toques el piano també…
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Sí, quan tenia 6 anys vaig començar. A Barcelona hi havia un musical molt famós fa

moltíssims anys que es deia La Monyos i el director musical de l’obra era un

pianista que es deia Vicente Sabater i era un dels Millors que hi havia. Quan es va

jubilar, ell I la seva dona, que també era pianista, van començar a fer classes

particulars a casa seva i jo vaig tenir dels 6 fins als 11 la seva dona com a

professora.

Després em vaig cansar, estava avorrida de tocar clàssic, tot i que era bastant bona

la veritat. Aleshores vaig parar d’estudiar piano i vaig apartar una mica la música en

general, estava cremada. Un any, la meva professora ens feia fer audicions de final

de curs a tots els alumnes i ens feia cantar també junts a vegades, vaig començar a

desmarcar-me i a fer les harmonies per damunt del cor. La professora em va

preguntar que on havia après a fer harmonies, jo no n’havia après enlloc,

simplement parava l’orella i cantava el que creia que quedaria bé. Li va dir a la meva

mare que m’havien d’apuntar a classes de cant perquè tenia molta oïda. Però jo

vaig deixar de tocar i la meva Mare creia que jo ja no tenia interès per la música, fins

que un dia em va dir que vendria el piano, i jo m’hi Vaig oposar del tot. Havia

descobert l’Alicia Keys, ella tocava el piano i cantava a la vegada, i jo volia

provar-ho.

Quan vas decidir que volies dedicar-te a la música?

Als 14 anys em van oferir fer un bolo a un bar al Costat del Teatre Condal a

Barcelona, em van pagar 40€ i em vaig emocionar molt. Em vaig preparar tot el

repertori i les bases, ara ho penso i era un bolo súper cutre, em vaig posar un vestit

desproporcionadament elegant. A partir d’aleshores vaig anar fent bolos

esporàdics. Després vaig continuar amb el duo amb el meu ex, com et deia abans i

anàvem fent temes i versions. Amb ell vam estar com 8 o 9 anys fent bolos per

bars, ell era guitarrista. Vam actuar a la primera candidatura del Jordi Ballart quan

era al PSC.
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Havies pensat en dedicar-te a alguna altra cosa?

Quan era petita volia ser veterinaria o doctora, una tonteria. Però sempre he tingut

bastant clar que volia ser cantant.

Ara ets professora de cant…

Sí, tenia una escola de cant física però vaig haver de tancar pel covid. Era un local a

peu de carrer. Ara faig classes però freelance, online i des de casa meva.

Tens pensat tornar a obrir l’escola física?

No! Tinc pensat explotar més el costat online. Me adonat que realment tenir un

negoci tu sola en un local et fa molt esclava. No és escalable, si vull guanyar més

he de fer més hores, i costa arribar a més gent. Per mi tenir el local era com tenir

dos pisos, entre despeses de subministrament, permisos d’obertura de

l’ajuntament, qualsevol reforma… passo. Prefereixo el món online, arriba a més

gent.

També estic a YouTube i faig videos sobre cant i també altres on xerro coses més

personals. La gent em segueix, és guai, estic contenta.

Estàs treballant en un àlbum propi…

Des que vaig deixar el duo amb el meu ex, Another Way, vaig començar a sentir la

necessitat de composar. He fet temes però mai n’he fet res, no els canto als bolos.

Fa uns mesos vaig veure una entrevista a Roy Hargrove que em va tocar molt,

parlava de la música i deia que la música no hauria de ser una feina. Li

preguntaven: I els diners què? I ell va dir: If you take care of music, music will take

care of you. I aquesta frase em va cal·lar fons. Deia que si un músic no pot viure de
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la música és perquè no ho està donant tot. Vaig plorar molt escoltant això. Jo

estava molt obsesionada en guanyar diners i tirar endavant i guanyar diners als

bolos, ho tenia molt mal enfocat, ara he aconseguit un equilibri. Vull donar la

importància que es mereix a cada bolo, escollir el repertori amb amor, cantar el que

em ve de gust, humanitzar la meva feina. He gaudit molt més. Ara estic fent molts

esdeveniments, casaments, etc, i se que puc donar més. Agafar els meus temes i

fer un disc és això. Se que puc ajudar i servir a la gent amb la meva música, per

això faig el disc.

En els confinaments perimetrals em sentia molt sola, em passava la setmana

tancada fent classes online a casa. L’únic lloc que tenia obert era la Cava, els dijous

a la jam. He passat estats depressius molt seguits i estava enfonsada. M’arreglava

molt per anar a la jam i m’ho preparava moltíssim, abans no ho feia. I així em va

sortir una de les millors oportunitats que he tingut; els concerts Candel Lights de

Barcelona. Se m’apropa una noia i em diu que li ha agradat molt com he cantat, I

em diu que porta aquests concerts I que si vull cantar-hi. Aquí la frase del Roy va

cobrar sentit. Vaig inaugurar els Candel Lights Jam. La setmana següent obria jam

session I van venir a veure'm per acabar de triar. No saps mai qui t’està escoltant.

La meva àvia em  deia: has de ser una artista fins i tot quan vas a llençar la brossa.

He composat moltes cançons. El disc és de de neo soul / neo jazz, una barreja

entre jazz i hip-hop. El disc està fet per éssers humans que tenen la seva història i a

qui he pogut donar una oportunitat, som set músics i jo, son genials i tots tenen

formació tècnica de jazz, entre tots arreglem els temes i repartim drets d’autors. Jo

porto el tema i ells fan màgia. Els temes tenen un aire de jazz total, però

evolucionat. Trenquem el jazz clàssic i el portem pel hip-hop, tocs urbans…

experimentem però sempre seguint patrons de jazz. Sortirà a finals d’any.

Què suposa per tu la jam session de la Jazz Cava?
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Per a mi la jam és com la vida real. Teoritzar està molt bé però s’ha de pujar als

escenaris i amb un públic davant i la jam session et dona aquesta oportunitat. És

una petita prova de foc cada setmana i una oportunitat d’exposar-te i una

oportunitat de servir a la gent, a vegades això se’ns oblida als músics. L’artista que

val és el que serveix. Els concerts han de servir per fer sentir a la gent. Inclús

l’empresari més tancat del món pot emocionar-se. I durant la pandemia va ser una

via d’escapament.

Recordo en especial després de la pandemia la nit del tribut a Roy Hargrove, vaig

flipar, va venir moltíssima gent.

Hi ha bon ambient entre la gent del jazz a Terrassa?

Sí, quan puges a l’escenari t’hi entens ràpid, sense parlar parles el mateix

llenguatge. També és veritat que m’he trobat a gent seca dalt l’escenari que no vol

tocar el repertori que proposes, gent borde com a tot arreu suposo. A la jam d’aquí

Terrassa també hi ve molta gent de Barcelona. El millor és que la gent de Terrassa

no cal que vagi a Barcelona a veure jam sessions o a tocar en jam sessions. Aquí

també ho tenim.

Quin perfil tenen els teus alumnes?

Cada cop tinc més alumnes que es volen dedicar a això. Crec en la llei del mirall i la

gent artista si veu que jo m’hi vull dedicar i li poso passió ells també volen. També

tinc moltes alu,nes que utilitzen la classe com a teràpia. Els animo sempre a pujar a

la jam, és un camp d’exploració molt guai de l’autoestima. Has de creure’t que ets

mereixedor de l’escenari, faig moltes classes sobre mind-set perquè tothom se

senti lliure per provar-ho.

Quins referents tens del jazz?
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Sarah Vaughan, Ella Fitzgerald, Bill Evans i Chick Corea, clarament.

Anècdotes?

Tinc una anècdota que sempre em sembla molt guai. Tinc una malaltia que es diu

anèmia falciforme, dels 14 als 16 anys em van haver d’ingressar moltíssimes

vegades per problemes amb la medicació. Jo estava dins el Consell de nens de

l’Hospitalet, vaig viure un temps allà, per tancar un cicle em van proposar fer un

concert a un centre cultural d’allà que es diu La Bòbila. Vam assajar molt amb els

músics, haviem estudiats junts en una escola de Barcelona que es diu Jam Session

que està a Plaça Espanya, vam fer un repertori xulo. Dos dies abans del concert em

van ingressar, per mi va ser molt dur, estava amb una bomba de morfina 24 hores al

dia, tenia molt dolor, si m’apagaven la bomba ho passava molt malament. M’havien

de posar xuts de morfina per estar millor. Estava molt deprimida i ni em movia, no

sortia ni de l’habitació.

La meva doctora sabia que jo estava així pel concert i em va proposar posar-me

dos xuts de morfina el dia del concert al matí, amb la condició que si ho aguantava

bé a la tarda me’n posaria dos més i podria anar al concert, sempre i quan tornés

aquella mateixa nit. Vaig aguantar bé i em van deixar marxar. Vaig anar a casa a

dutxar-me i vestir-me, a totes les fotos surto amb la mà embolicada amb un

mocador rosa, per tapar la via que encara duia posada. Puja va dos graons i

m’ofegava però vaig poder cantar bé, necessitava anar-hi i fer música.

Què sents al cantar?

Per mi és fer mindfulness, estar al moment present. Em treu l’estrès i les

preocupacions, és el que compartim amb el públic. La música és social. Me

n’oblido de tot, és terapèutic.
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T’has de cuidar molt la veu?

Quan ets cantant, portes l’instrument a dins i el teu estil de vida gira entorn d’això.

Has de dormir x hores, alimentar-te adequadament, tabac mai i cuidar-te molt

també emocionalment. Si perdo la veu ho perdo tot.

Alguna cosa que vulguis destacar de la teva vida?

La meva àvia ha estat el més important per mi, va patir violència de gènere molt

bèstia, a l’època de Franco va criar ella sola 3 filles, el meu avi era alcoholic.

Sempre va anar a contracorrent i jo també, al cap i a la fi soc música, negra,

freelance i amb una malaltia crònica. Per tant la fortalesa em ve d’ella, i el “artisteo”

també. Sempre em valorava, i a la meva mare i a les meves tietes també, sempre

feia que demanessim més diners per bolo perquè ens mereixiem més. Em va

ensenyar a valorar la meva feina i el meu talent, i a no sotmetrem mai. Ella era dona

de la neteja i la alguna casa ’havien denigrat i tractat molt malament, ella marxava

amb dignitat, no ho permetia. Va morir fa 4 anys pero el seu eco està sempre amb

mi. Vivia amb ella i la meva mare i aquests valors han deixat petjada en tot el que

faig. M’ajuda a superar la síndrome de la impostora que tenim moltes noies. També

ella parlava molt sobre diners, em fa ràbia la falsa humilitat de molta gent,

necessitem diners, els músics, per molta passió que tinguem, necessitem diners

per viure.

Pels meus projectes trio als músics que crec que més ho necessiten, tant

econòmicament com a nivell de ressò. També crec que cuidar el nostre propi cos és

molt important. Els músics ens deixem molts diners en la formació, jo no he pogut

pagar-me mai un conservatori, si ara guanyo diners he d’aconseguir creure’m que

ho mereixo, que a vegades costa. Em van convidar a tocar a l’hotel Palace i la

sensació que tenia era de que jo no era la cantant que hauria d’estar allà, que no hi

pertanyia, em van venir totes les inseguretats de cop. Sempre he partit de poc i en

llocs aquests sento que no encaixo, això és perquè tinc fugues en l’autoestima, i ho
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he de treballar. No hem d’acceptar que ens explotin, ens han posat al cap el “amb

això en tinc suficient” i no.

D’on ve el teu cognom?

La família del meu pare era de Trinidad y Tobago, al Carib, eren esclaus. Quan van

arribar-hi els esclaus africans, aquells que servien a les cases més riques

adoptaven el cognom d’aquella familia, Carter és un cognom anglès. Els meus

avantpassats servien a la familia Carter, jo encara conservo un cognom esclavista

anglès. “fa temps que el pressupost econòmic pel Festival de Jazz no es belluga,

això ens situa a la corda fluixa, res nou pel club de Jazz”
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Entrevista a Jan Julià

Quan vas començar a estudiar música?

A primària, al conservatori. No tinc cap background musical. els meus pares mai

han tocat. M'hi van apuntar per tenir la tarda lliure ells. Se'm va donar bé des de

petit, tenia molta facilitat i no necessitava posar-me a estudiar 6 hores setmanals,

sinó de ben segur que ho hagués deixat.

Vaig fer els 4 anys de bàsic amb el saxo. com a primer instrument vaig triar el

clarinet, amb els sortejos del conservatori no vaig entrar amb clarinet i vaig entrar

amb saxo i em vaig enamorar. Vaig fer els anys bàsics i després, en haver de triar

entre professional o avançat vaig triar el professional perquè no em costava gaire.

He de dir que aquí si que vaig patir una mica més a nivell teòric perquè apreten

bastant, a més estava cursant batxillerat i se'm va acumular tot. els meus amics

quedaven i jo amb 17 anys em passava 7 hores al dia al conservatori. sort de la

meva mare que em va apretar, sinó ho hagués deixat segur.

Em vaig arrepentir de fer el professional, vaig tenir una gran crisi amb la música sort

que a casa no m'ho van deixar deixar perquè ara ho agraeixo molt. A més jo vaig fer

saxo clàssic que és molt diferent al saxo jazz. Quan vas passant de curs la música

es torna molt més tècnica i menys lliures, per a oida no son tan amables, som molt

difícils pero no transmet res. Sem sumava que estava a batxillerat i que tocava

coses que no m'agradaven. Vaig acabar com vaig poder i vaig decidir deixar el

clàssic.

D'on ve el teu interès pel jazz?

Em vaig apuntar a un combo de jazz. No havia escoltat mai res, un amic meu,

guitarrista de jazz des de sempre, quan quedàvem sempre posava jazz i tocàvem

junts i m’ensenyava peces. Jo sempre notava una vibració molt diferent, molt
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magnètica, una connexió molt diferent entre els músics. Jo volia fer-ne però no en

tenia ni idea. Des d'aleshores he anat tenint professors particulars, vaig fer el curs

de combos de jazz al conservatori, jo només volia tocar amb gent, passar-m'ho bé i

el jazz m'ho donava. Considerava que tota la teoria ja l'havia fet i volia tocar amb

gent.

També cal un profe que t'exigeixi, sempre necessites algú que t'emputxi una mica.

T'hi vols dedicar?

No, no m'hi vull dedicar. sincerament em feia por que la música, una cosa que

disfruto tant, es convertís en una obligació i em deixés d'agradar. ho passava molt

malament quan anava a fer càstings, no estava fet per mi. la meva por era avorrir la

música. no volia dedicar-li tantes hores, que es convertís en rutina en obligació i

agafar-li mania. Em sabria molt greu. No volia que arribés un moment que em

cremés i no volgués tocar més.

Quins referents tens de jazz?

No en tenia al principi. Vaig demanar als meus amics que tocaven jazz i em van dir

molts noms. Dexter Gordon, per exemple. Primer et donen molta informació i

després amb els anys vas triant. Una cosa curiosa és que els meus referents son

molts més trompetistes que saxofonistes.

I no t'has animat mai a tocar la trompeta?

No, no... la trompeta és un instrument molt difícil! és totalment diferent al saxo, amb

només tres pistons ho fan tot! Admiro moltíssim els trompetistes.

I què me'n dius del Jan Julià Grup que surt als cartells de la Jazz Cava?
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Som tots amics, no és un grup consolidat com a tal. Aquest any pel festival de jazz

vam tocar sota aquest nom perquè em van encarregar des de la jazz cava un tribut

a Roy Hargrove i nosaltres ja l'haviem tocat un dia en una jam session. Et diuen: has

d'obrir amb tantes cançons. I tu muntes el grup i tries el repertori. Però de moment

no som un grup com a tal que organitzem concerts com a tal periòdicament però si

que toquem molt sovint junts.

En funció de la gent que ens deixen portar ens anem ajudant, cridant i agrupant.

Quina relació hi ha entre la gent del jazz a Terrassa?

Doncs és com un microclima super saludable. Ningú competeix, ningú jutja...

toquem i gaudim. A les jam sessions és increïble, som gent molt diferent entre

nosaltres. És una de les coses que més m'agrada i em sorprèn del jazz, la

interpretació és tan lliure i tan divertida. Em flipa el concepte de les jam sessions.

Tenim temes estàndards que tots coneixem com ara Someday my prince will come i

gent que no ha tocat mai junta decidim el to en que tocarem i connectem moltíssim.

Tenim diàlegs sense haver parlat, intercanviem música bans que paraules. Quan

t'entens amb algú ho notes a l'instant.

Què has fet fins ara de concerts?

Mentre estava al conservatori vaig tocar a la banda de Terrassa, temes de saxo

clàssic. A l'entrar al món del jazz he anat tocant i fent diferents bolos amb molts

grupets, com ara els de la Jazz Cava. A restaurants, casaments, etc.

També tinc un grup més comercial amb 9 cançons gravades, ens diem Atretz. Fem

una mena de pop català comercial i jo hi barrejo una mica de jazz. Te n'adones que

el jazz no ven tant a nivell econòmic però és el que més m'agrada. A la que marxes

una mica al pop és més fàcil fer-te un lloc. Ara tenim moltes coses, treballem estem

molt ocupats, però en el seu moment podríem haver anat cap a una discogràfica.

120



Ara provem de mesclar saxo de jazz amb tecno amb un altre grup i un altre

projecte.

I viure del jazz?

A Terrassa el jazz si que ven moltíssim, ara, això no vol dir que puguis viure del jazz.

Viure del jazz avui dia només intèrpret és molt complicat, o ets el millor del món o

d'Europa o d'Espanya o difícilment t'hi podràs guanyar la vida. A més, has de viure

patint, no hi ha estabilitat, si estàs disposat a viure sense estabilitat, endavant. Jo

no m'hi veia gens.

Has deixat totalment la teva vessant clàssica?

La veritat és que sí, amb el jazz l'he quedat molt apartada. Li guardo un bon record,

són molts anys... però vaig acabar molt cremat. Precisament això és el que no vull i

no crec que em passi mai amb el jazz. Realment gràcies al clàssic tinc moltíssima

tècnica de dits, però no em fa sentir com el jazz.

I què sents amb el jazz?

Uf, moltíssimes coses. Em transmet molta llibertat, és com si quedessis amb algú i

li expliquessis el dia, la setmana... et desfogues, ho treus tot. Et buides i tornes a

començar. El meu professor m'ho nota tot, quan tens una mala etapa i fas un solo

de jazz... ho mostres tot, la melancolia també la projectes. El jazz es permet

projectar la teva ànima. Té moltíssima essència el jazz, es crea una atmosfera brutal.

Sóc molt conscient dels inicis d'aquest estil, i ho remou tot.

Teniu contacte entre joves i pioners del jazz a Terrassa?

Sí, i tant. Coneixem perfectament la història del jazz aquí, els tenim molt respecte.

És un mon reduït i ens coneixem tots, encara que sigui de vista. L'Adrià Font, per
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exemple, a vegades ve a les jam sessions i et demana permís per pujar a tocar! i

penses... maremeva però si ets un dels millors músics que he vist! Puja i toca com

si tingués 17 anys, és un rollo tan guai. Son tots molt propers, toquem tots junts i és

xulo, hi ha molta admiració.

Vas triar tu el repertori de Roy Hargrove pel concert del festival de Jazz

d'aquest any?

Sí. La jazz cava et dóna molta llibertat. Agafem les músiques i modifiquem bases,

mirem com encaixar veus... al ser una mica més contemporani ens dóna molta

llibertat. Jo sempre trio el que més em transmet i el Roy em transmet moltíssim. A

més no és dels més coneguts i això també m'agrada.

A la Jazz Cava li tenen molt d'apreci, va venir dos o tres cops al festival. Nosaltres

sense saber-ho vam tocar en una jam session un tema seu i a la jazz cava es van

tornar bojos, recordo la cara d'il·lusió del Cesc i del Xavi, el porter i el del bar. Es

van revolucionar. La seva vida és el jazz, s'emocionen molt.

Quant fa que toques a la Jam session?

Molt temps! abans del covid la jam era molt diferent! no era un concepte de

concert, també venia menys gent, érem els de sempre. De les primeres coses que

es van obrir amb el covid a Terrassa va ser la Jam i moltíssima gent nova va venir,

era un oasis. La gent tenia moltes ganes de sortir i van descobrir la jazz cava, és un

planàs pels dijous al vespre.

I la Fredi's Jazz Band?

Doncs és una Big Band de Matadepera. Som uns 15 o 20 fixes i sona molt bé. Som

gent molt jove. Tenim un disc gravat, està a spotify. El director I professor és l’Enric

Alegre de Vilafranca, és dels Millors professors que he tingut i de les persones més
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enèrgiques i amb més passió que conec. Dels millors safoxofonistes, quan toca

tothom calla.
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Entrevista a Pau Gurpegui

Quan vas començar a interessar-te per la música?

Jo crec que a interessar-m’hi, des de ben petit. Els meus pares ja m’ho deien, el

típic que amb els bateries passa: que anava donant cops a les coses… Tinc el

record d’un restaurant on hi anàvem, a on estiuejàvem, a Blanes, i jo sempre anava

com tocant la bateria però a l’aire. I recordo que el cambrer em deia algo, i que els

meus pares devien pensar: ¿a este niño qué le pasa?.

I d’on creus que et ve, això?

No ho sé, a veure… La meva família ve d’un ambient bastant protestant, he anat a

l’església fins als 18 anys i allà hi havia una bateria, un baix, una guitarra un piano…

i allà cada diumenge es feia un concert. Així de pop cristià, molt senzillet, però bé,

jo crec que d’allà em ve una mica, de voler anar a l’església per veure la música.

Perquè bé als meus pares els hi agrada molt la música, encara que cap d’ells ha

tocat cap instrument ni ha estudiat res. I aleshores res, va ser cap als 11 anys que

em van dir: “niño vete a la iglesia a que te enseñe alguien”. I allà em van dir que no

em podien ensenyar res més, que se’n vagi a estudiar a algun lloc. I vaig anar a

l’Aula, i em vaig trobar al mític Oriol González, un bateria mític de Terrassa, unes

dues generacions posterior a l’Adrià Font. Seria com el següent Adrià Font. Em va

donar classes, després batxillerat, i vaig decidir seguir amb la música a l’ESMUC.

Però clar, jo no havia estudiat res de notes, de partitures, res de res.

Com ho vas fer?

Un parell d’anys al Taller de Músics, i vaig entrar. Però és que no és tan difícil,

potser portes pocs anys preparant-ho, però si portes fent-ho des de petit… potser

no t’ho planteges d’una manera pràctica com per estudiar-ho, sino que ho vas fent i

dius quina merda… perquè ja ho saps.
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La bateria la portes dins. L’Adrià em deia el mateix que des de petit ja ho feia.

Ho deia el Ringo Starr, que tots els seus companys, Paul, John, George, eren

bateries frustrats. I jo crec una mica aquesta teoria, perquè la bateria és el més

bàsic, ritme. De donar un cop i que soni. Pols, ball, parla… tot és ritme. Tothom

quan és un nen pica coses, després acaba tocant el saxo… qui sap perquè?

Qualsevol persona, tothom té una connexió amb el ritme en particular.

L’experiència a l’ESMUC, com va ser?

Molt bona en quant a companys, he tingut sort de tenir un grup molt bo de gent.

Amb la música hi ha gent que es pica, competitius, però la meva generació no. En

quant a la institució i les classes, podria rajar moltes hores. Una espècie de

cementiri de llegendes del jazz, que no saben fer classe, només han estudiat moltes

hores… i molts d’ells que han ingerit moltes substàncies.

Està molt mitificat.

És totalment així. I hi has de passar 4 anys. Però vas d’Erasmus i tampoc és millor…

en general els conservatoris… Mentre tinguis la sort de trobar un bon mentor de

bateria… A vegades els professors de combo em donaven consells evidents, o no

t’ho saben explicar perquè és innat, o senzillament no vols ser com ells perquè no

t’agrada com toquen. És totalment autodidacta, però és com la vida, pots seguir

consells però al final ho has de fer tu.

Fas jazz allà?

Sí, interpretació-jazz.

D’on et ve l’interès pel jazz?
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Mira, havia de tocar la bateria i hi havia jazz o moderna. No m’ho havia plantejat, jo

escoltava música… Sí que havia escoltat jazz algun cop però tampoc massa, i

aleshores durant aquest procés d’apuntar-me al Vallès em vaig trobar el Joan

Casares, el bateria. Ell és una de les persones que ho ha trobat, i quan el vaig

veure, veus que va de veritat. És jove, té power, impecable, el so… i vaig dir, ho he

de provar. Vaig una mica per obsessions i em va coincidir que m’havia apuntat al

taller de música. Allà vaig coincidir amb una de les persones que més m’ha influït

que és un gran amic, Iñaki, una persona normal, com qualsevol. Però teníem una

passió mútua i ens retroalimentàvem. Després de cada assaig anàvem a fer birres i

parlàvem de jazz, divagàvem… el so, la música… de tot. Haver trobat aquest espai

de frikejar i obsessionar-me va ser molt bo. Vaig aconseguir ficar la pota allà. I el

Joan és el meu mentor, tot i que no vol ser-ho. Li demano que em faci classe però

ell no vol: em diu: “quedem i toquem”. I és un estandarte del jazz típic d’abans.

Com comences a tocar a la Jazz Cava?

A Jams. No recordo quina seria la primera, però tinc records durs de sortir amb

gent potent i pensar… sé que estic més fora que dins. Pujava molts cops sol

perquè no coneixia gent que estigués en el meu punt. A vegades amb l’Aurora… no

sé, em tirava a la piscina. Molt lligat a l’Aula, perquè molts profes anaven allà.

Com era l’ambient?

Molt bo, jo m’he trobat molt bé. De seguida van confiar en mi per donar-me una

jam.

Com veus el fet de dedicar-te a la música, la por a que es torni una obligació.

Jo no ho he pensat mai perquè mai m’han “matxacat”. Segur que hi ha gent que

pensa així, però no sé si és realitat o frustració. Avui en dia és més fàcil dir “no vull

passar pel que s’ha de passar per intentar-ho”. Jo no m’ho he plantejat mai, al final
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te n’adones que tot és molt més fàcil. Si ho fas amb passió, ets molt pesat… és que

ja no és com si treballés en la música, és una forma de vida. De fet tinc ganes

d’acabar d’estudiar per veure com és aquesta vida.

Tens projectes actuals?

Amb l’Atenea fem moltes coses, porta molts anys picant pedra i ara li surt bé. Jo he

tingut la sort que hem coincidit, som amics, i m’ha donat l’oportunitat i li agraeixo. I

jo li aporto el que ella necessita. Ara mateix amb qui més coses fem és amb

l’Atenea i el Marc Uroz. I després amb el Jofre Fité, de Barcelona. I amb coses més

esporàdiques, bolos de treball com acompanyar una coral… ho prefereixo abans de

fer de botiguer en una botiga. M’agrada moure’m, conèixer a la gent, parlar amb el

director… a mi m’agrada.

El procés de compondre, com el veus?

De dues maneres. Tinc les composicions com si fos un joc, un sudoku on has

d’ordenar les notes perquè soni guai. En tinc alguna guai, vaig trobar una melodia i

es va desenvolupar… encara que les cançons instrumentals em costa

desenvolupar-les. La cosa sentimental de la gent que canta, és el que connecta

amb mi. Quan tinc una idea al cap primer faig llibreta, després guitarra. Diguéssim

que hi ha com un germen ―aquesta és la part inexplicable― i després l’obsessió

és el que ho converteix en cançó.

Fas Jazz pur o t’agrada experimentar?

M’encanta provar coses noves. En tinc algunes d’estil hard bop o bebop però no és

el que més m’agrada, ho faria més per encàrrec. Per mi és com jugar a un videojoc,

jo m’ho passo bé. Al final ho aprens a fer, tens les eines. No és tan místic com

sembla. Res ho és.
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Què sents amb el jazz?

És una música molt potent, expressa molt. Crec que requereix ment oberta, de no

buscar res. És com si veus una pel·li d’autor. Potser et fa sentir malament, és lo que

hi ha. M’agrada la sensació de risc que té aquesta música. Això que la gent flipa

amb Michael Jackson ballant i cantant i pensa que potser se li trencarà la veu, a mi

m’agrada. Quan veus Sonny Rollins, Lee Morgan o l’Art Blackey tocant la bateria i

flipes… què vindrà després? Hosti, no sé, algo ha de passar, sembla que li

explotarà la bateria. O a vegades la música més tranquil·la, però que és cool, no ho

sé. Una tensió tan fina que es pot trencar en qualsevol moment. I és una música

que expressa molt com se sentien, els afroamericans. Sempre intento posar-me al

lloc dels afroamericans, com se sentien quan creaven el jazz, la vida que tenien als

camps de treball i com van ser robats.

Això tots ho repetiu, ho teniu present.

És que és un altre origen. Està bé que existeixi el jazz europeu, a mi m’agrada, però

és una altra cosa. Que tingui el mateix nom… no ho sé.

També hi ha molt racisme, els premis se’ls enduen blancs… potser tècnicament és

més bo però no estan fent allò, és una altra cosa. Veus grups nòrdics valorats amb

cinc estrelles i grups negres dels originals amb tres estrelles. Hi ha un problema

molt gran. Nosaltres estem fent una altra cosa, és com música clàssica

improvisada.

Inclús a l’ESMUC, parlen del hard bop com si fós un “barullo”, volen l’estil europeu,

immaculat.

Creus que es podria millorar aquí a Terrassa l’ambient?
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El problema és d’arrel, aquí hi ha jazz perquè hi ha una tradició i es va invertir

diners, i a través del Farràs i l’Adrià Font i la Jazz Cava. I la nova Jazz Cava és

gràcies a l’Ajuntament. Ara la gent escoltarà el que vulgui, però allò està allà i

bueno. Com podria millorar el jazz a Terrassa? Fent-ho bé.

Comunicació.

Sí, fes-ho accessible, fes que li agradi a la gent, per xarxes… Tot el tema empresa,

fer-ho bé. Però també clar, a Barcelona funciona, però som a Terrassa, una ciutat

dormitori.
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Entrevista Susanna Carmona

Quan entres tu a l'entramat del jazz a terrassa?

A l'octubre o novembre del 1997. Fa 25 anys. Jo començo en el marc de la

temporada estable com a cap de premsa de jazz terrassa. A mi m'agrada el jazz,

sóc aficionada, conec gent del món, acabo la carrera de periodisme i faig altres

temes, de freelance i en aquestes doncs la persona que era cap de premsa per

circumstàncies no convé i m'ofereixen la feina. Se'm combinen diverses facetes,

d'una banda la cultural i del jazz i de l'altra doncs formar part de la professió que he

escollit. Un cúmul de coses que conflueixen. Uns anys vaig portar només la

premsa, després també publicitat i difusió, i més tard també la coordinació del club

de jazz. En grups petits fas de tot. Ara són ja 25 edicions de festival i temporada

estable.

Fas una mica el que feia el Valentí Grau, de promotora de la jazz cava.

El que faig en el dia a dia habitualment, sóc la responsable des de l'oficina de

portar les xarxes, recepció de propostes, venta d'entrades, valoració de propostes,

tancament de programació, textos, fer de portaveu, relacions institucionals,

informes... és una feina al complet. Sóc l'enllaç entre els professionals i la junta del

grup de jazz on hi ha el Valentí Grau. És una feina molt diversa, perquè la jazz cava

a banda de la temporada estable i el festival pot acollir també un programa educatiu

amb escoles municipals, o un assaig de músics... tot això passa per l'oficina. O una

empresa que vol fer un concert, o un concert per l'església.

Quines iniciatives feu amb les escoles?

Mira jo porto 25 anys i ja abans que entrés estaven en contacte amb el Patronat

d'educació de la ciutat. Com un programa de dos facetes: unes sessions a l'aula on

s'expliquen uns instruments, temes diversos sobre el jazz; i després com a cloenda
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es monta un concert pedagògic al mes de març per als alumnes a la nova jazz

cava. En els entorns pre-covid eren uns 1500 alumnes i ara ho hem recuperat i

estem vora els 800. Això es manté des de fa 25 anys i també col·laborem amb el

conservatori, el taller de músics de Barcelona o el superior de l'ESM. Fem Jam

Sessions amb l'escola d'aquí Terrassa... una Jam al mes la porta Taller de Músics...

donem sortida a diversos projectes educatius. Combos, Big Bands, de grau mig

tenen oportunitat de fer un concert pel festival.

Quan comences a tenir interès pel jazz, i d'on et ve?

Ve d'amics. A casa meva s'escoltava més flamenco, reggae, funky, soul... Jazz no

se n'escoltava gaire. Però el fet de ser de Terrassa té un component important,

haver vist concerts populars a la plaça vella o a la plaça catalunya... i després una

relació d'amistat amb una persona molt aficionada al jazz i a partir d'aquí jo

començo a anar-hi, a concerts. El primer que sóc conscient d'anar-hi amb intenció

de pagar una entrada i tal va ser el Tete Montoliu en trio als amics de les arts. La

(nova) Jazz Cava no estava ni oberta. Parlem dels noranta, però encara no era el

1994.

Quan va arribar la pandèmia com ho vau viure?

Va ser molt estressant perquè l'esclat i el confinament ens va enganxar quan

inauguràvem el festival de jazz del 2020 de març. Hi havia músics internacionals

que ja havien arribat aquí. Em van trucar al matí de l'alcaldia per dir-me que era per

ja mateix. I vaig sortir d'allà amb el festival ajornat. Va ser molt decebedor i

estressant, tot el que has construït s'ha de deconstruir. Trucades a músics

internacionals que anaven cap als aeroports. "No hi vagis". Frustració molt gran. A

partir d'aquí, tancats a casa, tenir molt clar que malgrat tot l'edició del 2020 la

faríem. Em sento bastant responsable de la decisió que això no podíem deixar-ho

de fer, més tard, diferent, sense músics internacionals i reprogramat. Però que

teníem l'obligació moral, i en vers la ciutadania i els patrocinadors, col·laboradors,
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músics i equip, de fer-ho. I a l'octubre vam fer-ho, adaptant-se en cada moment.

No volíem deixar d'oferir l'espai al públic i als músics.

El pícnic jazz el recuperareu?

La idea era recuperar les activitats a l'espai públic, però al desembre van pujar els

casos i era imprudent, amb la convocatòria tan massiva que suposa. Hem fet algun

cicle al Parc Sant Jordi, no és ni pretén ser el pícnic però ha donat una mica la

possibilitat de fer un concert fora. La intenció, sí, és recuperar el pícnic pel març de

2023.

És el que té més èxit.

Sí. Ja havíem fet al Parc de Vallparadís a dalt el primer pícnic jazz el 99, la intenció

era donar-li una dimensió més popular. Havíem tret el festival del concepte de club,

però el pícnic és el que popularitzava tot. Per molta gent el pícnic és el festival i

altres coses no les coneixen. La nostra intenció és fer que les coneguin, per no

quedar molt reduits a una jornada o al festival. Volem ser regulars.

Les Jams van captar molta gent jove durant el confinament perimetral.

Sí. Dins de la desgràcia, vam ser agosarats i vam ser els primers a tornar a fer

activitat cultural. Un cicle d'estiu que vam avançar al juny, ho fèiem al pati perquè

es podia fer a l'aire lliure. Com dius vam captar molta gent jove perquè no hi havia

res a fer. Tot era més d'hora perquè hi havia toc de queda, ho vam haver de fer a les

21h. Això va fer que molta gent que no pot sortir fins tard entre setmana, perquè va

a l'institut per exemple, vingués. També vam captar músics joves. S'ha incorporat

un relleu generacional tan a dalt com a baix de l'escenari. Això és molt important

pel jazz, per la música i també pel club de jazz perquè és imprescindible. Ara la clau

és fer que vinguin altres dies també, un divendres o pel festival altres dies. És un

procés lent. Sabem que quan venen els hi agrada molt. Ara la clau és fer que tornin.
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Les xarxes podrien explotar-se més?

Ho fem. Podríem fer-ho més però som bastant proactius. Hi hem entrat, dins de les

possibilitats econòmiques. No externalitzem els serveis, tot ho fem dins del club.

Vam ser els primers en tenir web, de festivals de jazz. Després plataforma pròpia, i

xarxes. Penso que podríem fer més promoció, això més la web és una bona forma.

Ara s'ha de combinar tot, també en els mitjans tradicionals encara que decaiguin

una mica.

Teniu un públic ampli d'edat.

Sí. Ara a més amb les Jam sessions tenim un públic més jove. Però que està

interessat en la música, perquè ho ha estudiat o en sap. Hem abarcat diferents tipus

de públics, tenim un públic gran d'edat també. La pandèmia ha fet que la tercera

edat no vingui tant als concerts, per por. I ho han substituit una mica els joves.

Hi ha un futur que proposa molta evolució.

Sí, es nota. S'ha de fer una mica de tot, la programació és molt diversa. Si fas algo

novedós, si a l'escenari hi ha gent més jove, generalment a platea hi ha un públic

més jove. És un efecte directe.

Tens molta relació amb els músics que pugen.

Sí, he anat vivint diverses etapes. Tens forces generacions... els músics van per

afinitat i generacions. N'hi ha que els hi agrada tocar amb gent més gran, compartir,

penso que és interessant barrejar. Jo conec les diferents franges, i els més joves

també, ara més. Estem intentant copsar nous grups, sí, tinc bona relació.

Ells tenen molt presents els referents.
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Sí l'altre dia ho dèiem amb l'Adrià Font. Ell farà una jam al juliol i li deia que l'altre

dia algú preguntava per ell. Diu que ara li costa més el dijous perquè li fa cosa tots

tan joves. Dic, home, cosa no, si ells frisen perquè vingueu. Es com quan fas una

jam de jazz i blues i els de jazz hi van menys. Penses, home, perquè no hi aneu.

S'hauria d'aconseguir vèncer això.

Ells es veuen desplaçats però els joves els hi volen.

Clar, el Farràs va fer 80 anys l'altre dia, l'Adrià en té 77 o 78... i tot i així són actius.

Pel que fa als recursos, quina és la relació amb l'ajuntament?

Bona relació, hi ha un conveni anual, ara per 2022 hem firmat un conveni per 3

edicions. Ens permet tenir la sala que tenim, perquè la nova jazz cava... però ens

deixa llibertat i no sentir-nos coaccionats. Podria ser millor però dins de tot estem

contents. L'ajuntament cuida aquesta part de Terrassa, la valora. Abans hi havia

menys propostes culturals que les que hi ha ara. Ens sentim acompanyats. Som

una entitat sense ànim de lucre, necessitem recolzament de les institucions.

Sí que és veritat que fa temps que el pressupost econòmic pel Festival de Jazz no

es belluga i això ens situa a vegades a la corda fluixa, que no és res nou pel club de

Jazz, sempre hem estat a la corda fluixa, però cansa.

Sou un bon aparador per Terrassa.

Sí i s'ha aconseguit mantenir durant el temps tot i altres projectes, el festival

sobretot.

Tornant als artistes, teniu algun criteri de selecció?

134



El criteri inicial és que la proposta estigui en l'àmbit jazzístic, tot i que l'amplitud de

registres, blues, clàssic, ens permet ser amplis. Però és difícil que propostes

allunyades siguin acceptades. Hi ha premisses d'actualitat del sector, nous

projectes, col·laboracions interessants, discos nous... dins de l'escena catalana,

que és la nostra majoritària. De tant en tant fem concerts de fora, ja sigui de l'estat

o internacional. El criteri sempre és la qualitat i l'actualitat dels projectes. Tot i que

també s'han de fer clàssics, també són actualitat del sector. Donar el reflex de

l'espectre ample del jazz a Catalunya. Músics novells, músics consagrats, projectes

renovats... També ells mateixos t'ofereixen concerts. Tot i això, encara que fem el

festival i 100 concerts fora d'ell, queden moltes coses fora. O perquè no són encara

grups prou fets per estar a un espai d'aquest nivell o perquè no tenim més espai. I

llavors hi ha molta més oferta que demanda, hem d'aconseguir un equilibri per

oferir coses que ens donin un rendiment.

Com veus el futur del jazz a Terrassa?

Bé, perquè cada vegada hi ha un sector més gran. Quan van començar als 60, el

Farràs i l'Adrià, no hi havia ningú més. Havien d'obrir camí i fer entendre aquesta

música, que no agradava i estava censurada. Van fer un esforç molt gran i fer un

festival el 82 amb molta gent. Van aconseguir que Terrassa quedés posat al mapa

gràcies al jazz i s'ha mantingut amb el festival i són capdavanters. Però a l'entorn

d'això ha sortit una activitat jazzística, hi ha hagut escoles que fan jazz, el

conservatori ha augmentat la secció de jazz, una batalla forta amb la clàssica, han

sortit escoles privades que també fan projectes, discogràfiques amb seu a Terrassa,

estudis de so, músics joves que estudien jazz i tenen espai per tocar. Té una

progressió i té futur. Tots els pioners tenen un relleu generacional en la gent que

treballem d'això, jo mateixa, o l'Oriol Bacardí, que fa de tècnic i la producció... hi ha

una sèrie de professionals que hi treballem, ja no hi ha un esperit amateur, s'ha

hagut de compaginar amb activitat professional... jo penso que hi haurà jazz per

temps. La lluita és poder combatre amb tanta activitat com hi ha, i amb la

necessitat que la gent escolti. El jazz necessita que la gent escolti, i vivim en una

135



època on la gent escolta poc, poc temps i tot és molt ràpid. Això va en contra

nostra.

D'altra banda la gent necessita parar, i la jazz cava és un espai que permet

fer-ho.

Sí. És veritat, als anys 70 quan hi havia l'antiga jazz cava deien que era un espai de

llibertat, per la situació política. Ara és un espai de repòs, de reflexió, de poder

consumir cultura de forma tranquila. T'atures.

No sortiria bé si no ho portés algú que s'ho estimi.

Al final, comences a treballar-hi per afició, perquè demana molt de tu, molta

dedicació de la teva vida. Al final no estàs treballant sempre, però... encara que la

teva feina sigui més de gestió. Si vols tenir un resultat professional necessites tenir

aquest filtre, però sense la il·lusió no es pot fer aquesta feina, treballaria d'una altra

cosa. Aquesta part emocional és important per treballar en la cultura en general, i

en el meu cas en concret també. Hi ha molta pressió, quan tens 4 espectadors i

quan en tens 350 i no saps on fotre'ls. Si no t'ho estimes és difícil que t'ho aguantis.

136



Entrevista Alba Ruiz

Com veus el jazz a Terrassa?

Malauradament, l’aposta acadèmica que hi ha a terrassa no és la mateixa que a

Barcelona. Tenim una història de jazz increïble pero no se sosté acadèmicament. Un

dels objectius que tinc és, quan em toqui fer de profe, remoure i donar vida a tot

això. Tenim moltes coses a terrassa i falten profes molt implicats. Tradició de

música n’hi ha però no hi ha tanta pedagogia del jazz.

A la Fredis si que tenen un professor genial, que ensenya molt diferent i surten

músics molt bons. Quan em toqui ser professora vull fer-ho així. L'ambient del

conservatori està enfocat plenament al "do" al ser bo o no. No es valora l'art que

porta cadascú, el que sents. Es una comparació constant. Només te'n surts si

entrenes el teu cap per a ser super competitiva. Em vaig trobar encaixada en això

de la competitivitat. Vaig fer professional.

Després he estat dos anys al Liceu. Ara estic en una excedencia, estic molt i molt

cremada. He començat a anar a moltes jams. A fer-me moltes preguntes sobre qui

sóc i que vull transmetre amb la música. El Liceu es el conservatori pero a nivell

encara més bèstia.

Al Jan Julia, al conservatori el van linxar com a mi, i es super bo. Però ell va deixar

aquesta vessant i amb el professor de matadepera ha imprès a improvisar super bé,

això al Liceu no t'ho ensenyen.

Agafar-li aversió a l'instrument? Tha passat?

Totalment. Aquests dos anys al Liceu es el que m’ha passat. M’ha anat bé parar i

posar-me a treballar de qualsevol cosa (treballo a la pastisseria de l'Avinguda

Jaquard) necessitava veure que podia ser útil en algun altre camp. És com que en el
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món de la música es deixa molt de banda la psicologia. La gent que hem arribat a

cert punt d'estudis musicals, som gent que tenim molta sensibilitat, i aquesta part

no es treballa gens. Quan estava al Liceu em vaig menjar molt al cap, pensava que

no servia per a res, vaig entrar en un bucle de pensaments intrusius que no em

deixaven avançar.

Et fan pensar que si no ets el millor no vals, i això és mentida. Has de pensar en

positiu i anar fent passos petits, tots trobem el nostre forat, i l'ambient acadèmic no

t'ajuda a veure.

Quan surts del conservatori i arribes al Liceu et trobes amb una realitat abrumadora.

Quan comences a tirar cap al jazz?

Al conservatori sempre havia fet optatives de combo, sempre havia combinat

classic i jazz. Va arribar un punt que amb el clàssic tocava i em sentia buida. Amb el

jazz podia dir coses, treure algo meu. El jazz tambe te tecnica i tradició,

practicament com el classic, pero sentia que em permetia ser una mica més flexible

i trobar el meu so.

Hi ha molta gent que ho fa bé, jo vull fer la meva música. S'ha de treballar la

composició i la interpretació. Al barroc, el classic també s'improvisava i després

feien transcipcions. Tot això s’ha perdut.

Vaig fer un salt al buit. El jazz és complicat, jo tocava pentatòniques i segueixo

navegant en elles.

Ara estàs amb el disc de l'Atenea?

Si! Ella ha volgut comptar amb mi pel projecte i penso que pot sonar molt be. Vam

anar a catalunya ràdio i ja vam posar-nos a prova.
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Quin estil feu? Que li aporteu els musics?

Fem la peça entre tots. Els que tenim la carrera i experiència anem fer els

arranjaments i arreglant les melodies. A sobre l'Atenea canta molt guai i també està

molt pendent de que tot quedi ben empastat i decideix què vol i què no. El criteri és

molt important i cadascú ha de tenir i defensar el seu.

Perquè vas triar el saxo?

Feia música al SEM vaig fer un any d'iniciació on no fèiem instrument, només

solfeig. Ho vaig passar fatal, no entenia res. Vaig haver de buscar les meves

aliances, plorar-li a la profe... Vaig entrar amb 8 anys i hi havia gent que portava des

dels 4 anys. Poc a poc, jo estava entusiasmada perquè m'agradava la música, però

no sabia ni la clau de sol. Vaig entrar a la coral, abans del saxo. Jo no sabia que hi

havia coral i al saber-ho m'hi van apuntar. I el saxo estava molt relacionat amb la

veu i la meva profe va pensar que jo podria fer-ho bé i efectivament. Va ser un

match increïble. El meu profe de saxo va ser qui em va fer arribar fins aquí.

Encara cantes?

Sí... Sempre he tingut molt complexe i he sigut més saxofonista que cantant. Ara

estic fent classes amb el Javi Prieto que és un gran professional i m'estic situant

també com a cantant, però encara no m'atreveixo a les jams. Suposo que

practicaré a casa fins tenir un repertori sabut i llavors em llençaré a la piscina, jo vull

poder fer les dues coses.

Et sents còmode a la Jam amb el saxo?

He passat èpoques de tot però aquest any m'ha ajudat a deconstruir aquestes

pors. I sobretot l'Atenea, tenir companyes de batalla amb les que vas i et trobes en
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la situació... fer que soni el millor que pot sonar amb la gent que et trobes. Amb

l'Atenea ens hi hem anat trobant bé i cada vegada millor. Però no sempre és un

ambient còmode... M'he acostumat a anar al Jamboree i ja és un ambient on m'hi

trobo millor però la Jazz Cava que jo hi anava bastant abans, ara m'està costant

més, per horaris. Però hi vull tornar per entrenar i no perdre el lloc. Ara mateix al ser

una persona que no té bolos, les jams em serveixen per entrenar pels bolos. No em

paguen però no perdre diners.

És una bona oportunitat per tocar davant d'un públic.

Sí, les jams són molt entre músics, però l'Atenea m'ha ensenyat que al públic li

devem tot. Toques per unes persones que t'estan escoltant, també per a tu, però no

pots oblidar la gent. És maco comunicar a la gent que no coneix el llenguatge del

jazz. Al Jamboree està molt aconseguit això.

Aquí el format és més de concert.

Sí, aquesta és la gran diferència i fa una mica de mandra. Hi ha una mica de fredor.

Però ara s'han animat molt més després de la pandèmia. La gent veu que per fer un

pla tranquil, de festeta i cultural... és una de les millors opcions de Terrassa.

Jo vaig començar a venir arran d'això.

Que maco que la gent s'apropi a la música com a simple "pla bonic". Fer algo que

té vida, emoció, que em mou.

La del Festival va ser molt heavy.

Sí, jo no vaig poder anar-hi perquè em trobava malament. En el context del festival

tot puja molt més i és meravellós, però després es desinfla. És una pena. S'ha de

promocionar.
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Falla la comunicació.

Sí, i està tancat a un tipus de llenguatge concret. Està molt bé però es podrien fer

jams de blues, de funky, de Be Bop. Al jamboree estan tutelades, hi ha un

organitzador, programa les jams... La cosa funciona. Aquí ho han de fer els

mateixos músics que obren la jam. Has de portar els músics i amenitzar tota la jam,

per 60 euros que et paguen com a músic. Falten figures musicals de pes, gent que

pugui organitzar-ho. Perquè la gent externa és difícil que ho faci.

Quins referents tens de jazz?

Vaig començar amb el Phil Colom. Després tot de discos de jazz francès, molt

europeu i afrancesat. D'aquí a la Billie Holiday. Ella Fitzgerald també... Lo xulo és

que són molt senzilles. La Billie Holiday sempre s'acompanyava del Lester You, un

saxofonista tradicional. Aquí vaig començar a veure una mica amb la oïda... Vaig

tenir una època d'anar escoltant molts cantants i saxofonistes com l'Art Pepper, el

Xavi Parker, tot molt jazz autèntic, tradicional. No tan modern, això em ve després.

Intentes innovar al tocar?

Ara tenim més referents, el món de les xarxes ens fa veure més coses. Sí, jo ho he

provat molt. El Jamboree i l'Atenea m'han fet despertar aquest gust modern, estic

intentant passar acords, transformar l'oïda, però de tant en tant vaig fent coses més

modernes. No vull ser una artista tancada.

Composes?

Sí, vaig fer una gravació fa poc en un estudi de terrassa. Amb el Marc Ribera, un

productor de la jazz cava. Té un estudi en un lloc que és un taller d'artistes plàstics i

té un estudi de gravació preciós. Cobra molt bé l'hora, ho fa per vocació. 20 l'hora.

Vaig fer 3 temes. Un estàndard, un amb l'Atenea, i un meu. Amb la veu m'és més
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fàcil, coses que vull dir. Amb el saxo em costa més composar. Treure només n'he

tret un i a la Jazz Cava quan vaig fer l'obertura vaig presentar-ne una altra. Poc a

poc, sí vull seguir fent-ho.

És jazz pur?

No, de fet tira bastant cap al pop. Els meus referents propers són més aviat Sílvia

Pérez Cruz i aquesta colla... i després els de pop. El jazz serà sempre el meu gènere

bàsic i a partir d’aquí construeixo, però el tema depèn de com l'arregles. Es pot fer

de mil maneres.

Tens projectes en ment?

Un parell. Un que m'il·lusiona és un duet amb una cellista, l'Anna Llorenç. Temes

que componc i canto i ella fa la melodia. Cello i veu i unes notes amb el saxo és la

meva idea i crec que funcionarà.

En quin idioma, per curiositat?

En tinc en català, en castellà i en anglès. Depèn de com em surt, segons la

sensació que tinc. És que tinc referents d'aquesta onda, molt xulos. La Clara Peya,

que composa en català, però també en castellà. No té filtres. O la Nedderman, que

en una mateixa cançó té paraules en idiomes diferents.

On t'agrada més tocar?

He provat moltes coses. L'últim que m'ha anat molt bé és -com que ara estic

bastant a Barcelona- anar al parc de la ciutadella a la tarda. Ningú em va dir res,

vaig estar molt tranquil·la. Sinó a la meva habitació a casa, hi tinc una cabina que el

meu pare va construir, insonoritzada. Al principi hi passava moltes hores i em vaig

emparanoiar... s'ha d'aprendre a regular-se i saber tocar a fora. Ara tinc por a

142



molestar perquè m'he acostumat que ningú em senti. El problema de la Ciutadella

és l'hivern.

A veure si et veiem un dia a Vallparadís tocar.

Ho vull provar! Em fa cosa perquè ningú ho fa...

Com va ser la vida al conservatori?

Fa relativament poc que estic còmoda i empoderada. He tingut un procés de

reconstrucció aquest any molt important. El conservatori i llocs així em van generar

uns nivells d'ansietat, de molta tristesa... coses que no m'havien passat. Això em va

passar entre el primer any de carrera i la pandèmia després. Em vaig sentir molt

aïllada, i és una cosa bastant habitual entre músics. Salut mental. És un tòpic que

n'hem de parlar. Hi ha professors que es dediquen a linxar-te perquè creuen que és

el millor per tu. Arriben a ser profes i no els hi interessa, ells volen una altra cosa... i

si ets una persona massa sensible... i a sobre és una mica misogin aquest món. Si

no tens aquesta fortalesa masculina es dediquen a menjar-te molt el cap. El Joan

Robles, que va ser el meu primer professor... una experiència terrible. Jo anava fins

i tot a casa seva i pensava que bé... però de sobte va començar a sentir-se ofès

perquè jo no avancés com ell volia. Hi havia coses que no funcionaven, un bloqueig

on jo no avançava i jo tampoc. I arriba un punt de no retorn si no et donen les eines.

Penses que no pots tocar, que no tens el do. Comences a estudiar menys, et

menges el cap. L'ambient acadèmic m'ha fet molt mal. Tinc passió per la música,

pero si et posen dins d'un sistema hi ha gent que no encaixem. Jo he hagut d'anar

al psicòleg i estic molt orgullosa d'haver-ho fet. En el pitjor moment vaig demanar

ajuda a me mare, li vaig dir que ho havia de fer. No tinc una situació econòmica

complicada i em van poder ajudar. Vaig anar a una psicòloga de Terrassa que no

sabia res de música però em va ubicar, temes a casa, dinàmiques... i poc a poc

vaig anar a professionals de la música. Crec que és algo que no està cobert en el

món de la música. I ara tinc una amiga que està així també, però no es pot pagar un
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psicòleg. Tots els conservatoris haurien de tenir un departament o 3-4 persones

especialitzades en l'àmbit.

Al final és la llei del més fort. Hi ha coses que no són sanes. Qui aguanta, aguanta, i

després es converteix en el mateix com a professor. I qui no aguanta queda

descartat. És una cosa seria. L'Atenea fa molt això del mindset, i ella també ha

tingut problemes en aquest sentit. És molt difícil trencar això si a sobre t'han de

posar una nota. Hi ha gent que té més preparació, menys... però un dia que has de

treure la nota. Com a totes les carreres, però aquí tens una persona que

t'assenyala, t'ho diu una vegada a la setmana. I un dia et diu, hòstia que bé! Perquè

ell està bé aquell dia.

M'ho dieu totes.

Més nosaltres que ells, o perquè no ho diuen o no ho identifiquen així. Ja no és que

vagi tant amb el gènere sinó amb el rol. Potser un noi en la mateixa situació que jo

tampoc pot. M'ha servit molt la Samantha Hudson, que diu que ha après a superar

estar fora de la norma. Però clar, és molt dur. Se't mengen. (La música) Està molt bé

però és molt buit. Hi ha gent que toca bé però penses... què tens a dir? Aquesta

educació en valors, de grup, d'estar connectades... falta a la música. I això crec que

a Amèrica passa més, hi ha millors pedagogs.

És fort com s'ha mercantilitzat una cosa tant sensible com la música.

És molt capitalista. Es veu en el panorama musical. Un es mengen als altres. Està

molt bé el que triomfa i ven, però falta respecte i que les discogràfiques s'obrin a

algo diferent... Sempre és algo que funciona. Poc a poc t'has de posicionar en

aquest ambient. Ningú parla de la cara B. M'agradaria sentir a parlar de les grans

dives de tot el que hi ha darrere. La Selena Gómez és de les poques que en parla.

Falta gent que no té cap problema que en parli:  Bad Bunny.
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Que no sembli alguna cosa aïllada perquè no ho és.

Gens. I tens sort si fas xarxa i en pots parlar. Ens hem fet les cures aquest any. La

cadena de cures, li dic molt a l'Atenea. Com estàs disposada a ajudar perquè a tu

t'ajuden, com t'obres...

Hi ha pinya amb l'ambient del jazz a Terrassa?

Especialment, em sento afortunada de dos o tres persones d'aquí. Un d'ells el Pau

Gurpegui, el bateria de l'Atenea. I és un noi que sempre m'ha animat a pujar a les

jams, a bolos a Barcelona... ha mogut a molta penya, ha apropat a molta gent. Ha

fet aquesta feina que falta. Dir-me "va, atreveix-te". I l'Atenea, que ha fet

exactament el mateix. I m'ha descobert el Jamboree, allà la penya és més oberta.

És com anar de festa amb música en directe. I llavors els de Matadepera entre ells,

el Quim, el Jan... Jo et parlo de la part més fosca però també estic feliç.

Què sents quan toques?

Moltes coses. Depèn. A vegades nervis i por, però és lo mínim. Normalment una

alliberació. És gutural, puges i no penses. Connectes amb altra gent que toca amb

tu i et sents plena. A les jams més. Tens la part de bolo i la part fortuïta de

connectar amb la gent. I la gent entén el moment. La gent no entén el llenguatge

pero si el que està passant. Has pujat a donar el que tens en aquell moment i això

implica molt el públic. Es magnetic. Encara que no coneguis el jazz, et mou. El que

m’agrada és tocar dos o tres temes i després posar-me de públic i gaudir de la jam

des del públic. Sense pressió, només escoltant. Es una manera d’anar gratis cada

setmana a escoltar música en directe i a sobre tocar. És un espai gratuït i amable.

Teniu bona relació amb els grans?

Han experimentat la mateixa por que nosaltres , i això ens uneix. Encara que fem
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música diferent.

Llàstima es que no hi havia dones....

Només hi havia cantants. I els seus noms no han passat a la història del jazz a la

ciutat. Nosaltres estem apretant pero el món de la música és un ambient molt difícil

per fer-te un lloc com a dona, com a cantant encara però d'instrumentista costa

molt.

Tens alguna cosa que vulguis destacar en especial?

Les jams m'han salvat. Sha de treballar molt la salut mental dels artistes. Per a mi,

treballar-la ha suposat tornar a agafar la música amb il·lusió.

Ara estic intentant marxar del liceu i anar al Taller de Músics. Canviar expedient. No

vull tornar a veure els profes que he tingut al Liceu. Alla ja estic etiquetada d'una

manera i necessito un canvi d'aires. No se si serà millor o pitjor però jo entrare amb

unes eines que no tenia abans d'entrar al Liceu. Tinc un valor, i al Liceu no me’l

donen. I el valor que tinc no me’l aporta una escola, me'l dono jo.

La musica no és qualsevol carrera, no és només un títol que t'has de treure en X

anys. I això el sistema no ho entén. Jo vaig aprovar les proves per l'ESMUC i vaig

quedar setena. Es tan difícil i genera tanta ansietat. Estas acabant batxillerat i

també has de lidiar amb els estudia de música, que són molt difícils i hi ha molt

poques places. Has de desmitificar les escoles i donar-te valor a tu, buscar les

teves estrategies interiorment i tenir la consciència tranquila de que tu mateixa et

formes el teu camí. Tu no vals una nota.

Cada persona es un món increïble, un univers. Tens ganes de fer la teva música, de

tenir el teu espai. L'Atenea m'ha impulsat a buscar bolos, a posarme a disponibilitat

perquè la gent em truqui. Aquest empoderament no tel dona un conservatori.
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El jazz es una música que no ha sigut mai se conservatori i a vegades penso que no

té sentit. Fan coses rares i sense sentit. El taller té més tradició amb això.

Sobretot vull destacar la part de la salut mental. Hi ha un buit enorme a les escoles

de musica. I és molt important per a mi que aixo se sapiga. Hi ha situacions amb

professors i malestars que podrien arribar al punt de denuncia. Falta una comunitat

algun cop he pensat en iniciar una iniciativa perquè la gent pugui explicar les seves

experiencies i se sapiga el que passa al conservatori i al Liceu.
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